
دوشنبه  30 اردیبهشت 1398 14 رمضان 1440  20 می 2019  شماره 4806  سال بیست و دوم   2000 تومان

روزنامه صبح ایران

رئیس قوه قضاییه در نشست با جمعی از فعالان اقتصادی:

خط  قرمزی در برخورد با فساد نداریم

وزیر صمت  تاکید کرد

برخورد قاطع با مخلان اقتصادی

چگونه ریسک سپرده گذران مؤسسات غیرمجاز بر کل جامعه تقسیم شد؟

سود برای سپرده گذاران 
زیان برای همه مردم!
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یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه دولت در حال حاضر 
نقش گِل گیر مشکلات چهل سال گذشته را در کشور ایفا می کند، 
می گوید: بزرگ ترین انتقاد من به ایشان، این است که چرا مسائل 
واقعی کشور را با مردم در میان نگذاشتند و سهم دولت از وضع 
موجود را مشخص نمی کنند.صادق زیباکلام، استاد دانشگاه و فعال 
سیاسی اصلاح طلب درباره مشکلات دولت دوازدهم در آستانه دومین 

سالگرد آغاز آن به ایرناپلاس می گوید: من از ابتدای دولت...

رییس شورای شهر تهران گفت: نارضایتی مردم در شرایط فعلی 
بزرگترین تهدید برای نظام و خطرناک تر و مهم تر از تهدیدات خارجی 
است و خدمت رسانی و حل معضلات جامعه بزرگترین بازدارندگی و 
قدرت دفاعی برای نظام محسوب می شود.محسن هاشمیدر  یکصد و 
چهل و دومین جلسه شورا با اشاره به اینکه امروز دومین سالروز رای 
تاریخی شهروندان تهرانی به شورای پنجم است، گفت: در این رکورد 

مشارکت مردم در انتخابات شورای شهر ...

صادق زیباکلام:

روحانی باید واقعیت
 مسائل کشور را به مردم  بگوید

محسن هاشمی:

نارضایتی مردم خطرناک تر از 
تهدیدهای خارجی است
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عکس: محسن عطایی
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استاندار قم گفت: روابط عمومی ها باید سیاست ها و تصمیم های سازمان خود را برای افکار 
عمومی از طریق رسانه ها تبیین کنند .بهرام سرمست شنبه شب در آیین گرامیداشت روز 
ارتباطات و روابط عمومی در شبستان حضرت زهرا)س( حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س(، با 
بیان این که روابط عمومی ها یک نقش دوجانبه دارند، افزود: از سوی دیگر آنان، مطالبات و نیازهای 
مردم و جامعه را برای تصمیم گیری درست و واقعی به تصمیم گیران منتقل می کنند.وی با بیان 
این که روابط عمومی یک مرزبندی با روابط خصوصی دارد، گفت: جغرافیای بحث روابط عمومی که 
درباره آن سخن می گوییم، در عصر ارتباطات است، البته عصر ارتباطات به دنبال عصر اطلاعات معنا 
و مفهوم پیدا می کند. وی تصریح کرد: امروزه ما وارد در عصر ارتباطات شده ایم و به عبارتی انفجار 

اطلاعات رخ داده است وامروز به انتشار، بیان چرخش وگردش اطلاعات...

شهردار منطقه 4 قم گفت :احداث پارکینگ در ضلع شرقی بوستان بزرگ علوی در حال اجرا 
می باشد.مهندس مهدی اصفهانیان مقدم شهردار منطقه 4 قم از اجرا و احداث 2۵000 متر مربع 
پارکینگ در ضلع شرقی بوستان علوی با اعتباری بالغ بر 3۵ میلیارد ریال خبر داد.وی افزود: در 
راستای خدمت رسانی به شهروندان با رویکرد ایمن سازی و مناسب سازی و در راستای  رفاه 
بیشتر شهروندان ، مسافرین و زائرین شهر کریمه اهل بیت )س( در جهت  تسهیل در  عبور و 
مرور شهروندان و نیز استفاده بهینه و مطلوب تر از زمان و مکان و تامین فضای مناسب این پروژه با 
اعتباری بالغ بر 3۵ میلیارد ریال که شامل دیوار کشی ، جدول گذاری ، زیرسازی و آسفالت در محل 
بوستان علوی در حال اجرا می باشد .شهردار منطقه4 در ادامه با اشاره به اینکه یکی از بزرگترین 

اهداف مدیریت شهری تامین و توسعه فضای سبز در شهر کریمه اهل بیت )س( می باشد...

استاندار قم:

روابط عمومی ها 
پاسخگوی افکار عمومی باشند

شهردار منطقه4  قم خبرداد

احداث پارکینگ در ضلع شرقی
 بوستان بزرگ علوی
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به دنبال جنگ نیستیم
 اما آماده ایم

فرمانده کل سپاه:

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

لایه دفاعی شبکه ملی اطلاعات
 ۵0 بار قوی تر شده است

حسین هدایتی اعدام می شود؟
2

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: سال گذشته 
600 هزار حمله سایبری را شناسایی و دفع کردیم و امسال 
با »دژفا« به 33 میلیون رسیدیم، یعنی لایه دفاعی شبکه 
ملی اطلاعات در یکسال اخیر بیش از ۵0 بار قدرتمندتر 
پس  ظهر  امروز  جهرمی  آذری  است.محمدجواد  شده 
جمع  در  ارتباطات  جهانی  روز  گرامیداشت  مراسم  از 

خبرنگاران حاضر شد. او ابتدا از همکاری با ناجا در خصوص 
کلاهبرداری هایی که در حوزه بانکی اتفاق می افتد صحبت 
کرد و خبر از امضای تفاهمنامه ای با ناجا داد.وی افزود :عده 
ای مردم را به بهانه بردن جایزه پای خودپردازها می کشانند. 
از او می خواهند زبان انگلیسی را انتخاب کند و به همین 

واسطه قدم به قدم او را به سمت خالی کردن...

دو هفته پیش بود که آخرین جلسـه رسـیدگی به پرونده چهار مؤسسـه مالـی و اعتباری البـرز ایرانیان، ولی عصر، 
فردوسـی و آرمان تشکیل شـد. متهمان اصلی این پرونده ها با تشکیل شـعبات غیرقانونی اقدام به جمع آوری سپرده 
کـرده بودنـد و در نهایت به دلیل ناتوانـی در پرداخت این مبالغ، بـه دام قانون می افتند. پرداخت وجوه سـپرده گذاران 
این مؤسسـات به بانک مرکزی محول شـده و بخشـی از ایـن وجوه از طریق بانک های کشـاورزی و تجـارت پرداخت 

است... شده 

در نظر دارد نسبت به واگذاری تعدادی از املاک و مستغلات با مشخصات و شرایط کلی 
زیر، از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط اقدام نماید.

- متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به 

نشانی peyman.qom.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ ۵00/000 )پانصد هزار( ریال 

اقدام نمایند.)هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد است( 

- مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات فوق: به صورت ]1- 

ضمانت نامه بانکی 2- مطالبات بلوکه شده تائید شده 3- واریز وجه نقد به حساب نزد بانک 

شهر به  شماره شبا: )0706100000001003004300۵4IR ( )سپرده حسن انجام کار( به نام 

شهرداری قم [ می باشد.

- مهلت خرید اسناد: از روز سه شنبه مورخ 1398/02/31 لغایت روز  چهارشنبه مورخ 

1398/03/08

- مهلت ارایه پیشنهاد: از روز سه شنبه مورخ 1398/02/31 لغایت ساعت 14 روز یکشنبه 

مورخ 1398/03/12

- متقاضیان محترم مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد ارائه 

نمایند . امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.

- جهت پاسخگویی به سوالات عمومی با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره 

پیمان ها( با شماره تلفن 36104336- 02۵و سوالات تخصصی با اداره کل املاك به شماره 

36104488 - 02۵ تماس حاصل فرمائید.

- محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسی صدر ، جنب بوستان شهید بنیادی ، 

شهرداری مرکزی ، طبقه ششم ، اداره کل حراست

شهرداری قم

WWW.QOM.IR      اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

اصلاحیه آگهی نوبت اول و چاپ آگهی نوبت دوم  

 

 مبلغ تضمین)ریال( )ریال(کل مبلغ پایه مبلغ پایه)مترمربع( مساحت )متر مربع( نوع کاربری کد نوسازی /طبقهپلاک ثبتی قطعه اسهنش
 555/555/697 555/555/795/0 555/555/10 996 مسکونی 9-19-01-11 6027-978/6022-9508/975  89/ز/1/1

 نشانی : اتوبان امام علی )ع( ، روبروی پادگان امام صادق )ع( ، جنب بوستان چکاوک
 555/555/601/1 555/655/558/60 555/555/65 61/1605 ورزشی-فرهنگی 8-0-180-19 998/11551  89/ز/1/6

 نشانی : بلوار جمهوری ، انتهای خیابان وطن دوست
 555/555/626 555/555/666/0 555/555/185 95/97 تجاری - - 10 89/ز/1/9

 نشانی : خیابان معلم ، مجتمع تجاری ناشران ، طبقه زیرزمین

١- خدمات تخصصي اطفال و كودكان با امكانات ويژه 
٢- ارتودنسي ثابت و متحرك با شرايط ويژه پرداخت

٣- درمانهاي زيبايي جهت طراحي خط لبخند شامل لمينيت سراميكي 
ونير كامپوزيت  و بليچينگ)سفيدكردن(مطبي و خانگي

٤- انواع ترميم ها و درمان ريشه )عصب كشي (

كلينيك تخصصي دندانپزشكي آوا

٥- درمانهاي پروتز ثابت و متحرك شامل انواع روكش ها و پلاك ها 
جهت فضاهاي بي دنداني 

٦- درمانهاي دندانپزشكي مخصوص سالمندان محترم
٧- درمان ايمپلنت و جراحي هاي دندانهاي عقل نهفته 

٨- جرم گيري و درمان التهاب و خون ريزي لثه ،جراحي هاي لثه و...

قيطريه- بلوار اندرزگو- نبش كوچه عبدالهی جنوبی - پلاك ٧٢ - ساختمان پارسيان - طبقه اول - واحد6
0٢١٢٢٢٣٥٤06 -0٢١٢٢٣9٨٣6٤

ارائه كليه خدمات دندانپزشكي 

دکتر فلاح سابق

Ava Dental Clinic

طرف قرارداد بابيمه بانكهای 
تجارت،ملت و صادرات

   ava_dentalclinic:اينستاگرام
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مبارزه با فساد
 نیازمند عزم جدی 

تصویب	»لایحه	شفافیت«	در	دولت	هرچند	گامی	

موثر	و	ارزشمند	در	برخورد	با	فساد	است	؛	اما	هنوز	تا	
تبدیل	آن	به	قانون	راه	طولانی	درپیش	دارد	و	تصویب	

این	لایحه	در	این	مرحله،	تاثیر	چندانی	بر	حل	مشکلات	مبارزه	با	فساد	نخواهد	
باقی	مانده	؛	عزم	واراده	خود	را	 داشت	و	بهتر	است	قوای	سه	گانه	در	فرصت	
برای	اجرای	قوانین	قبلی	مصوب	مبارزه	با	فساد	اداری	جزم	نمایند.تصویب	»لایحه	
شفافیت«	در	هیات	وزیران،	گامی	نو	در	جهت	ایجاد	شفافیت	در	نظام	اداری	و	
مبارزه	با	فساد	است.	در	این	لایحه	مصوب	شده	است	که	»اشخاص	مشمول	این	
قانون	باید	اطلاعات	سازمانی	را	جز	در	مواردی	که	طبق	قانون	نحوه	طبقه	بندی	
اسناد	سری	و	محرمانه	دولتی	مصوب	1353	طبقه	بندی	شده	باشند	در	پایگاه	
اطلاع	رسانی	خود	منتشر	کرده	و	در	دسترس	عموم	قرار	دهند«،	موسسات	عمومی	
موظف	هستند	»اطلاعات	آماری«	مهم	را	در	پایگاه	های	خود	منتشر	نمایند،	»هر	
شخص	ایرانی	حق	دسترسی	به	اطلاعات	عمومی	موجود	در	مؤسسات	عمومی	و	
مؤسسات	خصوصی	ارائه	دهنده	خدمات	عمومی	را	دارد	مگر	آنکه	قانون	منع	کرده	
باشد«	و	»چنانچه	شخصی	با	داشتن	دلیل	معقول	و	متعارف،	وقوع	یک	فساد	یا	
جرم	یا	تخلف	را	که	عمداً	کتمان	شده،	در	حال	کتمان	شدن	است	یا	احتمالًا	کتمان	
خواهد	شد	به	مراجع	قانونی	ذیربط	اعم	از	نظارتی،	قضایی	و	اداری	گزارش	دهد	در	
برابر	هرگونه	اقدام	تنبیهی	یا	تلافی	جویانه	مرتبط	با	این	اقدام	نظیر	اخراج	از	کار،	
تعلیق	از	کار،	محروم	شدن	از	ارتقای	شغلی،	تنزل	رتبه	یا	گروه،	معرفی	به	کارگزینی	
به	عنوان	فرد	مازاد	بر	احتیاج،	مزاحمت،	رفتارهای	تبعیض	آمیز،	ارعاب	و	تهدید	به	
یکی	از	موارد	مذکور،	حمایت	خواهد	شد«.علاوه	بر	این	موارد،	در	این	لایحه	درباره	
موضوعات	مورد	بحث	در	حوزه	فساد	اداری	همچون	استفاده	نزدیکان	مدیران	از	
امکانات،	شفافیت	در	عملکرد	مجلس،	آشکار	ساختن	اموال	و	دارایی	برخی	سازمان	
های	عمومی	غیر	دولتی،	شفافیت	در	صندوق	ها،	منع	و	تحدید	معامله	با	بنگاه	های	
غیرشفاف،	شفافیت	مالیاتی،	شفافیت	در	حقوق	و	مزایا	و	بسیاری	از	موارد	دیگر	
نیز	مطرح	شده	است.	قوانین	مصوب	در	حوزه	مبارزه	با	فساد،	نیازمند	عزمی	جدی	
برای	اجرا	هستند.	در	غیر	این	صورت	تصویب	مکرر	و	چندباره	قوانین	بطور	صرف،	
نمی	تواند	تاثیری	بر	کاهش	فساد	در	نظام	اداری	کشور	داشته	باشد	و	تنها	به	تورم	
قوانین	دراین	مساله	و	افزایش	بی	اعتمادی	مردم	منجر	خواهد	شد.	عزم	جدی	به	
این	معنا	است	که	لایحه	مذکور	در	صورت	تصویب،	بدون	کم	و	کاست	و	با	قاطعیت	
هر	چه	تمام	تر	اجرایی	شود.	به	طور	طبیعی	اجرای	چنین	قوانینی	با	مقاومت	و	
مقابله	افرادی	مواجه	خواهد	شد	که	در	نظام	اداری	کشور،	مرتکب	فساد	می	شوند.	
این	افراد	به	طور	قطع	از	تمامی	توان	خود	برای	اجرایی	نشدن	مواد	مختلف	این	
قانون	بهره	خواهند	برد.	در	عین	حال	بدون	نظارت	مستمر	و	قاطعانه	نمی	توان	
انتظار	داشت	لایحه	مذکور	به	درستی	اعمال	شود	و	به	طور	حتم	برخی	سازمان	
ها	از	اجرای	دقیق	این	قانون	سر	باز	خواهند	زد.نکته	دیگر	آن	است	که	نهادهای	
دولتی،	تنها	نهادهای	عمومی	جامعه	نیستند	و	عزم	آنان	برای	مقابله	با	فساد،	به	
تنهایی	نمی	تواند	مفید	باشد.	همکاری	سایر	نهادها	و	سازمان	ها	و	به	ویژه	دو	قوه	
مقننه	و	قضاییه	برای	اجرای	این	لایحه	در	صورت	تصویب	یا	سایر	لوایح	تصویب	
شده	در	گذشته	ضروری	است؛	در	غیر	این	صورت	دولت	هرگز	به	تنهایی	موفق	
نخواهد	شد	تا	با	فساد	اداری	مقابله	نماید.	همچنین	برخی	نهادها	و	سازمان	های	
اداری	که	خارج	از	حیطه	سه	قوه	در	حال	فعالیت	هستند	نیز	باید	عزم	خود	را	برای	
همراهی	با	این	مصوبات	جزم	نمایند	و	همراه	با	قوای	سه	گانه	با	فساد	اداری	مبارزه	
کنند.	لایحه	شفافیت،	اکنون	در	دولت	تصویب	شده	است	و	برای	بررسی	به	مجلس	
ارایه	می	شود.	حال	باید	دید	واکنش	نمایندگان	مجلس	به	این	لایحه	چیست	و	آیا	
نمایندگان	مجلس	شورای	اسلامی	حاضر	هستند	تا	محدودیت	های	ایجاد	شده	بر	
عملکرد	خود	را	که	در	این	لایحه	طرح	شده	است،	بپذیرند؟	یا	آن	که	قانون	مذکور	
را	مورد	جرح	و	تعدیل	های	فراوانی	قرارخواهند	داد.در	صورت	تصویب	این	لایحه	در	
صحن	علنی	مجلس	نیز	بایستی	دید	نظر	شورای	نگهبان	درباره	این	قانون	چیست	
و	آیا	عدم	مغایرت	لایحه	با	قانون	و	شرع	اعلام	خواهد	شد	یا	خیر؟	بطور	طبیعی	
مجموعه	روندهای	پیش	رو	نشان	می	دهند	که	ممکن	است	تصویب	این	لایحه	ماه	
ها	به	طول	بیانجامد	و	در	نهایت	زمانی	مصوب	شود	که	فرصت	چندانی	برای	اجرای	
آن	توسط	دولت	وجود	نداشته	باشد.از	همین	رو	به	نظر	می	رسد	دولت	پس	از	ارایه	
این	لایحه	بهتر	است	به	سراغ	قوانین	و	لوایحی	برود	که	پیش	از	این	برای	مبارزه	با	
فساد	اداری	تصویب	شده	اند.	بهره	گیری	از	قوانین	قبلی	و	اجرای	بدون	کم	و	کاست	
آن	ها،	به	طور	حتم	گامی	موثر	در	مقابله	با	فساد	اداری	در	کشور	خواهد	بود	و	می	
تواند	بخشی	از	مشکلات	موجود	را	برطرف	و	به	بهبود	سرمایه	اجتماعی	کمک	کند.

ریشه های ما اینجاست
رضا بهار

امروز	تهدید	بزرگ	برای	ایران	جنگ	نیست؛	فقدان	فزاینده	احساس	تعلق	به	
آب	و	خاک	و	سرزمین	است.	بخشی	از	این	فرآیند	حاصل	جهانی	شدن	است	
البته.	اما	باید	دید	چرا	ما	مردم	تو	گویی	رفته،	رفته	احساس	تعلقمان	را	نسبت	
به	خانواده،	محله،	شهر،	سازمانی	که	برایش	کار	می	کنیم	و	کشور	از	دست	می	
دهیم	و	حاصل	چنین	احساسی	چه	قدر	مرگبار	می	تواند	باشد.حتما	شنیده	
اید	که	می	گویند:	»باید	رفت؛	این	جا	دیگر	جای	ماندن	نیست!«	این	اندیشه	
که	»به	هر	بهایی	باید	رفت«	و	»دیگر	باز	نگشت«	در	ناخودآگاه	ما	لانه	کرده	و	
حتی	درونمایه	شعرنوشتن	ما	هم	شده	که	فی	المثل:	»باید	رفت/بگویید	رفته	
است	تا	دیگر	بازنگردد«	حتی	از	تلاش	برای	این	رفتن	و	رها	کردن	سرزمین	
مادری	مان	فیلم	هم	ساخته	ایم	و	دنیا	سخاوتمندانه	اسکار	هم	به	ما	مردم	داده.	
خودِ	منِ	مردم	هم	که	الان	در	حال	نوشتن	هستم	و	دنبال	استدلال	های	قوی	
برای	ادعایم	می	گردم،	انگار	تهِ	دلم	چیزی	به	من	نهیب	می	زند	که:	»چرند	
نگو،	تو	هم	اگر	می	توانستی	می	رفتی	و	نمی	ماندی!«صحیح،	ما	مردم	فهمیده	
ایم	که	درستش	چیست؛	دنیا	با	وجود	رسانه	های	مختلف	بسیار	کوچک	شده.	
این	است	که	یا	سعی	می	کنیم	ما	هم	اینجا	درستش	کنیم،	که	البته	اصلا	ساده	
نیست	و	نیاز	به	گذار	ازمراحل	تاریخی	و	حرکت	تدریجی	دارد،	یا	برویم	آنجا	که	
همه	چیز	درست	است؛	همان	جا	که	خانه	مان	نیست	اما	جهانی	شدن،	از	نوع	
امپریالیستی	اش،	سرسختانه	می	خواهد	متقاعدمان	کند	که	هست	که	ما	تنها	
عضوی	از	همان	دهکده	ی	کوچک	جهانی	هستیم.باری،	آن	ها	که	توانستند	
بروند،	که	رفتند.	اما	آن	ها	که	نتوانستند	یا	نخواستند	و	ماندند	شدند	کسانی	
مثل	من	و	تو.	کسانی	که	در	بهترین	حالت	و	با	وجود	اعتقاد	به	داشته	ها	و	
تلاش	برای	بهبود	اوضاع	و	برقراری	عدالت،	تازه	با	این	فکر	غربزده	فراگیر	مواجه	
می	شوند	که:	»اصلا	ژن	شما	خاورمیانه	ای	ها	ایراد	دارد!«	و	»هیچ	وقت	درست	
نمی	شوید!«	شاید	همین	نگاه	بوده	که	برخی	از	ما	را	به	فکر	انداخته	در	مورد	
مسئله	ژن	فکر	کنیم	و	دست	کم	خودمان	را	صاحب	»ژن	خوب«	معرفی	کنیم.	
البته	ناگفته	پیداست	که	ژن	خوب	هم	جایش	اینجا	نیست؛	جایش	آنجاست		!	
من	در	عجبم	که	این	ها	چطور	از	بد	بودن	ژن	مردم	خاورمیانه	حرف	می	زنند،	
اما	دست	از	سر	این	»خطه	مظلوم«	بر	نمی	دارند.	من	در	عجبم	چه	طور	موفق	
شده	اند	ما	را	از	خودمان	تهی	کنند	و	متقاعدمان	کنند	که	همه	چیزمان	اشتباه	
است	و	این	اشتباه	ها	هم	غیر	قابل	درست	شدن.	چرا	رهایمان	نمی	کنند	با	
همین	ژن	معیوبمان	زندگی	کنیم؛	یا	بالاخره	درست	می	شویم	یا	خود	تباه	می	
شویم.	سال	هاست	که	نمی	گذارند	این	خاورمیانه	نفس	بکشد	تا	چه	رسد	به	
این	که	سر	پا	بایستد،	سر	آخر	هم	می	گویند	شما	اهالی	خاورمیانه	مشتی	بربر	
هستید	که	باید	حتی	برای	در	کنار	شما	ماندن	هم	به	غربی	ها	حق	توحش	
بدهند.	ما	مردم	هم	باورمان	شده	که	راست	می	گویند؛	که	کعبه	آمال	آنجاست؛	
که	قانون،	شفافیت،	آزادی	و	عدالت	آنجاست،	بی	آن	که	بیندیشیم	آنجا	چگونه	
آنجا	شده	است؛	چند	سال	طول	کشیده	و	آیا	شرایطشان	با	ما	یکی	است؛	یکی	
بوده.	آیا	آن	ها	هم	مثل	ما	ساکن	گذرگاهی	تاریخی	چون	خاورمیانه	بوده	اند	
که	هیچ	گاه	به	حال	خود	رهایش	نکرده	اند	تا	بربالد،	روی	پاهای	خود	بایستد؛	
خطه	ای	که	زخم	های	سالیان	را	هنوز	بر	می	تابد؟	ولی	ما	اندک،	اندک	خود	را	
بیش	از	پیش	تهی	می	یابیم،	داشته	هایمان	را،	ملی	گراییمان	را،	تعلقمان	را	به	
سرزمینی	که	در	آنیم،	ایرانی	بودنمان	را،	از	دست	می	دهیم؛	چیزی	که	در	این	
وانفسا	و	هجمه	پایان	ناپذیر،	سخت	بدان	نیازمندیم.	و	همه	چیزمان	برایمان	بی	
اهمیت	و	بی	مقدار	می	شود	و	فرو	در	می	غلطیم	در	مغاک	فقدان	احساس	تعلق؛	
فرآیند	تلخی	که	ما	را	نیست	می	کند.	وقتی	هم	که	در	ما	مردم	احساس	تعلق	
رنگ	باخت	دلمان	برای	سرزمین	آبا	و	اجدادیمان	نمی	تپد؛	غارتش	می	کنیم	
یا	در	برابر	غارت	شدنش	سکوت	می	کنیم.	دیگر	نمی	توانیم	به	این	فکر	هم	
بکنیم	که	این	خاورمیانه،	و	به	خصوص	این	کشور	عزیزمان	ایران،	با	وجود	این	
تکثر	بی	بدیل	در	ادیان	و	مذاهب	و	نژادها	و	فرهنگ	ها	خود	چه	منبع	شگرفی	
از	پیشرفت	و	یکپارچگی	در	عین	کثرت	می	تواند	باشد.	که	اگر	این	را	نفهمیم	و	
شانه	خالی	کنیم	چه	بسا	همه	این	تکثر	و	قدرت	پویا	به	سادگی	به	دلیلی	برای	
اختلاف	و	مناقشه	بدل	می	شود	تا	خیلی	ساده،	آن	طور	که	سال	هاست	در	فکر	
آنند،	تکه	تکه	مان	کنند	و	بر	عظمت	این	سرزمین	گرانقدر	خط	بطلان	کشند.	
امروز،	هرچه	هستیم،	از	هر	دین	و	نژاد	و	فرهنگ،	باید	بیش	از	هر	زمان	دیگری	

به	ایرانی	بودنمان	بنازیم	و	ریشه	هایمان	را	در	این	خطه	مظلوم	از	یاد	نبریم.	

صادق زیباکلام:

روحانی باید واقعیت
 مسائل کشور را به مردم  بگوید

یک	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	با	بیان	اینکه	دولت	در	حال	حاضر	نقش	گِل	گیر	
مشکلات	چهل	سال	گذشته	را	در	کشور	ایفا	می	کند،	می	گوید:	بزرگ	ترین	انتقاد	من	به	
ایشان،	این	است	که	چرا	مسائل	واقعی	کشور	را	با	مردم	در	میان	نگذاشتند	و	سهم	دولت	

از	وضع	موجود	را	مشخص	نمی	کنند.
صادق	زیباکلام،	استاد	دانشگاه	و	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	درباره	مشکلات	دولت	
دوازدهم	در	آستانه	دومین	سالگرد	آغاز	آن	به	ایرناپلاس	می	گوید:	من	از	ابتدای	دولت	
دوازدهم	نام	آن	را	»گلگیر«	گذاشتم.	همه	می	دانیم	کارکرد	گلگیر	در	ماشین	و	دوچرخه	
چیست؛	گلگیر	همه	گل	را	جمع	می	کند.	دولت	آقای	روحانی	نیز	همانند	گلگیر	مشکلات،	
مسائل،	کمبود	ها	و	ناکامی	های	کشور	را	که	به	سیاست	های	کلان	سیاسی،	اقتصادی،	
اجتماعی	و	فرهنگی	طی	40	سال	اخیر	بازمی	گردد،	به	عهده	گرفته	است.	از	سوی	دیگر،	
همین	سیاست	ها،	کشور	را	در	آستانه	جنگ	با	آمریکا	قرار	داده	است.وی	با	اشاره	به	اینکه	
کشور	با	حجم	بزرگی	از	مفاسد	اقتصادی	درگیر	است	و	تورم	به	50	درصد	رسیده	و	
رشد	اقتصادی	در	خوشبینانه	ترین	حالت	به	منفی	6	سقوط	کرده	است،	می	افزاید:	همه	
این	ها	بر	گردن	دولت	آقای	روحانی	نهاده	شده	است	و	اصولگرایان	مستمر	از	تریبون	هایی	
مانند	نماز	جمعه	اعلام	می	کنند	سیاست	های	کلی	نظام	ایرادی	ندارد	و	کاستی	ها	ناشی	
از	عملکرد	دولت	است.	بنابراین،	دولت	آقای	روحانی	نقش	گلگیر	را	ایفا	می	کند.این	استاد	
علوم	سیاسی	در	گفت	و	گو	با	ایرنا		با	بیان	اینکه	چرا	هیچ	کسی	این	پرسش	را	مطرح	
نمی	کند	که	ما	چرا	باید	دشمن	دولت	آمریکا	باشیم،	می	گوید:	آیا	مردم	ایران	خواهان	صدور	
انقلاب	هستند؟	آیا	مردم	سیاست	های	خارجی	ما	را	تأیید	می	کنند؟	آیا	سیاست	هسته	ای	
ما	درست	بوده	است؟	اصولگرایان	پاسخگوی	این	پرسش	ها	نیستند	و	مستمر	انگشت	اتهام	
را	به	سوی	دولت	می	گیرند.زیباکلام	در	همین	راستا	ادامه	می	دهد:	البته	بنده	می	پذیرم	
دولت	کاستی	های	داشته	است.	در	عین	حال،	خطای	فاحشی	است	اگر	تصور	کرد	مشکل	
تنها	تیم	اقتصادی	دولت	است.	حتی	اگر	آدام	اسمیت،	ریکاردو	و	کینز	در	این	دولت	
حضور	داشتند،	تأثیر	چندانی	نداشت.	اینکه	در	شرایط	تحریم	قرار	داریم،	نمی	توانیم	نفت	
را	بفروشیم	و	حتی	در	صورت	فروش،	نمی	توانیم	پول	آن	را	دریافت	کنیم،	خود	قوی	ترین	
دولت	ها	را	نیز	فلج	می	کند.وی	ادامه	می	دهد:	به	نظر	من	اصولگرایان	چندان	از	حضور	دولت	
روحانی	نیز	ناراحت	نیستند،	چراکه	فرصتی	برای	آوار	کردن	مشکلات	بر	سر	آن	را	همچنان	
خواهند	داشت.این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	در	پاسخ	به	این	پرسش	که	دولت	روحانی	
برای	برون	رفت	از	این	شرایط	چه	باید	بکند،	می	گوید:	من	از	ابتدای	دولت	دوم	ایشان	نامه	
سرگشاده	ای	به	ایشان	نوشتم	و	گفتم	چرا	با	مردم	همچون	کودکان	رفتار	می	کنید؟	چرا	
واقعیت	را	به	مردم	نمی	گویید؟	چرا	مستمر	تلاش	می	کنید	صحبت	های	زیبا	به	مردم	
تحویل	دهید؟	چرا	اعلام	نمی	کنید	چند	درصد	از	درآمد	کشور	در	اختیار	دولت	است؟	
ابتدا	باید	این	را	با	مردم	در	میان	بگذارند	تا	به	مسائل	بنیادی	تر	برسیم.	باید	به	مردم	بگویند	
چند	درصد	از	تصمیم	گیری	ها	در	حوزه	سیاست	خارجی	و	هسته	ای	در	اختیار	دولت	است.	
چرا	آقای	روحانی	درباره	چنین	مسائل	اثرگذاری	با	مردم	گفت	وگو	نمی	کنند؟	بزرگ	ترین	

انتقاد	من	به	ایشان	این	است	که	چرا	مسائل	واقعی	کشور	را	با	مردم	در	میان	نگذاشتند.
	

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

لایه دفاعی شبکه ملی اطلاعات
 50 بار قوی تر شده است

وزیر	ارتباطات	و	فناوری	اطلاعات	گفت:	سال	گذشته	600	هزار	حمله	سایبری	را	
شناسایی	و	دفع	کردیم	و	امسال	با	»دژفا«	به	33	میلیون	رسیدیم،	یعنی	لایه	دفاعی	شبکه	

ملی	اطلاعات	در	یکسال	اخیر	بیش	از	50	بار	قدرتمندتر	شده	است.
محمدجواد	آذری	جهرمی	امروز	ظهر	پس	از	مراسم	گرامیداشت	روز	جهانی	ارتباطات	
در	جمع	خبرنگاران	حاضر	شد.	او	ابتدا	از	همکاری	با	ناجا	در	خصوص	کلاهبرداری	هایی	
که	در	حوزه	بانکی	اتفاق	می	افتد	صحبت	کرد	و	خبر	از	امضای	تفاهمنامه	ای	با	ناجا	داد.

وی	افزود	:عده	ای	مردم	را	به	بهانه	بردن	جایزه	پای	خودپردازها	می	کشانند.	از	او	می	
خواهند	زبان	انگلیسی	را	انتخاب	کند	و	به	همین	واسطه	قدم	به	قدم	او	را	به	سمت	خالی	
کردن	حسابش	پیش	می	برند.کافیست	تمهیداتی	در	بانک	مرکزی	صورت	بگیرد	که	اگر	
کسی	کارتش	را	داخل	خودپرداز	زد،	به	زبان	انگلیسی	از	او	یک	سوال	بپرسد	و	جواب	
بگیرد	تا	مطمئن	شوند	که	فردی	که	زبان	مورد	نظر	را	انتخاب	کرده	کاملا	به	آن	اشراف	
دارد.	جهرمی	اضافه	کرد	:این	ها	فرآیندی	است	که	ما	با	ناجا	آغاز	کرده	ایم	و	تا	دو	هفته	
آتی،	تفاهم	نامه	ای	بین	ما	و	ناجا	تبادل	می	شود.	بخشی	از	زیرساخت	را	ما	برای	پیشگیری	
از	وقوع	جرم	تهیه	کرده	و	در	اختیارشان	قرار	می	دهیم.	بخش	دیگر	را	بقیه	دستگاه	ها	
باید	انجام	دهند	که	ما	به	نمایندگی	از	دولت	آن	را	پیگیری	خواهیم	کرد	تا	امنیت	فضای	
مجازی	تامین	شود.وزیر	ارتباطات	در	پاسخ	به	مشکل	اختلال	اینترنتی	که	کاربران	طی	
2	ماه	گذشته	با	آن	درگیر	بودند	و	شایعه		مشکل	زیرساخت	برای	تامین	پهنای	باند	را	به	
وجود	آوردند،	گفت:	این	اختلال	ها	به	خاطر	مشکل	در	تمدید	قرارداد	شرکت	ارتباطات	
زیرساخت	با	تامین	کننده	پهنای	باند	خارجی	به	وجود	آمده	است.او	افزود:	این	اتفاق	بر	
اساس	ناهماهنگی	پایان	قرارداد	شرکت	زیرساخت	با	شرکت	تامین	کننده	خارجی	به	وجود	
آمد.	آن	ها	برای	بالا	بردن	قیمت	200گیگ	اینترنت	زیرساخت	را	قطع	کردند	که	همین	
مسئله	باعث	به	وجود	آمدن	اختلال	در	شبکه	شد.جهرمی	به	شفاف	بودن	فعالیت	های	
شرکت	زیرساخت	تاکید	کرد	و	گفت:	طبق	مقررات،	زیرساخت	باید	چند	برابر	ظرفیت	
فروخته	شده	پهنای	باند	خود	ظرفیت	موجود	داشته	باشد.از	سازمان	تنظیم	مقررات	و	
ارتباطات	رادیویی	که	گزارش	این	اتفاق	را	به	من	اعلام	کرده	اند	نیز	خواسته	ام	با	این	شرکت	
به	دلیل	مشکل	به	وجود	آمده	برخورد	کند.	از	زیرساخت	هم	می	خواهم	بیشتر	در	مورد	
موضوعات	مربوط	به	این	شرکت	شفاف	باشد.	اگر	این	شفافیت	رخ	دهد،	چنین	شایعاتی	

میان	مردم	شکل	نمی	گیرد.

حمیدرضا ترقی: 

صاحبان تریبون در پازل دشمن بازی نکنند
یک	عضو	شورای	مرکزی	حزب	موتلفه	اسلامی	با	اشاره	به	این	که	»نباید	اظهارنظرها	
در	داخل	کشور	به	گونه	ای	باشد	که	به	گسترش	جنگ	روانی	دشمن	کمک	کند«،	گفت:	

کسانی	که	تریبون	دارند	باید	دقت	داشته	باشند	تا	در	پازل	دشمن	بازی	نکنند.
حمیدرضا	ترقی	با	بیان	این	که	»برخی	اظهارنظرهای	شخصی	درباره	مسائل	منطقه	ای،	
سیاست	قابل	اجرا	توسط	دولت	یا	نظام	نیست«،	اظهار	کرد:	مواضع	نظام	توسط	مقام	معظم	
رهبری	و	دولت	به	صراحت	اعلام	می	شود.وی	ادامه	داد:	دشمن	تلاش	دارد	که	از	هرگونه	
اظهارنظر	در	داخل	کشور	درباره	سیاست	خارجی	و	مسائل	منطقه	ای	برای	جنگ	روانی	
علیه	کشورمان	استفاده	کند؛	بنابراین	نباید	اظهارنظرها	به	گونه	ای	باشد	که	به	گسترش	
جنگ	روانی	دشمن	کمک	کند.	جنگ	روانی	دشمن	مبتنی	بر	ایجاد	هراس	از	جنگ	و	
درگیری	نظامی	بین	ایران	و	آمریکا	است	و	هرگونه	سخنی	در	داخل	کشور	که	کمک	
کننده	به	این	پروژه	باشد،	اشتباه	است.	کسانی	که	تریبون	دارند	باید	دقت	داشته	و	مراعات	
کنند	تا	در	پازل	دشمن	بازی	نکنند.این	فعال	سیاسی	اصولگرا	خاطرنشان	کرد:	مردم	با	
مشاهده	خسارات	مالی	دشمنان	خود	که	هزینه	های	زیادی	علیه	کشورمان	انجام	داده	اند،	
خوشحال	می	شوند	ولی	این	مربوط	به	ذائقه	مردم	است	و	البته	سیاست	کلان	در	کشور	
نیست؛	بنابراین	صاحبان	تریبون	ها	باید	به	گونه	ای	اظهارنظر	کنند	که	مورد	سوء	استفاده	
دشمنان	قرار	نگیرد.وی	در	پایان	با	اشاره	به	این	که	»برخی	اظهارنظرهای	شخصی	نمی	تواند	
منافع	ملی	را	به	خطر	اندازد«،	گفت:	منافع	ملی	ما	فراتر	از	رفتارها	و	اظهارات	برخی	افراد	
است.	اظهارنظرهای	شخصی	به	این	سادگی	نمی	تواند	موجب	به	هم	خوردن	شرایط	کشور	

شود.	ثبات	و	نظم	در	کشور	تحت	تأثیر	اظهارنظرهای	شخصی	قرار	نمی	گیرد.

رییس دیوان محاسبات کل کشور :

پرونده تخلفات خصوصی سازی ها 
تا 6 ماه آینده نهایی می شود

رییس	دیوان	محاسبات	کل	کشور	گفت:	تخلفات	خصوصی	سازی	ها	از	نظر	دیوان	
احراز	شده	و	قطعی	است	و	تا	6	ماه	دیگر	پرونده	این	تخلفات	نهایی	می	شود.

عادل	آذر	با	اشاره	به	اعلام	برخی	تخلفات	سازمان	خصوصی	سازی	در	جریان	قرائت	
تفریغ	بودجه	سال	96،	اظهار	داشت:	مواردی	که	در	صحن	علنی	مجلس	درباره	سازمان	
خصوصی	سازی	مطرح	شد	رای	هیات	عمومی	دیوان	محاسبات	را	داشت،	یعنی	از	نظر	
بخش	حسابرسی	دیوان	این	تخلفات	محرز	است.رییس	دیوان	محاسبات	کل	کشور	افزود:	
معمولا	پس	از	قرائت	خلاصه	تفریغ	بودجه	که	در	دی	ماه	قرائت	می	شود،	پرونده	ها	نهایی	
و	به	دادسرا	ارسال	می	شود	که	در	حال	حاضر	پرونده	های	خصوصی	سازی	ها	نیز	در	

حال	ارسال	به	دادسرا	است.
عادل	آذر	با	بیان	اینکه	مواردی	از	پرونده	های	تخلف	همانند	خصوصی	سازی	کشت	
و	صنعت	دشت	مغان	به	استان	ها	مربوط	می	شد،	ادامه	داد:	کمیسیون	ویژه	حمایت	از	
تولید	ملی	و	نظارت	بر	اجرای	اصل	44	قانون	اساسی	جلسه	ای	برای	رسیدگی	به	تخلفات	
خصوصی	سازی	ها	برگزار	کرده	است	تا	بر	این	اساس	گزارش	تفریغ	بودجه	سال	96	درباره	

تخلفات	خصوصی	سازی	ها	را	بررسی	کند.
وی	با	تاکید	بر	اینکه	تا	6	ماه	دیگر	پرونده	تخلفات	در	خصوصی	سازی	ها	نهایی	می	
شود،	اضافه	کرد:	این	نشست	و	برخواست	ها	تغییری	در	یافته	های	دیوان	محاسبات	ایجاد	
نمی	کند	و	تخلفات	از	نظر	دیوان	احراز	شده	و	قطعی	است	و	رای	هیات	عمومی	را	دارد	که	

شواهد	امر	نیز	نشان	داده	که	رای	دیوان	محاسبات	تغییری	نمی	یابد.

وزیر	صمت	گفت	:	برخورد	قاطع	با	
قاچاق،	دلالی	و	احتکار،	بدون	هراس	از	
جنجال	ها،	باید	در	دستور	کار	قرار	گیرد

رضا	رحمانی	در	جلسه	شورای	معاونین	
با	اشاره	به	اینکه	باید	سناریو	های	مقابله	با	
جنگ	اقتصادی	را	در	اختیار	داشته	باشیم،	
گفت:	همانگونه	که	رهبر	انقلاب	فرمودند	
برخورد	قاطع	با	قاچاق،	دلالی،	خرید	های	
خیانتکارانه	ارزاق	عمومی	و	احتکار،	بدون	
هراس	از	جنجال	ها،	باید	در	دستور	کار	
وزارتخانه	قرار	داشته	باشد.رحمانی	افزود:	
شجاع،	 مدیرانی	 داشتن	 ما	 امروز	 نیاز	
امیدوار	و	جهادی	است	و	همانگونه	که	
اشراف	 فرمودند،	 انقلاب	 معظم	 رهبر	

میدانی	بر	مشکلات	داشته	باشند؛	بنابراین	
رخوت،	سستی	و	ترس	مدیریتی	در	این	
شرایط	پذیرفتنی	نیست	و	وزارت	صنعت،	
معدن	و	تجارت	در	شرایط	حساس	کنونی	
قرار	 مدیریتی	 این	سبک	 راس	 در	 باید	
بگیرد.	وی	با	اشاره	به	اینکه	باید	در	برابر	
دشمن	ابتکار	عمل	داشته	باشیم،	گفت:	
وزارتخانه	 ارکان	 همه	 خصوص	 این	 در	
سناریو	های	 باید	 ذیربط	 سازمان	های	 و	
اقتصادی	و	هر	 با	شرایط	جنگ	 مقابله	
گونه	وضعیت	بحران	آفرین	را	در	اختیار	
از	 باید	 داد:	 ادامه	 باشند.رحمانی	 داشته	
موارد	مورد	نیاز	واحد	های	تولیدی	اعم	از	
ماشین	آلات،	قطعات	و	مواد	اولیه،	بانک	

اطلاعاتی	جامع	تهیه	شود.	همین	طور	باید	
سیاست	هایی	اتخاذ	شود	که	به	دنبال	آن	ها	
برای	 تمام	ظرفیت	های	داخل	کشور	 از	
رفع	نیاز	ها	استفاده	شود.وی	تاکید	کرد:	
نگذارید	عده	ای	سود	جو	و	فرصت	طلب	
مانع	استفاده	و	بهره	بردن	از	پتانسیل	های	
داخلی	و	نوآوری	های	جوانان	کشور	شوند.
وزیر	صنعت،	معدن	و	تجارت	گفت:	برای	
فراهم	کردن	بستر	های	سهولت	کسب	و	
کار	با	همکاری	سایر	سازمان	ها	و	نهاد	های	
تصریح	 شود.رحمانی	 تلاش	 ذیربط	
کرد:	با	تشکیل	کارگروه	های	تخصصی،	
استفاده	از	نظر	نخبگان	و	صاحبان	تجربه	
و	تخصص	نسبت	به	شناسایی	مقررات	و	

قوانین	متناقض	اقدام	شود	تا	از	فرصت	ها	
همچون	 آمده	 پدید	 ساختار	های	 و	
شورای	عالی	هماهنگی	قوا	برای	اصلاح	
آن	ها	اقدام	کنیم.بنا	براین	گزارش،	وزیر	
صنعت،	معدن	و	تجارت	دستور	داد	همه	
معاونت	ها	و	روسای	سازمان	ها	مبتنی	بر	
لازم	 سازمانی	 آرایش	 فوق،	 راهبرد	های	
را	اتخاذ	و	گزارشی	از	اقدامات	انجام	شده	
و	در	دست	اقدام،		تهیه	کنند.	همچنین	
به	 را	 پیشنهادی	 طرح	های	 و	 برنامه	ها	
صورت	هوشمند	در	قالب	الزامات	کوتاه	
مدت،	میان	مدت	و	بلند	مدت	به	صورت	
دروه	ایی	برای	اخذ	تصمیم	و	گزارش	به	

مقام	معظم	رهبری	آماده	کنند.

وزیر صمت  تاکید کرد

برخورد قاطع با مخلان اقتصادی

فرمانده	کل	سپاه	با	بیان	اینکه	ما	به	
دنبال	جنگ	نیستیم،	اما	از	جنگ	نمی	
هراسیم	و	آماده	ایم،	گفت:	دشمنان	ما	هم	
اراده	جنگ	ندارند	،	اما	تفاوت	ما	با	آنها	این	
است	که	آنها	از	جنگ	می	ترسند	و	خط	
حد	آنها	جایی	است	که	جانشان	به	خطر	
با	این	 بیافتد	و	شکست	دادن	دشمنی	

ماهیت	آسان	است.
سردار	سرلشکر	پاسدار	حسین	سلامی	
معارفه	 و	 تکریم	 آیین	 در	 دیروز	 صبح	
جانشین	فرمانده	کل	و	معاونین	هماهنگ	
کننده	و	فرهنگی	سپاه	با	بیان	اینکه	امروز	
انقلاب	ما	در	یکی	از	زیباترین	فراز	های	
خود	قرار	دارد	و	دشمن	با	شکست	های	
سنگین	مواجه	شده	است،	گفت:	دشمن	
در	فلسفه	سیاسی	که	همانا	غارت	ملت	ها،	
اسیرکردن	آنها	و	ایجاد	فضای	برده	داری	
سرنوشت	 بر	 یکجانبه	 و	سیطره	 مدرن	
انسان	ها	می	باشد،	شکست	خورده	است.
وی	افزود:	این	فلسفه	مولد	جنگ	ها	
و	مداخلات	ظالمانه	است	و	هرگز	مولد	
قدرت	نیست	بلکه	مولد	دشمن	است	و	
به	تعبیر	خود	آمریکایی	ها	منجر	به	ایجاد	

ریسک	در	سراسر	جهان	می	شود.
	سردار	سلامی	در	ادامه	اظهار	کرد:	
امروز	سرزمین	های	اسلامی	میدان	رشد	
جوانان	مجاهدی	است	که	نبرد	با	دشمن	
و	 آنهاست	 مردانه	 های	 مطلوبیت	 جزو	
نگرانی	دشمن	موجب	شده	تا	منطقه	به	
یک	میدان	آتش	بالقوه	برای	آمریکایی	ها	

تبدیل	شود	.وی	با	بیان	اینکه	آمریکایی	ها	
در	انفعال	قرار	گرفته	اند	و	از	تهدید	لفظی	
در	شکل	منفعلانه	خود	استفاده	کردند،	
گفت:	ما	با	یک	دشمن	به	ظاهر	قدرتمند	
مواجه	هستیم	اما	این	دشمن	در	حال	
فرسایش	است	و	به	عبارتی	دچار	پوکی	
استخوان	شده	و	این	مسیری	است	که	
همه	قدرت	های	شیطانی	سپری	می	کنند.
آستانه	 در	 امروز	 اینکه	 بیان	 با	 وی	
خوردگی	تدریجی	این	قدرت	قرار	داریم	
آینده	 در	 الهی	 فضل	 به	 کرد:	 عنوان	 	،
نزدیک	شاهد	شکست	پایه	های	این	قدرت	
به	ظاهر	بزرگ	خواهیم	بود	چرا	که	آنها	
خسته	و	ناامید	هستند.سردار	سلامی	با	
تاکید	بر	اینکه	امروز	سپاه	در	پیشانی	تقابل	
با	دشمن	قرار	دارد،	گفت	:	ما	آموخته	ایم	
که	تهدیدات	عامل	رشد	و	قدرتمند	شدن	

ما	هستند؛	رشد	سپاه	نیز	گلخانه	ای	نبوده	
بلکه	با	دشمنان	بزرگ	دست	و	پنجه	نرم	
کرده	است.فرمانده	کل	سپاه	داشتن	یک	
دشمن	بزرگ	را	برای	قدرتمند	شدن	یک	
که	 امروز	 کرد:	 اظهار	 و	 دانست	 فرصت	
دشمن	به	ما	نزدیکتر	شده	این	فرصت	
برای	سپاه	به	وجود	آمده	و	قوای	سپاه	در	
راهبرد،	عملیات	و	تاکتیک	به	حرکت	در	
آمده	است.	وی	تصریح	کرد:	دشمنی	مانند	
آمریکا	هرگز	از	توجه	و	تمرکز	ما	خارج	
نمی	شود	و	تا	زمانی	که	دشمنی	با	این	
خوی	ظالمانه	قصد	دارد	خود	را	جهانی	
معرفی	کند؛	طبیعی	است	که	در	برابر	او	
بایستیم.	فرمانده	کل	سپاه	با	بیان	اینکه	
ما	به	دنبال	جنگ	نیستیم،	اما	از	جنگ	
نمی	هراسیم	و	آماده	ایم،	خاطرنشان	کرد:	
دشمنان	ما	هم	اراده	جنگ	ندارند	،	اما	

تفاوت	ما	با	آنها	این	است	که	آنها	از	جنگ	
می	ترسند	و	خط	حد	آنها	جایی	است	که	
جانشان	به	خطر	بیافتد	و	شکست	دادن	

دشمنی	با	این	ماهیت	آسان	است.
در	 آنکه	 دلیل	 کرد:به	 تصریح	 وی	
مفروضات	ما	همواره	مواجهه	پیروزمندانه	
امروز	 است،	 بوده	 اصل	 برابر	دشمن	 در	
در	همه	اجزا	و	ارکان	قدرت	دفاعی	آماده	
ایم	و	این	آمادگی	خود	را	نشان	می	دهد؛	
اما	کافی	نیست	و	باید	بطور	مداوم	فرایند	

قدرت	سازی	را	مشق	و	تکرار	کنیم
اینکه	 بر	 تاکید	 با	 سلامی	 سرلشکر	
تمام	 با	 تماس	مستقیم	 در	 امروز	 سپاه	
قدرت	دشمن	است	و	دشمن	را	متوقف	
کرده	است،	گفت:	گوهر	درونی	سپاه	یعنی	
و	عاشورایی	 و	روحیه	جهادی	 معنویت	
ضامن	پیشرفت	سپاه	است	که	باید	حفظ	
شوند.	وی	در	بخش	دیگری	از	سخنان	
خود	با	اشاره	به	انتصاب	سردار	فدوی	و	
سردار	نقدی	به	عنوان	جانشین	و	معاون	
هماهنگ	کننده	سپاه	گفت:	افرادی	که	
آمده	اند	 جنگ	 از	 شدند	 منصوب	 امروز	
و	بزرگ	شده	در	میدان	جهاد	هستند.	
آقای	فدوی	تمام	تلاشش	شکست	دادن	
آمریکایی	ها	در	دریا	بود	و	با	قدرت	عظیم	
را	 آنها	 ساخت	 دریا	 در	 که	 عجیبی	 و	
تحقیر	کرد	؛	سردار	نقدی	نیز	تمام	دوران	
زندگی	شان	را	در	جهاد	گذرانده	و	هر	کجا	
مسلمانی	نیاز	به	کمک	داشته	به	یاری	

شتافته	است.

فرمانده کل سپاه:

به دنبال جنگ نیستیم، اما آماده ایم
اخبــار سرمقـاله

یادداشت

وزیر	دفاع	و	پشتیبانی	نیروهای	مسلح	گفت:	دشمنان	از	طریق	ابزار	رسانه	در	فضای	
ارتباطات	و	عملیات	روانی	در	صدد	القاء	حس	ناامیدی	و	یاس	به	جامعه	هستند	و	در	این	
شرایط	روابط	عمومی	ها	در	ایجاد	امید	و	نشاط	در	آحاد	جامعه	و	مردم	از	نقش	موثر	و	

بسزائی	برخوردارند.
امیر	سرتیپ	حاتمی	در	همایش	»	نقش	روابط	عمومی	هوشمند	در	اقتدار	دفاعی«	
مراسم	با	تبریک	روز	»ارتباطات	و	روابط	عمومی«	به	دست	اندر	کاران	این	حوزه	در	
مجموعه	وزارت	دفاع	اظهار	داشت:	متولیان	روابط	عمومی	در	وزارتخانه	پر	افتخار	دفاع	و	
پشتیبانی	نیروهای	مسلح	طلایه	داران	و	خط	مقدم	مقابله	با	جنگ	نرم	و	عملیات	روانی	
دشمن	هستند	که	در	شرایط	هجمه	رسانه	ای	استکبارجهانی	علیه	ملت	ایران	اسلامی	

مسئولیت	آنها	خطیر،حساس	و	دارای	ابعاد	پیچیده	تری	است.
وزیر	دفاع	با	بیان	اینکه	امروز	به	واسطه	گسترده	شدن	عصر	ارتباطات	و	اطلاعات	با	
فضای	جدیدی	از	حکم	رانی	و	امپراطوری	رسانه	ای	در	دنیای	مدرن	مواجهیم	گفت:	
روابط	عمومی	ها	بایستی	بیش	از	هر	زمان	دیگر،	نقش	حساس	خود	را	متناسب	با	نوع	و	
حجم	تهدیدات	هوشمندانه	ایفا	کرده	و	در	فرایند	دریافت،	پردازش	و	انتقال	پیام	با	رعایت	
اصل	»درستی	و	صحت«	پیام	خود	را	به	منظور	روشنگری	و	آگاهی	آحاد	مردم	و	جامعه	

مخابره	و	منتشر	کنند.
وی	با	بیان	اینکه	در	فضای	امروز	جامعه	جهانی	حاکمان	و	دولت	ها	در	صدد	القاء	

مفاهیم	و	پیام	های	مورد	نظر	خود	از	طریق	ابزار	های	رسانه	ای	به	مخاطبین	در	عرصه	
جهانی	هستند	تصریح	کرد:	بر	این	اساس	روابط	عمومی	می	بایست	با	دانش	و	آگاهی	
هرچه	بیشتر	و	با	دقت	مضاعف	در	تولید	پیام	های	روشنگرانه	و	مملو	از	واقعیات	و	حقیقت	

و	در	عین	حال	با	صداقت	هر	چه	بیشتر	در	برابر	رقبای	خود	نقش	آفرینی	کنند.
امیر	سرتیپ	حاتمی	با	اشاره	به	نقش	دوسویه	روابط	عمومی	ها	در	مجموعه	دفاعی	
کشور	عنوان	کرد:	حفظ	انسجام	درونی	با	جامعه	هدف)	نیروهای	مسلح(	و	همچنین	
توسعه	و	افزایش	اعتماد	به	دست	آمده	در	آحاد	مردم	از	مهمترین	رسالت	های	این	

مجموعه	ارزشی	در	وزارت	دفاع	و	پشتیبانی	نیروهای	مسلح	است.
وزیر	دفاع	گفت:	امروز	به	جهت	توانمندی	و	ارتقاء	قدرت	بازدارنگی	دفاعی،	اعتماد	
مردم	نسبت	به	مجموعه	نیروهای	مسلح	و	دفاعی	از	سطح	بالایی	برخوردار	است،	تلاش	
مجموعه	صنعت	دفاعی	برای	تولید	دستاورهای	دفاعی	درجهت	قطع	هرگونه	وابستگی	در	
کنار	اقدامات	ارتباطی	و	رسانه	ای	هوشمند،	موجبات	تولید	قدرت	را	برای	نظام	جمهوری	

اسلامی	فراهم	کرده	است.
وزیر	دفاع	ادامه	داد:	امروز	در	اوج	تقابل	با	دشمن	در	عرصه	های	گوناگون	از	جمله	عرصه	
جنگ	اقتصادی	هستیم،	دشمنان	از	طریق	ابزار	رسانه	در	فضای	ارتباطات	و	عملیات	روانی	
در	صدد	القاء	حس	ناامیدی	و	یاس	به	جامعه	هستند	و	در	این	شرایط	روابط	عمومی	ها	در	

تزریق	امید	و	نشاط	در	آحاد	جامعه	و	مردم	از	نقش	موثر	و	بسزائی	برخوردارند.

نماینده	مردم	داراب	در	مجلس	گفت:	مبارزه	ریشه	ای	با	فساد	در	اصلاح	مالکیت	
بنگاه	های	اقتصادی	کشور	است	و	غول	های	خصولتی	و	شبه	دولتی	در	اقتصاد	ایران	به	
عامل	ایجاد	فساد	تبدیل	شده	اند.رضا	انصاری	در	نطق	میان	دستور	دیروز	مجلس	جراحی	
شفابخش	را	در	جراحی	ساختار	بودجه	کشور،	جراحی	نظام	یارانه	ای،	جراحی	نظام	
سیاستگذاری	و	قانونگذاری	کشور	و	جراحی	نظام	بنگاه	داری	و	نهادهای	مالی	کشور	دانست.
انصاری	بر	لزوم	جراحی	نظام	یارانه	ای	کشور	تاکید	کرد	و	متذکر	شد:	حدود	900	هزار	
میلیارد	تومان	یارانه	آشکار	و	پنهان	پرداخت	می	شود	که	سهم	هر	ایرانی	در	سال	حدود	
11	میلیون	تومان	و	سهم	هر	خانوار	حدود	55	میلیون	تومان	است.	یارانه	های	پنهان	از	
دید	ملت	ایران	عمدتا	در	جیب	ثروتمندان	و	اقشار	پردرآمد	و	حقوق	بگیران	نجومی	می	رود.	

این	یارانه	ها	به	نظامی	بزرگ	برای	توزیع	رانت	و	شکل	گیری	باندهای	مافیایی	شده	است.
وی	جراحی	نظام	سیاستگذاری	و	قانونگذاری	کشور	را	امری	اجتناب	ناپذیر	دانست	
و	افزود:	چه	معنا	دارد	که	مسؤولان	در	اتاق	های	در	بسته	بنشینند	و	تصمیمات	بدون	
پشتوانهِ	علمی	بگیرند؟	چه	معنا	دارد	که	ما	نمایندگان	مجلس	بعضا	طرحها	و	لوایحی	را	
تصویب	کنیم		بی	آنکه	ارزیابی	دقیق	و	عمیقی	از	اثرات	آن	داشته	باشیم؟	در	عموم	مجالس	
کشورهای	پیشرفته	برای	هر	یک	برگ	طرح	یا	لایحه،	ضمیمه	ای	جامع	از	اثرات	پیشینی	
و	پسینی	اجرای	طرح	یا	لایحه	به	همراه	دارد.	مجلس	ایران	به	معنای	واقعی	کلمه،	قوه	
مقننه	نیست؛	بلکه	مجلسی	محلی	است؛	به	همین	دلیل	فکر	می	کنم	نیازمند	یک	مجلس	

با	شرایط	ویژه	تری	هستیم	تا	ضعفها	و	نقایص	موجود	برطرف	شود.

وزیر دفاع: 

دشمن به دنبال القا ناامیدی در جامعه است

نماینده داراب:

غول های خصولتی و شبه دولتی عامل ایجاد فساد هستند

داریوش جهان بین

کمبودها،	 وجود	 با	 گفت:	 پرورش	 و	 وزیرآموزش	
در	سال	تحصیلی	آینده	با	اجرای	برنامه	های	مناسب	
آموزشی	در	زمینه	تامین	نیروی	انسانی،	هیچ	کلاسی	
بدون	معلم	نمی	ماند.سید	محمد	بطحایی	شامگاه	شنبه	
در	حاشیه	بازدید	از	دبیرستان	شبانه	روزی	دخترانه	طالقان	
در	جمع	خبرنگاران	اظهارداشت:	ورود	نیروهای	جدید	
دانش	آموخته	به	فعالیت	های	آموزشی	،	جذب	معلمان	
حق	التدریسی،	افزایش	سن	خدمت	معلمان	از	30	به	
35	سال	و	پرداخت	اضافه	کاری	به	معلمان	از	مهمترین	
اقدامات	برای	تامین	نیروی	انسانی	مورد	نیاز	مدارس	انجام	
شده	است.	وی	با	اشاره	به	اینکه	کمبودهایی	درمدارس	
شبانه	روزی	وجود	دارد،	خاطرنشان	کرد:	در	این	مدارس	

،	دانش	آموزان	روستایی	مشغول	تحصیل	هستند.بطحایی	
بیان	داشت:	در	مدارس	شبانه	روزی	امکانات	رفاهی	به	اندازه	
کافی	وجود	ندارد	اما	تلاش	می	کنیم	شرایط	مناسب	را	
برای	دانش	آموزان	در	این	مدارس	بوجودآوریم.وزیر	آموزش	
و	پرورش	تصریح	کرد:	در	سال	تحصیلی	98-97	تلاش	
کرده	ایم	تا	با	اجرای	مسابقات،	جشنواره	ها،	اردوهای	قرآنی	
و	فرهنگی	حوزه	قرآنی	دانش	آموزان	را	تقویت	کنیم.وی	با	
بیان	اینکه	هجمه	های	سنگینی	متوجه	دانش	آموزان	کشور	
است،	یادآورشد:	توسل	به	قرآن	و	اهل	بیت)ع	(	می	تواند	این	
هجمه	ها	را	خنثی	کند.بطحایی	ادامه	داد:	در	حوزه	آموزش	
موفقیت	های	خوبی	به	دست	آمده	است	اما	راه	نرفته	هم	
وجود	دارد	لذا	مهارت		آموزی	دانش	آموزان	در	این	راه	از	

اهمیت	بالایی	برخوردار	است.وزیر	آموزش	و	پرورش	در	ادامه	
به	برنامه	های	تابستان	امسال	برای	دانش	آموزان	پرداخت	
و	افزود:	غنی	سازی	اوقات	فراغت	دانش	آموزان	به	ویژه	در	
بخش	مهارت	آموزی	در	محوریت	قرار	دارد.بطحایی	با	بیان	
اینکه	آموزش	و	پرورش	در	بخش	فضای	آموزشی	با	مشکل	
مواجه	است،	افزود:	استان	البرز	ازجمله	مناطقی	است	که	
در	این	بخش	کاستی	دارد	به	گونه	ای	که	این	استان	بعد	
از	سیستان	و	بلوچستان	و	شهر	تهران	در	ردیف	استان	هایی	
است	که	سرانه	فضای	آموزشی	در	آن	از	میانگین	کشوری	
پایین	تر	است.وی	یادآورشد:	برای	کاهش	مشکلات	فضاهای	
آموزشی	درالبرز	در	تلاش	هستیم	تا	کمک	های	خیرین	و	

اعتبارات	عمرانی	ملی	را	به	این	استان		هدایت	کنیم.

رییس	شورای	شهر	تهران	گفت:	نارضایتی	مردم	در	
شرایط	فعلی	بزرگترین	تهدید	برای	نظام	و	خطرناک	تر	و	
مهم	تر	از	تهدیدات	خارجی	است	و	خدمت	رسانی	و	حل	
معضلات	جامعه	بزرگترین	بازدارندگی	و	قدرت	دفاعی	برای	

نظام	محسوب	می	شود.
محسن	هاشمی،	رییس	شورای	اسلامی	شهر	تهران	
در		یکصد	و	چهل	و	دومین	جلسه	شورا	با	اشاره	به	اینکه	
امروز	دومین	سالروز	رای	تاریخی	شهروندان	تهرانی	به	
شورای	پنجم	است،	گفت:	در	این	رکورد	مشارکت	مردم	
در	انتخابات	شورای	شهر	در	تاریخ	ایران	شکست	و	حضور	
حدود		4میلیون	نفر	شهروند	تهرانی،	پشتوانه	بی	سابقه	ای	
را	برای	مدیریت	شهری	تهران	آفرید.وی	در	ادامه	تصریح	
کرد:	سنگین	ترین	بخش	بار	این	امانت	بزرگ	بر	دوش	ما	در	
شورای	پنجم	برای	تحقق	مطالبات	و	انتظارات	مردم	است	
اما	این	به	معنای	بی	مسئولیت	بودن	سایر	قوا	و	دستگاه	های	
نظام	در	برابر	این	بار	نیست	و	امروز	باید	متاسفانه	تصریح	
کنم	که	طی	دوسال	سپری	شده	از	رای	معنادار	شهروندان	
به	شورای	پنجم،	هنوز	شواهد	و	قرائن	توجه	سه	قوه	به	این	
حمایت	و	تفویض	اختیار	مردم	به	نمایندگانشان	در	شورای	

شهر	دیده	نمی	شود	و	اغراق	نیست	اگر	گفته	شود	که	
مجموعه	حمایتی	که	از	نهاد	مدیریت	شهری	در	گذشته	
می	شده	با	این	حمایت	بی	سابقه	مردم	نه	تنها	افزوده	نشده	
بلکه	به	نوعی	کاسته	شده	است.	هاشمی	همچنین	افزود:	
بنده	پیش	از	این	بارها	از	تریبون	شورای	اسلامی	شهر	تهران		
به	انتقادی	از	عملکرد	مجموعه	شورا	و	شهرداری	دست	
زدم	و	اجازه	می	خواهم	امروز	و	به	پاس	ادای	امانت	مردم	
و	پاسخ	دادن	به	انتظارات	به	حق	شهروندان	گلایه	هایی	
نسبت	به	سایر	دستگاه	های	مسئول	در	این	میان	عرض	
کنم،	انتظار	ما	از	دولت	بیش	از	عملکرد	دوسال	گذشته	آن	
در	حوزه	مدیریت	شهری	است،	تهران	و	شهروندان	تهرانی	
بار	سنگین	خدمات	پایتختی	کشور		را	بدوش	می	کشند	
بدون	آنکه	دولت	مرکزی	نقش	خود	را	در	حل	مشکلات	
و	مقابله	با	پیامدهای	این	وضعیت	ایفا	کند.وی	با	اشاره	به	
انتظارات	شورای	پنجم	بیان	کرد:	مجلس	شورای	اسلامی	
نیز	با	وجود	همزبانی	و	همدلی	با	مدیریت	شهری،	تاکنون	
در	عمل	اقدام	جدی	و	فراتر	از	گذشته	در	حل	مسائل	تهران	
برنداشته	و	تنها	گام	مثبت	آن	جلوگیری	از	تصویب	لایحه	
دولت	برای	تملک	درآمد	پایدار	مدیریت	شهری	بوده	که	آن	

نیز	هنوز	به	نتیجه	قطعی	نرسیده	است.هاشمی	در	خطاب	
به	قوه	قضاییه	اظهار	کرد:	از	دستگاه	قضایی	با	مدیریت	جدید	
نیز	انتظار	داریم	با	اطلاع	رسانی	نسبت	به	سرنوشت	پرونده	
مرتبط	با	شهرداری	تهران	که	هزاران	میلیارد	تومان	از	حقوق	
شهروندان	تهرانی	با	رسیدگی	قطعی	به	این	پرونده	ها	احیا	و	
بازگردانده	می	شود	و	بخش	زیادی	از	مشکلات	مردم	قابل	
حل	است،	ما	را	یاری	کند.وی	در	ادامه	سخنانش	از	سایر	
نهادهای	حاکمیتی	مانند	سپاه	پاسداران،	بنیاد	مستضعفان،	
ستاد	اجرایی	خواست	تا	نه	تنها	سطح	همکاری	و	تعامل	
و	کمک	به	مدیریت	شهری	را	نسبت	به	دوره	گذشته	
کاهش	ندهند	که	شائبه	مسائل	سیاسی	در	افکار	عمومی	
شکل	بگیرد	بلکه	حمایت	و	کمک	به	حل	مسائل	شهری	در	
تهران	را	در	اولویت	قرار	دهند	زیرا	نارضایتی	مردم	در	شرایط	
فعلی	بزرگترین	تهدید	برای	نظام	و	خطرناک	تر	و	مهم	تر	از	
تهدیدات	خارجی	است	و	خدمت	رسانی	و	حل	معضلات	
جامعه	بزرگترین	بازدارندگی	و	قدرت	دفاعی	برای	نظام	
محسوب	می	شود،	موثرترین	آرایش	جنگی	برای	تهران،	
حل	معضلات	ریشه	ای	مردم	و	نشاندن	لبخند	رضایت	بر	

لبان	شهروندان	مظلوم	تهرانی	است.

وزیرآموزش و پرورش :

سال 98 هیچ کلاسی بدون معلم نمی ماند

محسن هاشمی:

نارضایتی مردم خطرناک تر از تهدیدهای خارجی است
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چرا اندازه گیری فشارخون، اهمیت دارد؟

فشارخون بالا یک بیماری شایع و بدون علامت است که به عنوان قاتل خاموش نامیده 
می شود؛ زیرا تا زمانی که نقص و اختلالی جدی به بار نیاورد کسی متوجه آن نمی شود. 
تنها در برخی موارد، فشارخون بالا با علائمی همچون سردرد در ناحیه پس سر، سرگیجه، 
تاری دید، تپش قلب، خستگی زودرس، تنگی نفس شبانه و یا هنگام فعالیت، درد قفسه 
سینه، ادرار کردن بیش از یک بار در طول شب، همراه است. آمارها نیز نشان می دهد که 
میلیون ها نفر در کشورمان از ابتلا به این بیماری بی خبر هستند. بنابراین شناسایی به 
موقع فشارخون بالا نیازمند غربالگری منظم و بررسی عوامل مستعد کننده ابتلا به آن 
است. داشتن فشارخون بالا به این معنی است که میزان فشار در رگ های خونی بالاتر از 
حد طبیعی است. بنابراین قلب مجبور است سخت تر کار پمپاژ خون را انجام دهد. اگر 
این افزایش فشار نزدیک به فشارخون بالا باشد، آسیب به عروق خون رسان، بیماری های 
قلبی، سکته مغزی، نارسایی کلیه، مرگ زودرس و کوری افزایش می یابد. پس تا آنجا 
که ممکن است باید به سمت فشارخون مطلوب قدم برداریم. در جدول زیر طبقه بندی 
میزان فشارخون در افراد بزرگسال را نشان می دهد و اگر اعداد فشارخون در اکثر اوقات، 
بالای مقدار فشارخون طبیعی باشد، شما در معرض خطر هستید. ذکر این نکته نیز 

ضروری است فقط پزشک می تواند تایید کند که فرد به بیماری فشارخون مبتلا است.
طبقه بندی فشارخون

عوامل خطرِ زمینه ساز بیماری:
به طور کلی دلایل اصلی بروز فشارخون بالا ناشناخته است. اما مهمترین عوامل خطرِ 

شناسایی شده برای این بیماری عبارتند از: 
• سابقه خانوادگی و ژنتیک • سن و جنسیت • مصرف زیاد نمک • میزان چربی خون
• مصرف الکل  • مصرف دخانیات • کم تحرکی • چاقی • دیابت • قرص های 

خوراکی ضد بارداری  • استرس و فشار عصبی
درمان بیماری:

فشارخون بالا در تمام طول عمر نیاز به درمان دارد و لازم است بیمار و خانواده او تحت 
آموزش قرار بگیرند تا نسبت به بیماری فشارخون و عوارض آن آگاهی کامل پیدا کنند. 
برای درمان، مراقبت و پیگیری بیماری، مشارکت فرد مبتلا به فشارخون بالا و خانواده 
وی اهمیت به سزایی دارد. از علل اصلی ناکامی در درمان فشارخون بالا را می توان بی 
علامت بودن بیماری و آگاهی ناکافی جامعه و به ویژه بیماران نسبت به بیماری و عوارض 
آن و مصرف نامنظم دارو، ذکر کرد. به طورکلی درمان بیماران مبتلا به فشارخون بالا 
معمولا به صورت ترکیبی از درمان غیردارویی و درمان دارویی می باشد. درمان بیماری 
فشارخون بالا، علاوه بر درمان دارویی تحت نظر پزشک معالج، نیازمندِ تغییر در شیوه 
نامناسب زندگی است. این تغییرات در کنترل بیماری فشارخون بالا نقش مهمی دارد 

و شامل موارد زیر می باشد:
• تغییر الگوی تغذیه ای به منظور کاهش مصرف چربی و مصرف روغن مایع به جای 
روغن جامد، مصرف سبزیجات وانواع میوه ها، کاهش مصرف نمك و غذاهای شور، 

پخت غذا به روش صحیح مثلا بخار پز یا آب پز و حتی المقدور پرهیز از سرخ کردن آن
• افزایش فعالیت بدنی و انجام ورزش روزانه و منظم یا حداقل 30 دقیقه فعالیت بدنی 

با شدت متوسط در 5  روز در ایام هفته جهت مبارزه با کم تحرکی
• ترك مصرف الکل و دخانیات

• کاهش وزن
اصلاح شیوه زندگی علاوه بر تأثیر بر رویسطح  فشارخون، مرگ ناشی از بیماری 
قلبی و عروقی را هم کاهش می دهد. بنابراین، بدون توجه به مقدار فشارخون، تمام 
افراد باید شیوه های زندگی سالم و بهداشتی را بپذیرند. یکی از عاداتی که می تواند در 
کنترل بیماری فشارخون کمک کننده باشد پیروی از رژیم غذایی دَش )DASH( است. 
تحقیقات ثابت کرده که با تبعیت از رژیم  غذایی دَش، به مرور سطح چربی و کلسترول 
خون و میزان فشارخون سیستولیک و دیاستولیک کاهش می یابد. این رژیم زیر نظر 
کارشناس تغذیه، بر مصرف غلات کامل، سبزیجات تازه، میوه جات، حبوبات، گوشت 
بدون چربی، و لبنیات کم چرب و محدودیت مصرف سدیم)نمک( تاکید دارد و غنی از 

منیزیم، پتاسیم، کلسیم و فیبر است.
کارشناس مسئول واحد پیشگیری و مبارزه با بیماری ها
 مرکز بهداشت شهرستان قم

۵نکته برای حفظ شادابی پوست
امروزه داشتن پوستی شاداب و با طراوت با توجه به غذاهای چرب، آلودگی ها، شرایط 
آب و هوایی و حتی افزایش گه گاه هورمون ها که می تواند باعث ایجاد جوش های چرکی 

و سر سیاه و ظاهر خسته پوست شود، کار آسانی نیست.
داشتن پوست شاداب و شفاف به عواملی هم چون رژیم غذایی مناسب،  مراقبت از بدن 

و توجه به پوست با مراقبت های  ملایم بستگی دارد.
در ادامه پنج نکته برای طراوت پوست و به ویژه چگونگی پاک کردن پوست صورت به 

نقل از سایت "ریواردمی" آورده شده است که می خوانیم:
۱( پاک کردن پوست: برای داشتن پوستی شفاف باید آن را از چرک ها، آلودگی ها، 
غبار و چربی ها پاک کنید. پاک کردن پوست منجر به جلوگیری از انسداد منافذ آن و 
شفافیت آن می شود. می توانید از شیر خالص برای پاک کردن پوست خود به عنوان 
یک پاک کننده طبیعی استفاده کنید. از یک تکه پنبه تمیز استفاده کنید و آن را به شیر 
آغشته کرده و سراسر پوست صورت خود را با آن پاک کنیدو هم چنین می توانید از پاک 

کننده های آماده که در داروخانه ها وجود دارند، استفاده کنید.
۲( تازه کردن و خنک سازی پوست: این پیشنهاد برای زمانی است که فرصت 
شستن پوست خود را در طول روز ندارید. اگر می خواهید از نشانه های خستگی و کدر 
بودن پوست جلوگیری کنید، از سفت کننده های پوست استفاده کنید. می توانید کمی 
از گیاه فندق افسون گر را روی یک پد پنبه ای گذاشته و روی پوست خود ماساژ دهید. 
یا می توانید از ترکیب شش قسمت آب و یک قسمت الکل و چند قطره اسانس گیاهی 
استفاده کرده و آن را به آرامی روی پوست خود اسپری کنید و تقویت و شادابی پوست 

خود را طی چند لحظه احساس کنید.
۳( لایه برداری پوست: یکی از نکات ضروری برای داشتن پوست باطروات و شاداب، 
لایه برداری آن است. این کار برای از بین بردن لایه سلول های مرده پوست، چربی اضافی 
و باقی مانده های آرایش  روی پوست ضروری است. دانه های موجود در لایه بردارها به باز 
کردن منافذ پوست و ظاهر شدن لایه جدید و شاداب زیرین آن کمک می کند. ترفند 
مناسب لایه برداری آن است که از لایه بردارهای حاوی دانه های ریز استفاده کرده و 
دانه های آن را به آرامی روی سراسر پوست خود ماساژ دهید. پس از انجام این ماساژ و 
شستن و خشک کردن پوست خود متوجه تفاوت شایات پوست تان با قبل خواهید شد.

۴( رژیم غذایی مناسب: همان طور که مراقبت ظاهری پوست و مواظبت از آن 
اهمیت دارد، به همان اندازه تغذیه مناسب و مراقبت درونی از آن نیز حائز اهمیت است. 
گام اول دستیابی به پوستی درخشان، تغذیه مناسب است. رژیم غذایی مناسب، چین 
و چروک ها را از پوست دور نگه داشته، پوست تان را سفت تر کرده و به آن درخششی 
بی تردید می دهد. مواد غذایی مانند انواع بادام، میوه ها، جوی دو سر، ماهی های سرشار 
از پروتئین مانند ماهی سالمون و تُن و تمامی سبزیجات داراهای برگ های سبز برای 

تغذیه پوست شما مفید هستند.
۵( خواب مناسب: برای داشتن پوستی شاداب باید اطمینان حاصل کنید که هر 
شب هفت تا هشت ساعت خواب بی وقفه دارید و بهترین راه برای رسیدن به این هدف 
خاموش کردن گوشی تلفن همراه خود و خارج کردن تمام وسایل الکترونیکی در طول 

شب از اتاق تان است.

اسکین تگ ها نوعی زائده پوستی همرنگ پوست یا گاهی کمی پررنگ تر از آن 
هستند که به آن ها »منگوله های پوستی« هم گفته می شود. این زائده های پوستی 
به وسیله یک پایه بسیار نازک به پوست وصل می شوند و گاهی حالتی آویزان به خود 
می گیرند. از این رو، خیلی ها از عنوان »منگوله پوستی« برای نامیدن آن استفاده 

می کنند.
تخمین زده می شود حدود 50 درصد از مردم جهان، تجربه انواعی از اسکین تگ ها 
را روی پوست خود داشته باشند. این زائده های پوستی معمولًا رشد طولی دارند و 
وسعت یا قطر آن ها چندان زیاد نخواهد شد. هرچند هنوز دلیل کاملًا مشخصی برای 
بروز اسکین تگ ها اعلام نشده، به طور کلی این زائده ها در دوران بارداری یا در افراد 
مبتلا به دیابت و اضافه وزن بیشتر مشاهده می شود. از طرف دیگر، افرادی با سابقه 
خانوادگی ابتلا به اسکین تگ و آقایان بیشتر در معرض ایجاد زائده پوستی قرار دارند. 
برخی مطالعات ثابت کرده اند احتمال ایجاد منگوله های پوستی با افزایش سن بیشتر 
خواهد شد.  با اینکه این زائده ها می توانند در هر نقطه ای از بدن بروز کنند، معمولًا 
قسمت هایی از پوست مانند گردن، سینه ها، زیر بغل یا کشاله ران که بیشتر در معرض 
اصطکاک هستند، احتمال بالاتری برای بروز زائده پوستی دارند. این زائده ها معمولًا 
بیشتر از نظر زیبایی مورد توجه افراد قرار می گیرند و از نظر پزشکی مشکل چندانی 
ایجاد نمی کنند. با این حال، یکی از تحقیقات جهانی، احتمال وجود رابطه بین 
بیماری های قلبی و اسکین تگ را نشان داده که نتیجه این مطالعه چندان هم نگران 
کننده نخواهد بود. با این وجود، شما می توانید برای بررسی آن ها حتماً تحت نظر 

متخصص پوست قرار بگیرید. 
منگوله های پوستی جزو آن گروه از زائده های پوستی هستند که اما و اگرها یا 
باورهای درست و نادرست بسیار زیادی درباره آن ها وجود دارد. به همین دلیل پای 
صحبت های دکتر بهروز باریک بین، متخصص پوست نشستیم تا به بررسی مهم ترین 

باورهای نادرست درباره آن ها بپردازیم
برخی افراد فکر می کنند زائده های پوستی می توانند نشانه اولیه ای برای 

سرطان باشند یا خود این زائده ها سرطانی هستند. آیا این باور صحت دارد؟ 
تقریباً نه، معمولًا بیشتر زائده ها سرطانی نیستند و به علت خوش خیم بودن تقریباً 
نمی توانند نشانه ای از وجود سلول های سرطانی در بدن باشند. این زائده های پوستی 
به قدری بی خطر هستند که حتی اگر از نظر زیبایی فرد را آزار ندهند، هیچ نیازی 
به برداشتن آن ها وجود ندارد. این زائده ها هنگام برداشتن توسط پزشک هم درد و 
مشکل چندانی برای بیمار ایجاد نمی کنند. با این حال، برخی از انواع سرطان های 
پوست می توانند تظاهرات پوستی مختلفی که گاهی برخی از آن ها شبیه اسکین تگ 
هستند را بروز بدهند. از این رو، بسیار ضروری است که اگر زائده های موجود روی 
پوست شما افزایش یافت، تغییر اندازه یا تغییر رنگ داد یا در شرایطی دچار خونریزی 

و تغییر حس مانند ایجاد حس خارش شد، حتماً به متخصص پوست مراجعه کنید تا 
دلیل این تغییرات ظاهری و حسی در آن ها مشخص شود.

با توجه به اینکه اسکین تگ ها جزو زائده های خوش خیم پوستی هستند، آیا 
می توان آن ها را در خانه برداشت؟ 

به هیچ عنوان! متأسفانه بسیاری از افراد اقدام به برداشتن خال ها یا زائده های خود 
در منزل می کنند. هرچند زائده ها از پایه مشکل نسبتاً زیبایی محسوب می شوند، به 
معنی آن نیست که شما برای حذف آن ها نیاز به مراجعه به پزشک ندارید. برداشتن 
آن ها در منزل ممکن است با خونریزی همراه باشد. به همین دلیل تأکید متخصصان 
پوست بر این است که به هیچ عنوان اقدام به کندن زائده های پوستی در منزل 
بر احتمال  بدانید کندن منگوله های پوستی در منزل، علاوه  بهتر است  نکنید. 
خونریزی، می تواند بسیار دردناک هم باشد. این در حالی است که برداشتن آن ها با 
وسایل مخصوص و توسط پزشک، کمترین احتمال درد و خونریزی را دارد. معمولًا 
در مطب برای برداشتن اسکین تگ ها از روش هایی مانند فریز کردن، سوزاندن با 
انرژی الکتریکی، استفاده از نیتروژن مایع یا قطع کردن پایه اسکین تگ با قیچی های 

مخصوص کمک می گیرند.
آیا حذف زائده ها می تواند باعث تکثیر و رشد دوباره شان در سطح پوست 

شود؟
خوشبختانه احتمال عود زائده هایی که در مطب برداشته می شوند، بسیار کم 
است. با اینکه تعداد زیادی از مبتلایان به اسکین تگ نگران عود دوباره زائده ها در اثر 
برداشتن آن ها هستند، باید بدانند یک اسکین تگ هیچ ربطی به اسکین تگ دیگر 
ندارد و برداشتن آن ریشه ای برای ایجاد یک زائده پوستی جدید باقی نمی گذارد. با 
این حال، باید بدانید احتمال بروز اسکین تگ ها در چین های بدن یا قسمت هایی 
از پوست که با اصطکاک بیشتری مواجه است، همیشه وجود دارد و این احتمال با 
افزایش سن یا افزایش وزن بیشتر هم می شود بنابراین پزشک شما نمی تواند هیچ 
تضمینی بدهد که با برداشتن اسکین تگ ها این زائده ها دیگر هرگز سراغتان نخواهد 
آمد، باید خیالتان از این بابت راحت باشد که بروز اسکین تگ های جدید ربطی به 
برداشتن قبلی ها ندارد. برخی افراد بر این باورند استفاده از کرم ها یا داروهای بدون 
نسخه که ممکن است برخی از آن ها گیاهی و برخی شیمیایی باشد، می تواند در 

درمان قطعی اسکین تگ ها و حذف کامل آن ها مؤثر باشد. 
آیا استفاده از روش هایی مانند مصرف کرم به صورت موضعی می تواند تأثیری 

در حذف منگوله های پوستی داشته باشد؟
با اینکه ممکن است شما برای داشتن پوستی شاداب تر و جوان تر بتوانید برخی 
محصولات طبیعی و بدون نسخه را پیدا کنید و از مصرف آن ها نیز نتیجه رضایت 
بخشی بگیرید، پیدا کردن چنین محصولاتی در زمینه درمان قطعی اسکین تگ ها 

یا از بین بردن آن ها غیرممکن است و هنوز هیچ محصول تأییدشده ای که بتواند تأثیر 
قطعی بر حذف اسکین تگ ها داشته باشد، در بازار وجود ندارد. برخی محصولات 
کنونی که برای حذف زائده های پوستی پیشنهاد می شوند، ممکن است بتوانند در 
پیشگیری از ایجاد زائده های جدید مؤثر باشند اما این محصولات به هیچ عنوان قادر 
به از بین بردن زائده های موجود روی پوست نیستند بنابراین اگر این منگوله های 
پوستی، زیبایی شما را تحت تأثیر قرار داده اند یا ظاهر آن ها را دوست ندارید، تنها راه 
ممکن برای حذف کردنشان این است که به متخصص پوست مراجعه کنید تا او بتواند 

با روش هایی که قبلًا به آن ها اشاره کردیم، این زائده ها را از بین ببرد.
آیا زائده های پوستی واقعاً قابل پیشگیری هستند؟ 

قابل پیشگیری نبودن زائده ها جزو باورهای رایج و البته تقریباً نادر در مورد آن هاست. 
به عبارت ساده تر، با اینکه ابتلا به اسکین تگ ها تقریباً غیرقابل کنترل است، معمولًا 
این زائده های پوستی در اثر اضافه وزن، چاقی و مقاومت به انسولین ناشی از آن به 
وجود می آیند. از این رو، ما به طور عمومی اسکین تگ ها را بیشتر در افراد دارای اضافه 
وزن یا بیماران مبتلا به دیابت می بینیم. بر این اساس، اگر برایتان خیلی مهم است که 
زیبایی ظاهری تان با اسکین تگ ها تحت تأثیر قرار نگیرد و سلامت عمومی تان هم به 
خطر نیفتد، بهتر است شیوه زندگی ای انتخاب کنید که در نتیجه آن دچار چاقی و 
عوارض ناشی از آن مانند دیابت یا اسکین تگ نشوید. از طرف دیگر، توصیه می شود 
برای پیشگیری از چاقی و ایجاد اسکین تگ روی قسمت های مختلف پوستتان، تا 
جایی که می توانید دور چربی های اشباع را خط بکشید، مصرف قند و شکر را در برنامه 

غذایی تان بسیار پایین بیاورید و نمایه توده بدنی خود را در حد طبیعی نگه دارید.
بعضی ها اعتقاد دارند زائده ها بیشتر برای افرادی اتفاق می افتند که بهداشت 

فردی را چندان رعایت نمی کنند. نظر شما چیست؟ 
با اینکه ممکن است بسیاری از مشکلات پوستی مستقیم با رعایت نکردن بهداشت 
فردی مرتبط باشد، این مسئله در مورد بروز اسکین تگ ها صدق نمی کند. به عبارت 
ساده تر، اینکه شما بهداشت فردی را بیش از اندازه رعایت کنید یا نکنید، ربطی به بروز 
زائده روی پوستتان ندارد. از بحث دیابت و اضافه وزن که بگذریم، احتمال ایجاد زائده 
در دوران بارداری یا در برخی افراد دچار اختلال عملکرد تیروئید هم وجود دارد. ضمن 
اینکه به دلیل وجود رابطه بین بروز اسکین تگ ها و اصطکاک های پوستی، احتمال 
ایجاد منگوله های پوستی در افرادی که به طور مداوم لباس های بسیار تنگ و چسبان 

می پوشند نیز بیشتر از سایرین است.
احتمال ایجاد زائده در اثر ساییدگی های پوست هم وجود دارد؟ 

نه، هرچند اسکین تگ ها گاهی در نواحی خاصی از بدن مانند زیر بغل یا گردن 
ایجاد می شود که دچار چین های پوستی هستند، به طور عمومی دیده می شود 
اصطکاک پوست با یک ترکیب خارجی مانند لباس احتمال ایجاد اسکین تگ را بیشتر 

می کند تا تماس پوست به پوست.
آیا زائده ها قابل سرایت هستند؟ 

نه، آن ها در گروه مشکلات پوستی قابل انتقال یا مسری قرار نمی گیرند، حتی اگر 
زائده پوستی فردی در اثر ویروس هرپس HPV ایجاد شده باشد زیرا در این شرایط 
هم ویروس تنها سوار بر همان زائده می ماند و احتمال انتقال ویروس از اسکین تگ به 
پوست شما را فراهم نمی کند. به عبارت ساده تر، شرایط محیطی بسیار خاصی باید 
فراهم باشد تا ویروس HPV احتمال عفونی کردن سلول های دیان ای پوست ما را پیدا 
کند. چنین شرایطی از طریق زائده ها فراهم نمی شود. با این حساب، برقراری تماس 
پوستی با فردی که زائده پوستی دارد، کاملًا ایمن و بدون مشکل خواهد بود زیرا امکان 

سرایت زائده از فردی به فرد دیگر در اثر تماس پوستی وجود ندارد.
آیا می توان تمام زائده های پوستی پایه دار را اسکین تگ نامید؟ 

نه، امکان تشخیص اسکین تگ و افتراق آن از زگیل برعهده متخصص پوست 
است. با اینکه اسکین تگ ها مسری نیستند، برعکس آن ها زگیل های ناحیه تناسلی 
که گاهی می توانند از نظر ظاهری کاملًا شبیه اسکین تگ ها باشند، شدیداً در اثر 
رابطه زناشویی قابل انتقال خواهند بود. از این رو، نه تنها شما باید نسبت به اسکین 
تگ های ناحیه تناسلی و کشاله ران حساس باشید، بلکه باید امکان تمایزگذاری بین 
اسکین تگ و زگیل تناسلی را به پزشک بسپارید. پزشکان می توانند از روی شکل، 
رنگ یا گاهی نمونه برداری به شما اطمینان بدهند زائده های پوستی تان اسکین تگ 
است یا زگیل تناسلی بنابراین از این طریق می توانید درمان مناسب با مشکل خود را 

پیگیری کنید.

اسکین تگ ها یا زوائد پوستی در افراد چاق بیشتر است

بررسی باورهای نادرست درباره منگوله های پوستی

علمی و سلامت 

 

تعامل آسان میان انسان و ماشین با کمک 
چاپ 3بعدی

پژوهشگران استرالیایی توانستند با استفاده از مواد نرمی که قابلیت چاپ سه بعدی 
دارند، رابط  هایی را برای تعامل آسان میان انسان و ماشین فراهم کنند.

یکی از مهم ترین ویژگی های یک سیستم هوشمند، رابطی است که امکان تعامل و 
ارتباط آسان میان سیستم اصلی و کاربر را فراهم می کند. ربات های نرم، از مواد شکل پذیر 
و سازگار ساخته می شوند و در مقایسه با ربات های معمولی که از ترکیبات خشک و جامد 
ساخته شده اند، عملکرد ایمن تری در محیط های پویا دارند؛ در نتیجه امکان تعامل 
مستقیم با انسان برای آنها ساده تر است. رابط های نرمی که اکنون مورد استفاده قرار 
دارند، با کمک قالب ریزی مواد نرم ساخته می شوند و همیشه نمی توانند تعادل مورد نظر 
را میان عملکرد و ساختار برقرار کنند؛ در نتیجه طراحی و ساخت یک رابط کم هزینه با 
ویژگی های عملکردی مورد نظر، امری ضروری است. گروهی از پژوهشگران "دانشگاه 
 )FEM("محدود اجزای  "روش  از  استفاده  با  توانستند  استرالیا   )UOW("ولونگونگ
و مواد نرمی که قابلیت چاپ 3 بعدی دارند، رابط هایی طراحی کنند که در مقایسه با 
رابط های دیگر، واکنش سریع تر، دوام، اطمینان و طول عمر بیشتری دارند. "چاربل 
تواک")Charbel Tawk(، دانشجوی دانشگاه ولونگونگ و از نویسندگان این پژوهش 
گفت: ما عناصر رابط را برای برقراری ارتباط میان انسان و ماشین طراحی کرده ایم. از این 
رابط ها می توان در فناوری هایی مانند دستکش های پوشیدنی، دکمه های نرم فشاری و 
دسته کنترل بازی استفاده کرد و همچنین آنها را در ساخت حسگرهای نرم برای دست 
مصنوعی به کار برد. پروفسور "گورسل آلیسی")Gursel Alici(، سرپرست این پروژه 
گفت: یافته های ما، گام مهمی برای نزدیک شدن فناوری هایی مانند دست مصنوعی 
به همتای طبیعی آنها یعنی انسان ها به شمار می روند. این پژوهش می تواند تلاش های 
اخیر که در این حوزه صورت گرفته اند، تکمیل کند تا کارایی ربات های نرم را به حوزه های 
دیگری مانند پزشکی برساند زیرا تعامل میان انسان و ماشین در چنین حوزه هایی ضروری 
است. عناصر نرم حسی می توانند برای مکان یابی سیستم های رباتیک نرم نیز به کار روند 
تا اطلاعات مورد نیاز برای تعامل میان سیستم رباتیک و محیط اطراف آن که انسان ها را 
نیز شامل می شود، فراهم کنند. آلیسی افزود: بدین ترتیب، امکان ساخت یک سیستم 
نرم با قابلیت سازگاری و ایمنی بالا فراهم می شود که می تواند به سرعت با محیط اطراف 

خود ارتباط برقرار کند.

زیست  محیط  کردن  آلوده  بدون  آب  از  برق  تولید 
چالش مهمی است که محققان هندی با استفاده از 

باتری های هیدروالکتریکی بر آن غلبه کرده اند.
به  توجه  با  پذیر  تجدید  انرژی  منابع  از  برق  تولید   
کره  گرمایش  تداوم  و  زیست  محیط  آلودگی  تشدید 
زمین اهمیت فراوانی دارد. پیش از این برای تهیه برق 
با استفاده از آب، از باتری های لیتیومی و اسید سرب 
استفاده می شد که علاوه بر سمی بودن، قابلیت انفجار 
را نیز دارا بودند. گرانی باتری های یادشده و وارد آوردن 
آسیب به محیط زیست از جمله دیگر خطرات استفاده 
از این باتری ها محسوب می شد. دانشمندان آزمایشگاه 
ملی فیزیک شهر دهلی نو در هند، روش تازه ای را برای 
تولید برق از طریق آب در دمای عادی بدون استفاده از 

هیچ گونه ماده شیمیایی ابداع کرده اند. بدین منظور از 
باتری خاصی موسوم به باتری هیدروالکتریک استفاده 
می شود که انرژی حاصل از قطرات چکیده شده آب بر 
روی سطح خود را به برق مبدل می کند. این باتری قادر 
به تولید یک چهارم آمپر جریان برق در مداری با قدرت 
یک وات است که برای روشن کردن یک پنکه پلاستیکی 
کوچک کفایت می کند. در سطح باتری یادشده از فریت 
منیزیم غیر فشرده برای تقسیم خودکار مولکول های 
آب به هیدرونیم )H3O( و هیدروکسید )OH(در زمان 
چکیده شدن قطرات استفاده شده است. همچنین 
الکترودهایی از جنس نقره و روی برای تکمیل فرایند 
تولید برق به کار می روند. هنوز مشخص نیست تجاری 

سازی این محصول به چه مدت زمان نیاز دارد.

تولید برق از آب بدون آلوده کردن محیط زیست

محققان مایکروسافت مشغول ابداع هوش مصنوعی برای سیستم هدایت خودرو 
خودران هستند که ترس را حس می کند و به این ترتیب هنگام رانندگی بهتر تصمیم 

می گیرد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، هوش مصنوعی در سال های اخیر 
بسیار پیشرفته شده است و کارشناسان معتقدند استفاده از آنها در خودروهای خودران 

گسترده تر می شود.
مهم ترین  از  یکی  مصنوعی  هوش  فناوری،  این  مختلف  قابلیت های  وجود  با  اما 

ویژگی های راننده انسانی را ندارد. این ویژگی ترس است.
واکنش روانشناختی ناشی از ترس به انسان کمک می کند تصمیمات حیاتی بگیرد و 
به خصوص هنگام کاری مانند رانندگی تمرکز کند. در همین راستا محققان مایکروسافت 
با کمک این ایده قصد دارند طی پژوهشی جدید مهارت های تصمیم گیری خودروهای 
خودران را افزایش دهند. آنها امیدوارند بتوانند ماشین هایی بسازند که می تواند سریع تر 

بیاموزد و اشتباهات کمتری انجام دهد.
 ۲0۱۹ ICLR این محققان یافته های خود را طی گزارشی در کنفرانس بین المللی

ارائه کردند.
آنها برای آموزش ترس به هوش مصنوعی از حسگرهای ضربان استفاده کردند تا 

ضربان قلب افراد هنگام استفاده از شبیه سازهای رانندگی را رصد کنند.
این سیگنال ها در مرحله بعد وارد یک الگوریتم شد تا مشخص شود چه شرایطی به 

افزایش ضربان قلب فرد منجر می شود.
می دهند:  توضیح  باره  این  در  تحقیق  مؤلفان  کاپور  آشیش  و  داف  مک  دانیل 

واکنش های سیستم عصبی اتوماتیک بازخوردی طبیعی و ذاتی درباره عواقب احتمالی 
هر تصمیم )مانند عصبی شدن هنگام رانندگی با سرعت بالا( فراهم می کنند.

به گفته محققان آموزش به الگوریتم درباره اینکه فرد چه زمان اضطراب بیشتری دارد، 
در حقیقت به ماشین ها امکان می دهد از خطرات اجتناب کنند.

به هرحال محققان نرم افزار هدایت خودران را در یک مسیر مارپیچ شبیه سازی به کار 
گرفتند. این مسیر پر از دیوار و سراشیبی بود تا مشخص شود نرم افزار با توجه به احساس 

ترس به کاررفته در آنچه واکنشی نشان می دهد.
جالب آنکه این نرم افزار در مقایسه با نسخه ای که براساس میزان نزدیک بودن دیوار 

آموزش دیده بود، احتمال برخورد کمتری داشت.
البته هنوز باید در این مورد تحقیقات بیشتری انجام شود.

یک شرکت تجاری از تولید کامیون جدیدی خبر داده 
که مجهز به یک سیستم هدایت و کنترل هوشمند برای 
حفظ همیشگی فاصله از خودروی جلویی به منظور 

اجتناب از تصادف است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از آسین ایج، جنرال 
موتورز از تولید کامیون های جدیدی موسوم به ۲0۲0 
Sierra خبر داده که از سیستم کنترل سفر قابل انطباق 
برای حفظ فاصله مناسب با دیگر خودروهای در حال 

حرکت استفاده می کند.
خودروی  با  مطمئن  فاصله  می تواند  سیستم  این 
جلویی را با دستکاری ظریف سرعت کامیون به شکلی 

مناسب حفظ کند تا در صورت هرگونه ترمز ناگهانی 
خودروی مذکور راننده فرصت کافی برای ترمز کردن 

داشته باشند.
کامیون یادشده مجهز به دوربین پیشرفته ای در پشت 
آینه عقب است و در صورت لزوم می تواند کامیون را برای 

جلوگیری از برخورد ناگهانی به طور کامل متوقف کند.
جنرال موتورز تنها شرکتی نیست که در حال نصب 
سیستم های کنترل هوشمند هدایت کامیون بر روی 
هم  کرایسلر  مثال  عنوان  به  و  است  خود  تولیدات 
 RAM سیستمی مشابه را بر روی کامیون های جدید

خود نصب کرده است.

یک شرکت تجاری از تولید دستگاه کنترل کیفیت هوای خانگی جدیدی خبر داده 
که می تواند با دقت بالا انواع ذرات آلاینده موجود در هوا و نیز دمای هوا و میزان رطوبت 

را کنترل کند.
این دستگاه که Edigreen نام دارد، توسط شرکت Edimax تولید شده و قادر به 
شناسایی ذرات معلقی است که قطر آنها کمتر از ۲.5 میکرومتر )0.00۲5 میلی متر( 
است. ابعاد چنین ذراتی به اندازه 3 درصد از قطر موی انسان است و لذا شناسایی 
آنها معمولًا با صرف هزینه فراوان و از طریق تولید دستگاه های بزرگ و جاگیر صورت 
می گیرد. در دستگاه مذکور برای اولین بار از یک ماژول ویژه مجهز به حسگر شناسایی 
این ذرات که به اختصار PM۲.5 نامیده می شوند، استفاده شده است. ارائه اطلاعاتی 

در مورد دما و میزان رطوبت هم به افراد امکان می دهند شناخت کافی از میزان سلامت 
هوایی که در آن در حال تنفس هستند، به دست آورند. Edigreen قادر به ذخیره سازی 
سوابق و تاریخچه کیفیت هوا و روندهای موجود در این زمینه نیز هست و به افراد کمک 
می کند تا ضمن بررسی شرایط روزانه در مورد تغییر محل اقامت خود تصمیم بگیرند تا 

هوای پاکیزه تری تنفس کنند.
این سیستم همچنین در صورت آلودگی بیش از حد هوای در حال تنفس، در 
این زمینه به کاربران هشدار می دهد. گفتنی است تشدید آلودگی هوا در بسیاری از 
شهرهای بزرگ یکی از عوامل افزایش ابتلاء به بیماری هایی مانند آسم، برونشیت و سایر 

مشکلات تنفسی است.

خودروهای خودران جدید می ترسند

تولید کامیونی که تصادف نمی کند

دستگاه کنترل کیفیت هوای خانگی از راه رسید

سید عباس حسینعلی پور *

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
گزارش  براساس  را  مذکور  قانون  طبق  تشکیلی  های  پرونده  متقاضیان  مفروزی 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
تاریخ ۱3۹7/۱۱/۱۱ جلسه هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف با حضور امضاء 
 ۱3۹4۱۱443000۲000۱۹6 کلاسه  پرونده  خصوص  در  تشکیل  زیر  کنندگان 
آقای شعبان خیری موضوع رای شماره ۱3۹76033000۲0۱۹88۹-  به  مربوط 
۱3۹7/7/۲۹  اعلام می گردد بنام مالک رسمی بصورت ابوالفضل شاکری و زهرا 
شاکری آمده که صحیح آن بصورت ابوالفضل شاکری و زهرا شاکری و سکینه شاکری 
و معصومه شاکری می باشد و بدیهی است بقیه مندرجات رای به قوت خود باقی می 

باشد و رای اولیه اصلاحی توآمان قابلیت اجرا دارد.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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اجتماعی

ترانه  یک  پخش  به  واکنش  در  شناس  جامعه  یک 
به  توجه  که  است  معتقد  مدرسه،  چند  در  سخیف 
موسیقی زیر زمینی و مبتذل ناشی از عدم توجه سیاست 
های آموزشی به موسیقی و تغییرات نسلی است که در 
به  در  در عرصه های مختلف سعی  آموزان  دانش  آن 

چالش کشیدن وضع موجود را دارند.
نپرداختن به موسیقی در برنامه های درسی موجب 
شده تا مصرف موسیقی جوانان تحت تاثیر قرار گرفته 
و افراد، فاقد توانایی در تشخیص موسیقی فاخر و پر 
محتوی از موسیقی های سخیف و سطحی شوند که 
این مساله باعث کاهش نرخ مصرف موسیقی با کارکرد 

اجتماعی است.
مرتبط  اخبار  انتشار  از  روز  چند  از  بیش  گذشت  با 
این موضوع همچنان  در مدارس،  کلیپ جنجالی  با 
واکنش مسئولان و افکار عمومی را در پی دارد. پس از 
اظهارات ادامه دار علی مطهری، نایب رئیس مجلس 
برکناری چند  و خبر  این شرایط  با  برخورد  به  نسبت 
مدیر مدرسه از زبان محمد تقی بطحایی، وزیر آموزش و 
پرورش، این موضوع همچنان مورد توجه عمومی است.
پژوهشگر ایرنا، در همین رابطه با شهرام آزادمنش، دبیر 
آموزش و پرورش، جامعه شناس و سرگروه آموزشی علوم 
اجتماعی اداره کل آموزش و پرورش استان های تهران 

گفت وگویی انجام داده است. 
*علت گرایش به موسیقی مبتذل چیست؟ 

از  اتفاقات اخیر مدارس، نشانه هایی  نکته مهم در 
برخی واقعیت هاست که حکایت از عدم تحقق برنامه 
ها و سیاست های کلان کشور در نظام آموزش و پرورش 
است. واقعیت این است که رفتار دانش آموزان امروزی ما 
در کل با آرمان هایی که نظام آموزش و پرورش مشخص 
کرده، همخوانی ندارد، لذا این خلاء که به نظر می رسد 
هر روز هم بیشتر می شود، نشان از بیگانگی آرمان ها 
و واقعیت ها دارد. چیزی که معلمان در کلاس درس 

بیشتر آن را درک می کنند.
بی  و  گاه  پرگرایش  های  زمزمه  از  ها  آن  تجارب 
های  موسیقی  از  آموزان  دانش  پنهان  و  آشکار  و  گاه 
زیرزمینی حکایت دارد به گونه ای که مصرف فرهنگی 
و موسیقیایی شان در راستای آرمان های ایده آل نظام 

آموزش و پرورش نیست. 
دانش آموزان با آرمان هایی که نظام آموزش و پرورش 

در پی تحقق آنهاست بیگانه اند یا شاید این آرمان ها 
آنقدر ایده ال هستند که تحقق آنها غیرممکن به نظر می 
رسد. از طرفی دانش آموزان در خانواده هایی اجتماعی 
می شوند که مصارف مختلف فرهنگی دارند و همانطور 
که اشاره شد اینگونه موسیقی ها را با خود از خانواده 
به مدرسه می آورند و به نظر می رسد مدرسه و عوامل 
تقاضاهای  پاسخگوی ضمنی  این جریان  اجرایی در 
دانش آموزان وخانواده ها برای شاد بودنشان در ایام و 

مناسبت های خاص هستند.
در  کنونی  دوران  در  آموزان  دانش  های  *ارزش 
قیاس با دانش آموزان نسل گذشته از چه نظر تفاوت 

دارند؟ 
به این سوال باید در بستر فرهنگی و تغییرات فرهنگی 
پاسخ داد. از آنجاییکه همه چیز در حال تغییر است پس 
و  آموزان  انتظار داشت گرایش های دانش  توان  نمی 
خواسته ها و ارزش هایشان در طول زمان یکسان باشد. 
تغییرات در هنجارها و لایه های سطحی تا حدودی در 
همه ی جوامع پذیرفته شده است و تغییر در هنجارها و 
ابزارهای رسیدن به ارزش ها شامل این مطلب می شود؛ 
ولی وقتی ارزش ها دستخوش تغییر می شوند این مهم 
حکایت از تغییر در لایه های بنیادی دارد و اگر جامعه 
باید  نکند  پیدا  ها  ارزش  داشت  نگه  برای  سازوکاری 

خودش را برای بحران فرهنگی آماده کند.
آرمان ها و ارزش هایی که نظام آموزش و پروش در 
سند تحول بنیادین ترسیم کرده با آن چیزی که در سطح 
جامعه، خانواده و در نهایت مدارس شاهد آن هستیم، 
متفاوت است. گرایش هایی چون مصرف گرایی، قانون 
گریزی، بی مسئولیتی، فردگرایی، بی اعتنایی به منافع 
ملی، بیگانگی با جامعه و... که هم اکنون در جامعه رایج 
گشته در سطح مدارس هم قابل مشاهده است و می 
توان گفت بازنمودی از این جریان در خرده نظامی چون 
مدرسه متبلور می شود.  دانش آموزان در جریان جامعه 
پذیری و درونی کردن ارزش ها و هنجارها، این گرایش 
ها را با خود یدک می کشند و طبیعی است که گرایشات 
آنها در مدارس نمود پیدا کند. پس گرایشات نسل جدید 
دانش آموزان، همخوانی چندانی با آرمان های تعریف 

شده در نظام آموزش و پرورش ندارد.
*دلیل ورود وزیر آموزش و پرورش به هنجارشکنی 

اخیر در برخی مدارس چیست؟

به طور کلی، نهاد آموزش و پرورش از جمله نهادهای 
و  ارزش ها  انتقال  محافظه کاری است که کارکردش 
که  همانطوری  را  جامعه  طریق  این  از  هنجارهاست. 
و  بطئی  صورت  به  را  تغییرات  و  دارد  می  نگه  هست 
تدریجی می بیند که تابعی از ثبات هستند. لذا سیستم 
در برابر آنچه که هنجارشکنی قلمداد می کند واکنش 
نشان می دهد. این مطلب در رابطه با محافظه کارترین 
رویکردها هم به گونه ای است که، جایی برای تغییرات و 

لزوم درک زمان و شرایط در آن لحاظ شده است. 
در سند تحول بنیادین آموزش و پرورش به تعلیم و 
تربیت زیبا شناختی و هنری، بسنده شده، غافل از اینکه 
موسیقی و انواع کارکردهای آن و نوع مصرف را نمی توان 
نادیده گرفت. آموزش و پرورش آنجاییکه که باید شروع 
کند، پایان می دهد و صورت مساله را پاک می کند؛ وزیر 
آموزش و پرورش به نظر می رسد تنها در پی پاک کردن 
صورت مساله است در حالیکه خلاء و ضعف آموزش و 
پرورش در پرداختن به هنر والا و شناساندن عناصر زیبا 
شناختی در کتابها و مدارس کوتاهی کرده و این مساله 

را جدی نگرفته است.
غفلت از پرداختن به هنر والا در مدارس موجب می 
از  سطحی  اشعار  با  محتوی  بی  های  موسیقی  شود 
فضای پیش آمده استفاده کنند و اتفاقا مخاطبین خود 
را جدی بگیرند و مصرف موسیقی جامعه را به طور کل، 
تحت تاثیر قرار دهند. بدین ترتیب افراد فاقد توانایی در 
تشخیص موسیقی های فاخر از موسیقی های سطحی 

و سخیف می شوند. 
* چه خلاهایی در این خصوص در نظام آموزش و 

پرورش کشور وجود دارد ؟ 
مورد  نسلی  تغییرات  بستر  در  باید  را  مبحث  این 
بررسی قرار داد. دانش آموزان امروز همانند نسل قبل 
خود مطیع نیستند و در عرصه های مختلف سعی در 
به چالش کشیدن وضعیت موجود دارند و گاها کنش 
هایشان متمایل به 'سخره گرفتن' معلم، مدرسه و نظام 
و  ها  معلم  از  بسیاری  که  آن چه  لذا  است.  آموزشی، 
دبیران با آن مواجه بوده اند، حکایت از واکنش داشته 
تا کنش! آن هم واکنش در برابر نظامی که می خواهد به 
آنها دیکته کند؛ نظامی که می خواهد موعظه گر باشد 
تا تسهیلگر. در این میان دانش آموزان با سخره گرفتن 
این وضعیت می خواهند بگویند ما هم هستیم اگر شما 
از دیکتاتوری نمره استفاده می کنید ما هم دست و پا 
بسته نیستیم که صرفا مطیع باشیم و تنبیه شویم بلکه 
می توانیم واکنش نشان بدهیم. آنها به نوعی به دنبال 
عرض اندام هویتی خود هستند تا در جریان آموزش 

فقط فرمانبردار نباشند.
ابزارهایی  به  و دسترسی  ها  رسانه  ترتیب  به همین 
همانند گوشی های هوشمند تسریع بخش این جریان 
هستند؛ اگر دانش آموزان در دهه 70 محدودیت هایی 
در ارائه خود داشتند، امروزه این محدودیت با دسترسی 
به رسانه ها و ابزارهای مرتبط، بسیار کمتر شده. اتفاقات 
رخ داده در مدارس و گرایشاتی که مطرح می شوند به 
سرعت همه گیر شده و از طریق گوشی های هوشمند 
در بستر وب و شبکه های اجتماعی اشاعه پیدا می کند. 
هر چند ممکن است برخی از این اتفاقات بار هیجانی 
داشته باشد ولی آنچه که مشخص است قدرت پوشش 
خبری و رسانه های ارتباط جمعی است که با گرایشات 

نسل امروز حالت لازم و ملزوم به خود می گیرد.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم : از ابتدای خردادماه

تمام اتوبوس های درون شهری باید کولرهای 
خود را روشن کنند 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه تمامی اتوبوس های درون 
شهری از ابتدای خردادماه باید کولرهای خود را روشن کنند، تاکید کرد: خاموش بودن 
سیستم سرمایشی اتوبوس ها در فصل گرما به ویژه در ایام ماه مبارک رمضان، علاوه بر 
ایجاد آزار و اذیت برای شهروندان، رانندگان اتوبوس را نیز آزار می دهد، بنابراین اگر سیستم 
سرمایشی اتوبوس ها سرویس شده و هرچه سریع تر روشن شود، آسایش رانندگان را هم 
در پی دارد.امیریزدی اظهارداشت :بازگذاشتن درب های اتوبوس های درون شهری هنگام 
حرکت، تخلف محسوب شده و در صورت مشاهده، با رانندگان متخلف برخورد خواهد شد.
وی در رابطه با وضعیت سیستم های سرمایشی اتوبوس های درون شهری گفت: اتوبوس 
های جدیدی که اخیرا به ناوگان اتوبوسرانی اضافه شده اند، همگی مجهز به سیستم 
سرمایشی بوده و از ابتدای روزهای گرم در قم، کولرهای خود را روشن کرده اند. مدیرعامل 
سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم، با تاکید بر اینکه اتوبوس های قدیمی تر متعلق به بخش 
خصوصی بوده و اکثرا فرسوده هستند، بیان کرد: اتوبوس های قدیمی تری که حدود ۱0 
سال یا بیش تر از عمرشان می گذرد، سیستم های سرمایشی آن ها، پیش از شروع به کار، 
باید سرویس شوند که همین امر حدود 700 هزار تا ۲ میلیون تومان هزینه دربردارد، به 
علاوه اینکه، آماده شدن و سرویس شدن تمامی این اتوبوس ها زمان می برد. یزدی با اشاره 
به اینکه تمامی اتوبوس های درون شهری از ابتدای خردادماه باید کولرهای خود را روشن 
کنند، تاکید کرد: خاموش بودن سیستم سرمایشی اتوبوس ها در فصل گرما به ویژه در ایام 
ماه مبارک رمضان، علاوه بر ایجاد آزار و اذیت برای شهروندان، رانندگان اتوبوس را نیز آزار 
می دهد، بنابراین اگر سیستم سرمایشی اتوبوس ها سرویس شده و هرچه سریع تر روشن 
شود، آسایش رانندگان را هم در پی دارد. وی عنوان کرد: این اتوبوس های فرسوده که در 
حال حاضر در سطح شهر فعال هستند، از هنگام ورود به ناوگان اتوبوسرانی قم، حدود ۱0 
سال تعهد کار داشته اند، که هم اکنون اکثر آن ها، ۱0 سال فعالیت خود را تمام کرده اند 
و باید از ناوگان خارج شوند. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم، گفت: باتوجه به 
شروع فصل گرما و همزمانی آن با ایام ماه مبارک رمضان، مسئولین سازمان اتوبوسرانی 
شهرداری قم، طی برگزاری جلسات متعدد، در تلاش هستند تا با مساعدت مالی به این 
شرکت های خصوصی، سیستم های سرمایشی اتوبوس های قدیمی و فرسوده را سرویس 
کرده و در اختیار مردم قرار دهند که امیدواریم در روزهای آینده تمامی اتوبوس های درون 

شهری کولرهایشان را روشن کرده و از آن استفاده کنند.

رییس اداره نگهداری راههای استان قم  خبرداد

اتمام عملیات دیوار کشی محوطه راهدارخانه 
مرکزی سلفچگان 

رییس اداره نگهداری راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت 
: با هزینه ای افزون بر یک میلیارد و 700 میلیون ریال ، دیواری به طول 4۱۲ متر و ارتفاع 

۲/7 متر ، زمین 7هزار متر مربعی راهدارخانه مرکزی سلفچگان را محصور ساخت .
عباس شکوری با ابراز مسرت از اینکه احداث راهدارخانه مرکزی سلفچگان نقشی ارزنده 
درتامین و ارتقا ایمنی محورهای جاده ای بخشهای سلفچگان و خلجستان ایفا می نماید 
اظهارداشت: بدون اغراق موقعیت تقاطعی محورهای جاده ای بخش سلفچگان درتقسیم 
و هدایت ترافیک درسطح کشور بی بدیل می باشد .  وی ادامه داد : موقعیت کریدوری 
محورهای جاده ای استان قم بخصوص محورهای دوبخش سلفچگان و خلجستان ، 
بعنوان مرکز اتصال ۱7 استان با مرکز کشور ، نقشی حیاتی درمبادلات جاده ای دارا 
می باشند .  شکوری افزود : به همین منظورطرح احداث راهدارخانه مرکزی سلفچگان 

درزمینی به مساحت 7 هزار متر مربع طی چند سال گذشته دردستور کار قرار گرفت . 
وی خاطر نشان ساخت : خوشبختانه با پی گیری های مجدانه و تعیین زمینی با 
قابلیتهای ملحوظ ، پروژه دیوارکشی زمین این بنا طی سال گذشته تامین اعتبار و مراحل 
ساخت آن دراسفندماه 97 آغاز گردید که بحمدا...طی بازه زمانی سه ماهه ای اجرا گردید . 
رییس اداره نگهداری ابنیه راهها اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم 
درخصوص مشخصات فنی این سازه اظهار داشت : طول دیوار احداثی 4۱۲ متر و ارتفاع 
آن ۲/7 متر می باشد . وی سازه این دیوار را بتنی و ازنوع پیش ساخته دانست و افزود :  
جهت اجرای این طرح بالغ بر یک میلیارد و هفتصد میلیون ریال هزینه شده است .  عباس 
شکوری درخصوص موقعیت و علت انتخاب مکان احداث راهدارخانه مرکزی سلفچگان 
نیز توضیح داد: این زمین جنب مسجد ولیعصر عج واقع درکیلومتر 35 محور قم – اراک 
) باند برگشت ( قرار داشته و به دلیل اشراف و نزدیکی آن به محورهای جاده ای دوبخش 
سلفچگان و خلجستان انتخاب شده است . وی خاطر نشان ساخت : درطرح احداث ابنیه 
این راهدارخانه سه بنا شامل ساختمان اداری ، آشیانه ماشین آلات و سوله جهت دپو ماسه 
و نمک دیده شده است .  شکوری اشراف بر 800 کیلومتر راه و مدیریت 6 راهدارخانه را 
از دیگر اهداف ساخت این بنا دانست و افزود : ساختمان راهدارخانه مرکزی سلفچگان 
سیکلی ترکیبی خواهد داشت و تمهیداتی جهت استقرار دیگر دستگاههای خدمت رسان 
جاده ای درآن به عمل آمده است .  وی از جمله مهمترین اهداف احداث این راهدارخانه را 
که درسطح استان بی نظیر خواهد بود پوشش مناسب امرراهداری بخصوص هنگام ریزش 
نزولات جوی باران و برف دانست و ابراز امیدواری کرد : مهمترین تقاطع جاده ای کشور 

ویژگی های مناسب موقعیت حاصله را به بهترین وجه دارا گردد . 

برای نخستین بار در قم 

جشن تکلیف کودکان آسیب دیده اجتماعی 
برگزار می شود

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری شهرداری قم از برگزاری نخستین جشن تکلیف 
کودکان آسیب دیده اجتماعی در ماه مبارک رمضان در یکی از امامزادگان قم خبر داد.

داشت:  اظهار  شهرداری  فرهنگی  سازمان  اقدامات  به  اشاره  با  مقیمی  ابوالقاسم 
برنامه های متعددی در ماه مبارک رمضان برای بهره برداری هرچه بیشتر شهروندان در 
این ماه طراحی شده که یکی از این برنامه ها، تورهای امامزاده گردی و اطعام شهروندان 
با هماهنگی اداره کل اوقاف و امور خیریه است. وی با اشاره به ضرورت و توجه به کاهش 
آسیب های اجتماعی که همواره مورد تأکید مقام معظم رهبری بوده است، تصریح کرد: 
امسال برنامه ای برای کودکان در معرض آسیب های اجتماعی و ناهنجاری های اجتماعی 
که به سن تکلیف رسیده پیش بینی شده است که به همت سازمان فرهنگی شهرداری و 

اداره کل اوقاف و امور خیریه در قالب جشن بندگی در امامزادگان برگزار می شود.
این  مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی شهرداری قم خاطرنشان کرد: در 
برنامه روزه اولی ها در کنار برپایی جشن تکلیف با برخی از مفاهیم فرهنگی و اجتماعی 
که می تواند در بهبود کیفیت زندگی شان اثرگذار باشد، آشنا می شوند و تلاش داریم با 
دوره های آموزشی، خاطره خوشی از نخستین سال بندگی را برای این کودکان ایجاد کنیم.
وی با اشاره به حضور 500 دانش آموز آسیب دیده اجتماعی همراه با خانواده هایشان 
در این جشن، خاطرنشان کرد: این مراسم، نخستین بار بوده که در مجموعه فرهنگی 

شهرداری قم و در عرصه اجتماعی برای کودکان آسیب دیده برگزار می شود.
مقیمی یادآور شد: مجموعه جشن های سروستان و جشن بزرگ بهار رمضان نیز از جمله 
برنامه های موفق و ستایش  شده این سازمان فرهنگی در حوزه آسیب های اجتماعی از 
سوی مسئولان استان است که امیدواریم با تداوم، توسعه و خلاقیت بیشتر بتوانیم بیش از 

گذشته در کاهش این آسیب ها در کلان شهر و استان قم مؤثر واقع شویم.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم:

اجرای طرح آموزش مفاهیم مدیریت پسماند 
به ۵۵ هزار خانوار قمی

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به اجرایی شدن طرح آموزش 
مفاهیم مدیریت پسماند و تفکیک از مبدأ در سطح مناطق قم گفت: هدف از برگزاری این 

دوره ارائه آموزش به 54 هزار خانوار ساکن در منطقه دو است.
سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به اجرایی شدن طرح آموزش مفاهیم مدیریت پسماند 
و تفکیک از مبدأ در سطح منطقه دو شهری اظهار داشت: این طرح از سوی سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قم و با همکاری منطقه دو اجرایی شده است. مدیرعامل 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم افزود: یکی از برنامه هایی که در سیاست سازمان 
مدیریت پسماند تعریف  شده آموزش گروه های هدف است، این آموزش برای کارمندان 
ادارات و دانش آموزان مدارس به صورت جداگانه و برای سطح شهروندان هم آموزش به 
صورت چهره به چهره و برای زنان خانه دار در درب منازل انجام می گیرد.  وی به نحوه اجرای 
این طرح اشاره کرد و گفت: این آموزش ها به صورت گسترده انجام و در آن کارشناسان به 
درب منازل شهروندان مراجعه کرده و اقدام به آموزش نحوه تفکیک پسماند خشک و تر، 
کم  حجم سازی و رطوبت گیری پسماندها و غیره می کنند. میرابراهیمی با بیان اینکه انجام 
این طرح از ناحیه یک منطقه دو شروع  شده است، ابراز کرد: هدف از برگزاری این دوره ارائه 
آموزش به 54 هزار خانوار ساکن در منطقه دو است، دو سال پیش هم این کار انجام شد اما 
به دلایل مختلف ازجمله کیفی نبودن این آموزش ها مجدداً بازآموزی می کنیم. مدیرعامل 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خاطرنشان کرد: این طرح در مناطقی که آموزش ها 
ضعیف بوده به صورت لکه گیری در حال انجام است که شامل مناطق ۲ و 8 می شود، با 
توجه به نیازسنجی در این مناطق ضرورت دارد که در منطقه دو این آموزش ها انجام بگیرد 
و منطقه 8 هم در دستور کار است. وی با اشاره به اینکه تعداد آموزش گران ۱0 نفر هستند 
که از میان دانشجویان رشته های نزدیک به پسماند انتخاب شده اند عنوان کرد: تعدادی از 
نیروها هم پشتیبان هستند که آمارها را جمع آوری و کنترل می کنند؛ در کنار این آموزش ها 
از شهروندان برای داشتن ارتباط دوسویه و عدم مراجعه مجدد به درب منازل اطلاعات لازم 
را می گیریم.  میرابراهیمی در پایان با تأکید بر داشتن نظم در اجرای این طرح و انتقاد از 
برخی بی نظمی های به وجود آمده در طرحی که دو سال پیش اجرا شد ابراز امیدواری 

کرد: پیش بینی این بوده که تا دو ماه آینده این آموزش ها به اتمام برسد.

رئیس سازمان نظام پزشکی قم:

پرونده مرکز چشم پزشکی تابان قم در مرحله 
رسیدگی است

رئیس سازمان نظام پزشکی قم گفت: در حال حاضر دفاعیات متهمان مرکز چشم 
پزشکی تابان قم و نظرهای کارشناسی گرفته شده است و تا آخر هفته جاری پرونده ها 

تکمیل، کیفرخواست صادر و برای رسیدگی به هیات بدوی ارسال و رای صادر می شود.
سید حسن عادلی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگاران، افزود: 3۱ فروردین ماه امسال 
در یکی از اتاق های عمل مرکز چشم پزشکی تابان، ۱۱ عمل جراحی صورت گرفت که 
هر ۱۱ بیمار دچار عارضه عفونت چشمی شده اند. وی اضافه کرد: نخستین شکایت از 
مرکز چشم پزشکی تابان پنجم اردیبهشت ماه در سازمان نظام پزشکی قم به ثبت رسید و 
دادستان انتظامی هر سه اتاق عمل این مرکز را تعطیل نمود. وی خاطرنشان کرد: این مرکز 
قبل از دستور دادستان انتظامی، اتاق های عمل را تعطیل نموده بود و هم اکنون پزشکان 
مرکز عمل های اورژانسی را در بیمارستان کامکار عرب نیا انجام می دهند. عادلی بیان 
کرد: بررسی های صورت گرفته نشان داد عفونت با یک میکروب فرصت طلب باعث آسیب 
به بیماران و کم بینایی یا نابینایی آن ها شده است که پنج پرونده در دادسرای انتظامی نظام 
پزشکی تشکیل و سه پرونده نیز از سوی دادسرای عمومی برای کارشناسی به هیات بدوی 
سازمان نظام پزشکی ارسال شده است. به گفته وی، پس از تشخیص این عفونت بیماران 
برای درمان به بیمارستان فارابی تهران اعزام شدند و در حال حاضر ۲ تَن از بیماران نابینا و 

9 تَن کم بینا شده اند و تاکنون تخلیه چشمی صورت نگرفته است.
*هنوز هیچ حکمی صادر نشده و پرونده در مرحله رسیدگی است 

وی افزود: مدتی طول می کشد تا آسیب دایمی در چشم مستقر و ممکن است شدت 
نابینایی فرد در چند ماه کم یا زیاد شود.

رئیس سازمان نظام پزشکی قم تاکید کرد: هنوز هیچ حکمی صادر نشده و پرونده 
در مرحله رسیدگی است که بر اساس قوانین پس از صدور رای، شاکی و متشاکی می 
توانند اعتراض نمایند و روال رسیدگی ادامه یابد. وی با بیان این که متهم اصلی این پرونده 
مسئول فنی مرکز چشم پزشکی تابان است، گفت: حکم خطاهای پزشکی بسته به تخلف 
انتظامی از تذکر شفاهی تا محرومیت از طبابت در طول عمر صادر می شود. وی تصریح 
کرد: حساسیت ایجاد شده در استان به جاست و همه مسئولان قضایی، دانشگاه علوم 
پزشکی و استانی درگیر این مساله شده اند و امیدواریم پرونده به خوبی رسیدگی شود و 
حق بیماران ضایع نشود. عادلی در ادامه گفت: خطای پزشکی اتفاق شایعی است، به 
طوری که خطای پزشکی در کشور آمریکا سومین علت مرگ است. وی افزود: هدف ما غیر 
از این که حق بیماران ادا و حقوق آن ها پرداخت شود، شناسایی عوامل منجربه این آسیب 

و کاهش خطاهای مشابه است.
وی اضافه کرد: نحوه رسیدگی به این اتفاق باید به گونه ای باشد که آسیب دیگری به 
سیستم بهداشتی و درمانی استان وارد نشده و اعتماد مردم به سیستم درمانی خدشه دار 
نشود. عادلی با اشاره به این که قم از نظر گردشگری سلامت، استان مهمی است، ادامه 
داد: مردم به خاطر اعتقادات از همه نقاط کشور و جهان تشیع برای درمان به قم مراجعه 
می کنند و این مساله به اعتبار و اقتصاد استان کمک می کند. وی با بیان این که برخورد 
باید به گونه ای باشد که اعتبار استان و سیستم درمان خدشه دار نشود، خاطرنشان کرد: 
روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی به دلیل ناهماهنگی های به وجودآمده در این مساله 
ضعیف عمل کرد، ولی اقدام های پیشگیرانه در مرکز چشم پزشکی تابان برای جلوگیری 
از آسیب های احتمالی بعدی به موقع انجام شد. رئیس سازمان نظام پزشکی قم با بیان 
این که کلینیک چشم پزشکی تابان سال هاست در حال فعالیت است، گفت: به طور حتم 
عمل های چشم عوارض مختلفی از جمله عفونت دارد و عوامل زیادی نیز در ایجاد عفونت 
پس از عمل نقش دارند که بر اساس تحقیقات علمی اتاق عمل دارای بیشترین نقش در 

این زمینه است و این مساله به طور جدی از سوی کارشناسان در حال بررسی می باشد.
 

یک مسئول دردانشگاه علوم پزشکی قم :

سال گذشته اعضای بدن 12 بیمار مرگ مغزی 
در قم اهدا شد

مسئول شناسایی و اهدای عضو بیماران مرگ مغزی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 
سال گذشته اعضای بدن ۱۲ بیمار مرگ مغزی در این استان با رضایت خانواده هایشان 

به بیماران نیازمند، اهدا شد.
محمد سورانی ، با بیان این که از ابتدای امسال ۲ مورد اهدای عضو در قم صورت گرفته 
است، افزود: سالانه ۱۱0 تَن در استان بر اثر حوادث رانندگی یا سکته دچار مرگ مغزی می 
شوند که بسیاری از آن ها بیش از 60 سال سن دارند و نمی توانند اهداکننده عضو باشند.

به گفته وی، 50 درصد از این تعداد قابلیت اهدا دارند، ولی به دلیل مسائل مختلف از 
جمله فرهنگی و مشکلات ساختاری، اهدای عضو امکانپذیر نمی شود.

وی تصریح کرد: در برخی مواقع مراقبت های پزشکی کافی و مطلوب از بیماران مرگ 
مغزی در بیمارستان ها صورت نمی گیرد و با وجود رضایت خانواده، به دلیل بروز نارسایی 
در ارگان های حیاتی، امکان اهدای عضو وجود ندارد. سال 96 خانواده ۲0 بیمار مرگ 
مغزی در قم برای اهدای عضو اعلام رضایت کردند که اعضای بدن ۱7 بیمار با موفقیت 
به نیازمندان اهدا شد.؛ سال 95 نیز اعضای ۱4 بیمار و در سال 94، اعضای ۱5 بیمار به 
نیازمندان در انتظار پیوند عضو اهدا شد. سورانی خاطرنشان کرد: هر اهداکننده عضو می 
تواند با اهدای اعضایی از جمله قلب، ریه، کبد، پانکراس، روده و کلیه، یک تا هشت بیمار را 
از مرگ نجات دهد و با اهدای سایر ارگان ها از جمله دریچه قلب، رگ، تاندون ها، عضلات، 

استخوان، نسوج و بافت، زندگی تعداد بیشتری را بهبود ببخشد.
وی با بیان این که پنج روز نخست مرگ مغزی بهترین زمان اهدای عضو است، خاطرنشان 
کرد: زمانی که مرگ مغزی رخ می دهد، ارگان های حیاتی دچار نارسایی می شوند، زیست 

پذیری خود را از دست می دهند و قابلیت فعالیت و توانایی ارگان ها ضعیف می شود.
وی به تفاوت بین کُما و مرگ مغزی اشاره و بیان کرد: کُما بیهوشی عمیق است، ولی مغز 
عملکرد اساسی از جمله کنترل فرآیند تنفسی خود را حفظ می کند و ممکن است بیمار 
پس از مدتی دوباره به زندگی برگردد، در حالی که در مرگ مغزی، مغز عملکردی ندارد، 
خونرسانی و فعالیت حیاتی در مغز اتفاق نمی افتد و دچار تخریب غیرقابل برگشت می 
شود. به گفته وی، سالانه هشت هزار تَن در کشور دچار مرگ مغزی می شوند که از این 

تعداد یک هزار و 500 تَن منجربه اهدای عضو می شود که آمار خیلی کمی است.
وی گفت: در حال حاضر 30 هزار تَن در کشور در صف انتظار دریافت اعضای پیوندی 

هستند و سالانه سه هزار تَن به این جمعیت اضافه می شود.
سورانی افزود: همچنین 30 هزار تَن بیمار دیالیزی در کشور وجود دارد که سالانه حدود 
6 هزار تَن به این تعداد افزوده می شود و تا چند سال دیگر راهی جز پیوند عضو برای 

بسیاری از آن ها وجود ندارد.
  

مدیرعامل شرکت گاز استان  اصفهان  خبرداد

ارائه 2۵۵هزار خدمت امدادی در سطح 
کلانشهراصفهان

مدیرعامل شرکت گاز استان  اصفهان، در خصوص عملکرد مرکز تلفن ۱94 طی سال 
گذشته گفت: بالغ بر ۲55هزار مورد خدمت توسط این مرکز به مشترکین سطح شهر 

اصفهان ارائه شده است.
سید مصطفی علوی، افزود: از مجموع ۱۲3 هزار و 589  تماس گرفته شده با مرکز ۱94 
شرکت گاز استان اصفهان در سال 97، بالغ بر78هزار و 3۲۱ تماس غیر عملیاتی و 45 
هزار و ۲68 تماس منجربه عملیات امدادی شده است. مهندس علوی، گفت: همچنین، 
بالغ بر ۱3۱ هزار و 4۲0 خدمت مربوط به وصل گاز پس از اتمام تعمیرات، 33 هزار و 808 
تماس عادی، ۱0 هزار و 880 تماس فوری و 580  تماس جزء تماس های خیلی فوری 

بوده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، تصریح کرد: این مرکز پل ارتباطی مردم با شرکت 
گاز است که با پاسخگویی به سوالات و مشکلات مردم در حال خدمت رسانی به آنان می 
باشد. علوی، افزود:  نحوه ی پاسخگویی بدین صورت است که هر فردی طی تماس با این 
مرکز، بر اساس ضرورت و نوع سوال و مشکل خود در کمترین زمان و بهترین صورت ممکن 
راهنمایی می گردد. وی، گفت: برخی مشکلات و سوالات با راهنمایی اپراتورهای مستقر 
در مرکز به صورت شفاهی پاسخ داده می شود، اما در برخی موارد نیاز به اعزام نیروهای 
امدادی در محل حادثه است که در این صورت، اپراتور سامانه ۱94 ابتدا اطلاعات و آدرس 
کامل مشترک را اخذ و در سیستم ثبت کرده، سپس به صورت آنلاین اطلاعات کامل 
مشترک به سیستم رایانه نزدیک ترین  خودرو به محل حادثه ارسال و امدادگران با حضور 

سریع در محل حادثه اقدام به امدادرسانی یا برطرف کردن مشکل می کنند. 
 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد 

کشف حدود 43 کیلوگرم تریاک در قم
از  قم،  در  تریاک  کیلوگرم  حدود 43  کشف  به  اشاره  با  قم  استان  انتظامی  فرمانده 

دستگیری یک متهم در این رابطه خبر داد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پی تمرکز اقدامات پلیس مبارزه با مواد مخدر 
فرماندهی انتظامی استان قم بر روی عناصر اصلی تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص 
شد فردی قصد دارد مقدار قابل توجهی تریاک را با یک دستگاه کامیون "بنز" از یکی 
از استان های جنوبی به مقصد تهران منتقل و از استان قم عبور کند، بنابراین پیگیری 
موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان قم افزود: 
در ادامه ضمن هماهنگی با مقام قضائی استان تیم عملیاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان به یکی از محورهای مواصلاتی اعزام و تلاش برای شناسایی خودرو مذکور آغاز که 
سرانجام شناسایی، توقیف و یک نفر متهم در این خصوص نیز دستگیر شد. سردار آقاخانی 
خاطرنشان کرد: طی بازرسی از خودروی موصوف، مقدار 4۲ کیلو و 650 گرم مواد افیونی 
از نوع تریاک در قالب 4 بسته ۱0 کیلوگرمی کشف و متهم به همراه پرونده متشکله برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

در گفت و گو با یک جامعه شناس مطرح شد

گسترش موسیقی مبتذل در سایه غفلت ها
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مثلث تأمین مالی بازسازی

مناطق سیل زده با کدام پول به روز اول 
برمی گردد؟

 بررسی ها حاکی از این است که منابع لازم برای بازسازی مناطق سیل زده از سه محل 
بودجه، بانک ها و صندوق توسعه ملی تأمین خواهد شد.

اگر چه با گذر از فصل باران و گرم شدن هوا، تب سرد سیل هم فروکش می کند و 
حداقل در کوتاه مدت خطری از بابت خشم آبی طبیعت کشور را تهدید نمی کند، اما 
شاید اتفاق های امسال سیگنالی بود مبنی بر ظهور بدن نحیف و لطمه خورده طبیعت و 
ضرورت توجه بیشتر برای پیشگیری از خطراتی که در سطح ملی، کشور را در سال های 
آتی تهدید خواهد کرد. امسال بخش بسیار گسترده ای از کشور درگیر سیل شد و به 
گفته کارشناسان، امکان استمرار این وضعیت در سال های بعد هم وجود خواهد داشت. 
بنابراین اگر از هم اکنون اقدامات لازم در دامنه های کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت 
برای شناسایی نقاط خطرزا و رفع آن ها صورت نگیرد، مشخص نیست در آینده چه میزان 

خسارات خواهیم داشت.
و  مادی  منابع  هم  چراکه  است،  بهتر  درمان  از  پیشگیری  می شود  گفته  همیشه 
اقتصادی بسیار ناچیزی در نسبت با درمان هزینه می شود و هم اینکه از وجوه دیگری 

حتی از نظر روانی، منافع زیادی نصیب دوراندیشان می کند.
با عنوان قرارگاه  وزارت کشور برای تسریع روند بازسازی مناطق سیل زده، نهادی 
بازسازی و نوسازی مناطق سیل زده ایجاد کرده که با توجه به جلسات زیادی که برای 
بررسی خسارات دارد، هنوز اطلاعات دقیقی درباره نتیجه این جلسات گزارش نشده 
است؛ به جز چند عکس که از جلسات مذکور در تارنمای این نهاد انتشار می یابد. در 
حال حاضر آخرین آماری که از خسارات سیل امسال از سوی شخصیت های رسمی 
اعلام شده، حدود 50 هزار میلیارد تومان است. 50 هزار میلیارد تومان برابر با حدود 12 
درصد بودجه کل کشور در سال 1398 است که قرار است از طریق آن، تخریب گسترده 
زیرساخت ها و روساخت ها از جاده ها، پل های ارتباطی و زمین های زراعی گرفته تا 
مسکن، لوازم منزل و... که جبران آن نه تنها از بودجه کشور، بلکه با برداشت از صندوق 
توسعه ملی ممکن است، احیا شود. به گفته وزیران جهاد کشاورزی و نیرو، خسارات 
سیل در بخش کشاورزی حدود 13هزار میلیارد تومان و در بخش تأسیسات آب و برق 

2100 میلیارد تومان برآورد شده  است.
علیرضا تابش، رئیس بنیاد مسکن هم اعلام کرده است: بنیاد مسکن به دو هزار میلیارد 
تومان کمک بلاعوض، 6300 میلیارد تومان تسهیلات، 460 میلیارد تومان برای اسکان 
موقت و 690 میلیارد تومان برای جابه جایی روستا ها و ترمیم پل ها و راه های روستایی نیاز 

دارد که در صورت تأمین این منابع، ساخت مسکن مردم با سرعت دنبال خواهد شد.
*منابع تأمین خسارات

درباره منابع تأمین مالی خسارات وارده از همان ابتدا صحبت ها و نظرات متفاوتی 
از سوی مسئولان و کارشناسان اعلام شد؛ برخی اعتقاد داشتند این منابع باید از 
محل هایی تأمین شود که کمترین آسیب را به نظام مالی و پولی کشور وارد می کند، اما 
راهکار هایی که عمدتاً این گروه درباره آن بحث می کردند، بسیار بعید و دست نیافتنی 
می نمود. مثلًا علی سرزعیم، اقتصاددان گفته بود دولت اجرای افزایش حقوق کارمندان 
دولتی )هر نفر 400 هزار تومان به اضافه 10 درصد( را تا خردادماه به تعویق بیندازد و 
منابع حاصل از دو ماه نخست را برای تأمین مالی خسارات اختصاص دهد. موضوعی 
که بعید بودن آن از نظر اجرایی و مالی بسیار روشن است. بر اساس سالنامه آماری سال 
١٣٩٥، کارمندان دولت تابع قانون خدمات کشوری و قانون کار، در مجموع ٢ میلیون و 
٣٤١ هزار و ٧٢٦ نفر در سال ١٣٩٥ بوده اند، این میزان کارمند را اگر در رقم 400 هزار 
تومان ضرب کنیم، مبلغ به دست آمده به یک هزار میلیارد تومان هم نمی رسد. برخی 
اظهارنظر ها هم حول موضوعاتی مانند افزایش قیمت بنزین، به دام انداختن فراریان 
مالیاتی و مانند آن ها می  گردد که نه تنها در این زمان اندک و موقعیت اضطراری، بلکه در 

گذشته هم قابلیت اجرا نداشته اند.
دولت در نهایت تصمیم گرفت این منابع را از سه محل تأمین کند: بودجه، صندوق 
توسعه ملی و تسهیلات قرض الحسنه. البته کمک های مردمی هم در این راستا نقش 

مفیدی داشته است.
سازمان برنامه و بودجه در زمینه ظرفیت های بودجه ای اعلام کرده است: حدود 7000 
میلیارد تومان امکان استفاده از ظرفیت قانونی بودجه به صورت نقد، اوراق و جابه جایی 
وجود دارد و اعتبار مورد نیاز برای بازسازی زیربنا ها که بالغ بر 13 هزار میلیارد تومان 
است، در دست بررسی است. از سوی دیگر، رئیس جمهوری نیز درخواست برداشت 28 
هزار میلیارد تومان از صندوق توسعه ملی را داشته است. همچنین دولت وعده اعطای 
وام های پنج تا 10 میلیون تومانی بلاعوض در کنار وام های نوسازی مسکن با بهره های 
چهار درصد به مردم داده است. به گفته وزیران جهاد کشاورزی و نیرو، خسارات سیل 
در بخش کشاورزی حدود 13هزار میلیارد تومان و در بخش تأسیسات آب و برق 2100 
میلیارد تومان برآورد شده  است. رئیس کل بانک مرکزی هم از آمادگی این بانک برای 
پرداخت 5000 میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به سیل زدگان در کوتاه ترین زمان 

ممکن خبر داد.
مجموع مبالغ یاد شده 53 هزار میلیارد تومان می شود. برخی کمک های مردمی و 

خارجی هم وجود دارد که البته مشخص نیست مجموع آن ها چقدر است.
درباره منابع مطمئن یاد شده مخصوصاً در رابطه با صندوق توسعه ملی، حرف و 
حدیث فراوانی وجود دارد. برخی می گویند در سال رونق تولید نباید صندوق توسعه ملی 
را تحت فشار گذاشت تا این صندوق بتواند به وظیفه ذاتی خود به بهترین نحو عمل کند. 
به گفته این کارشناسان، با فشار آوردن بر صندوق توسعه ملی از تولید کشور کاسته و 
بیکاری به طرز قابل محسوسی افزایش خواهد یافت، بنابراین دولت باید به فکر منابع 
درآمدی جدیدی باشد. فشار بر بودجه هم ممکن است به رشد کسری بودجه بینجامد و 
در این صورت دست اندازی دولت به منابع بانکی و افزایش صدور اوراق به مقروض کردن 
بیشتر دولت منتهی شود. استفاده از منابع بانکی هم می تواند به بدتر شدن وضعیت 
ترازنامه بانک ها و به تبع آن، روی آوردن به منابع بانک مرکزی و رشد پایه پولی بینجامد. 
با این حال، وظیفه دولت است که به حفظ کلیت اجتماع و سامان بخشی مناطق آسیب 
دیده بپردازد و در حال حاضر هم راهی جز استفاده از منابع زیان بار نیست. البته چه 
بسا با پیشگیری، می شد از این گونه بحران ها که حل آن ها مطمئناً موجد برخی ضرر ها 
خواهد بود، جلوگیری کرد. یا اینکه باید از قبل در بودجه یا از طریق صندوقی مخصوص 

وضعیت های بحرانی، منابع لازم برای این گونه حوادث غیرمترقبه در نظر گرفته شود.

از سوی وزارت صنعت

علت افزایش قیمت ماکارونی و تن ماهی 
اعلام شد

مدیرکل دفتر صنایع غیرفلزی وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه قیمت گندم  
برای مصارف صنف و صنعت بیش از سه سال ثابت مانده بود، گفت: محاسبه قیمت 
گندم به نرخ تمام شده و افزایش قیمت دیگر ملزومات باعث افزایش قیمت ماکارونی 
شد. معدن و تجارت، مهدی صادقی نیارکی در خصوص افزایش نرخ ماکارونی گفت: 
قیمت گندم برای مصارف صنف و صنعت بیش از سه سال ثابت مانده بود. تاکنون گندم 
مورد نیاز صنف و صنعت با قیمت 900 تومان محاسبه می شد اما در بودجه امسال با نرخ 
تمام شده یعنی 1,850 تومان محاسبه شده و یک افزایش 100 درصدی را تجربه کرده 
است. وی افزود: آرد و سایر هزینه های تولید اعم از بسته بندی، دستمزد کارگر و غیره هم 
افزایش قیمت داشته است. مجموع این اتفاقات نرخ ماکارونی را افزایش داده است. 
البته تولیدکنندگان به واسطه ماه مبارک رمضان تخفیفاتی را برای این کالا ارائه کرده اند.

تن ماهی چرا گران شد؟ 
مدیرکل دفتر صنایع غیرفلزی وزارت صنعت، معدن و تجارت در خصوص افزایش 
قیمت تن ماهی گفت: دو منبع برای تأمین ماهی تن داریم. یکی صید در آب های 
آزاد توسط صیادان ایرانی و دیگری واردات است که با ارز نیمایی انجام می شود. وقتی 
واردات با ارز نیمایی انجام می شود، طبیعتاً افزایش قیمت به همراه دارد. صادقی نیارکی 
ادامه داد: از سوی دیگر چون برای ماهی صید شده توسط صیادان ایرانی امکان 
صادرات وجود دارد و ممنوعیتی برای صادرات ماهی تن نداریم، قیمت های داخلی هم 
بنابر قیمت های صادراتی افزایش پیدا کرده است. وی اظهار کرد: اقلام دیگر مورد نیاز 
تن ماهی همچون ورق حلب قوطی تن ماهی افزایش قیمت داشته است. ورق حلب تن 
ماهی براساس نرخ نیمایی وارد و عرضه می شود که در افزایش قیمت این کالا مؤثر است.

اقتصاد    ی

رمضانی خود، پس  دیدارهای  ادامه  در  رئیس دستگاه قضا 
از حقوقدانان، بهارستانی ها، تشکل های دانشجویی و قضات 
دادگاه تجدیدنظر، شنبه شب گذشته جمعی از فعالان اقتصادی 
را به خیابان پاستور دعوت کرد؛ پای سخنان آنان نشست، پرسش 
هایشان را پاسخ گفت و در نهایت با آنان دور سفره »رمضان« افطار 

کرد.
حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم رئیسی در ابتدای این 
نشست دو ساعته، »اقتصاد« را مساله محوری امروز کشور ذکر 
کرد و گفت: در شرایط کنونی نقش کارآفرینان نقشی قابل توجه 
است و همه مسئولان موظفند از هر نوع کارآفرینی حمایت کنند. 
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: دولت باید نقش تصدی گری 
خود را کاهش و نقش نظارت گری خود را افزایش دهد و علاوه بر 

این، بر نقش توانمندسازی خود بیافزاید.
پس از سخنرانی ابتدایی رئیس دستگاه قضا، نوبت به فعالان 
اقتصادی رسید که هر کدام در فرصتی پنج دقیقه ای، نکات مورد 

نظر خود را مطرح کردند.
علیرضا نبی دبیر انجمن دارندگان نشان استاندارد کشور که دو 
مجموعه کارآفرینی را در استان های خراسان رضوی و گلستان 
مدیریت می کند، نخستین سخنران این بخش از دیدار رئیس 

دستگاه قضا با فعالان اقتصادی بود.
* نگاه متفاوت استان ها به اشتغال زایی زنان سرپرست 

خانوار
افرادی همچون  برای  وی گفت: مجموعه تحت مدیریتش، 
زنان سرپرست خانوار که شوهرانشان اعدام شده اند و همچنین 

معتادان بهبود یافته را مشغول به کار کرده است.
نبی از نگاه مختلف مسئولان در استان های مختلف در این 
زمینه گلایه کرد و افزود: در استان خراسان رضوی تاکنون هزار 
اشتغال برای این افراد ایجاد شده اما در استان گلستان این عدد 

از پنج شغل فراتر نرفته است.
دبیر انجمن دارندگان نشان استاندارد کشور از رئیس دستگاه 

قضا خواست قضاتی را که منشا خیر هستند، تشویق کند.
وی در این زمینه گفت: در شرایطی که شرکت شهرک های 
صنعتی یک شهرک را به دلیل اختلاف بر سر مالکیت تعطیل 
کرده است، آن شهرک با حکم یک قاضی فعالیت خود را به طور 

مجدد شروع کرد.
* در جنگ اقتصادی مانند یک سرباز بجنگیم

مدیر  و  ایران  کارآفرینان  مجمع  رئیس  دیانی  محمدرضا 
عامل گروه صنعتی انتخاب، دومین نفری بود که حجت الله 
عبدالملکی معاون خودکفایی و اشتغال کمیته امداد امام خمینی 
)ره( به عنوان مجری نشست اسمش را برای سخنرانی پنج دقیقه 

ای خواند اما دیانی در جلسه حضور نداشت.
پس از آن، نوبت به اکبر اخوان مقدم کارآفرین اجتماعی رسید؛ 
وی مدعی شد طرحی دارد که با اجرای آن می توان 10 میلیون 

شغل در کشور ایجاد کرد.
وی بدون اینکه طرح خود را تشریح کند، تصریح کرد: هم اکنون 
در یک جنگ اقتصادی قرار گرفته ایم و باید مانند یک سرباز 

تلاش کنیم و بجنگیم.
* با اختلاس گران کارآفرین نما برخورد شود 

مجید حسینی مدیر حقوقی کمپین ضد ربا، سخنران بعدی 

بود؛ وی از سود تسهیلات نظام بانکی انتقاد کرد و گفت: شاکله 
تولید از درون پاشیده است؛ در این ارتباط باید هر چه فریاد داریم 
بر سر بانک ها بزنیم؛ چرا کسی زورش به بانک ها نمی رسد؟ 
علما می گویند بانک ها ربوی هستند؛ رهبری می گویند بانک ها 
غلط می کنند که بنگاه داری می کنند؛ با این حال آیا در گام دوم 

انقلاب هم باید این روند ادامه پیدا کند؟
وی ادامه داد: زمانی تولیدکنندگان جایگاه قابل احترام خود را 
داشتند اما عده ای اختلاس گر کارآفرین نما سوءاستفاده کردند 

و این نظم را به هم زدند.
* پیشنهاد تشکیل کارگروهی برای ارتباط بین کارآفرینان 

و قوه قضاییه 
عالی  کانون  دبیرکل  حسینی  مروّج  محمد  وی،  از  پس 
رئیس  به  پیشنهاد  پنج  ایران  کارفرمایی  صنفی  انجمن های 
دستگاه قضا ارائه کرد؛ نخست اینکه کارگروهی ثابت برای ارتباط 
کارآفرینان با قوه قضائیه شکل بگیرد؛ دوم اینکه رئیس قوه قضائیه 
برای خود مشاور اقتصادی انتخاب کند؛ سوم اینکه تفاهم نامه 
ای برای بررسی عملکرد دستگاه های توسعه ای از جمله سازمان 
توسعه تجارت و سازمان سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و 

فنی ایران میان کانون و قوه قضائیه امضا شود.
به  توجه  با  افزود:  و  کرد  تاکید  تشکلی  نظارت  بر  حسینی 
محدودیت ها، سازمان های نظارتی نمی توانند به طور کامل بر 
عملکرد دستگاه ها نظارت داشته باشند؛ به همین سبب تشکل 
ها می توانند به کمک سازمان های نظارتی بیایند و حتی می توان 

استارتاپ های نظارتی طراحی کرد.
پررنگ شدن فعالیت های رسانه ای قوه قضائیه آخرین پیشنهاد 
حسینی به رئیس دستگاه قضا بود؛ وی در این زمینه گفت: حوزه 

رسانه قوه قضائیه ضعیف عمل می کند، به نوعی که هیچ سریال 
یا فیلمی مرتبط با قوه قضائیه در صدا و سیما مشاهده نمی شود.
سید یاسر جبرائیلی که از وی به عنوان تحلیلگر اقتصادی یاد 
شد، دیگر سخنران نشست رئیسی با فعالان اقتصادی بود؛ وی 
گفت: قوه قضائیه هم با تعرض به حقوق و هم استنکاف از ادای 

تکلیف باید برخورد کند.
* پیشنهاد تشکیل معاونت اقتصادی در قوه قضاییه 

جبرائیلی پیشنهاد ایجاد معاونت اقتصادی در قوه قضائیه را 
پیشنهاد کرد و افزود: سازمان بازرسی کشور چشم قوه قضائیه 
و محاکم قضایی دست قوه قضائیه هستند؛ در این شرایط، قوه 
قضائیه در کنار چشم و دست، به یک مغز اقتصادی نیز نیاز دارد.

وی بر فرایند رهگیری، پیشگیری و پیگیری در قوه قضائیه تاکید 
کرد و گفت: هر فساد اقتصادی تعدادی تراکنش مالی به همراه 
دارد که اگر قوه قضائیه در جریان این تراکنش ها باشد، می تواند 

زودتر نسبت به برخورد با این فسادها عمل کند.
پس از جبرائیلی، سیدعلی بهشتیان عضو هیات مدیره شرکت 
انرژی سپهر به طرح نظرات خود در مورد مباحث مبتلابه اقتصاد 
کشور پرداخت. وی گفت: ایران با یک درصد جمعیت جهان، 17 
درصد منابع انرژی دنیا را در اختیار دارد و در صنعت پتروشیمی 
اساس  بر  داد:  ادامه  بهشتیان  است.  اقتصادی  مزیت  دارای 
سند چشم انداز، باید تا سال 1404 رتبه اول منطقه در زمینه 
پتروشیمی را داشته باشیم اما با اینکه فقط 6 سال تا زمان چشم 

انداز مانده است، فاصله ای زیاد با این هدفگذاری داریم.
* چرخ تولید با مهار سوداگری در بازار سرمایه رونق 

می یابد 
دیگر  از  ثریا  برنامه  مجری  و  کننده  تهیه  مقصودی  محسن 

مهمانان ضیافت رئیس دستگاه قضا بود؛ وی خطاب به رئیسی 
گفت: مردم منتظر بهبود نیستند، مردم انتظار تحول دارند.

وی با بیان اینکه چرخ تولید فقط با مهار سوداگری راه می افتد، 
افزود: تا زمانی که بازاری سود صددرصدی را در 6 ماه تضمین 
می کند، سرمایه به سمت فعالیت های مولد با سود 10 و 20 
درصد هم نمی رود. مقصودی تاکید کرد: مهار این سوداگری 
با وضع مالیات قابل کنترل است. پس از وی، ناصر ترکش دوز 
مدیرعامل شرکت مهندسی مشاور مهاب قدس وارد فرصت پنج 
دقیقه ای نشست فعالان اقتصادی با رئیس دستگاه قضا شد؛ 
البته وی بخش عمده زمان خود را به جای طرح چالش های 
عمومی اقتصادی، به معرفی شرکت مهاب قدس اختصاص داد.

های  حوزه  به  ها  غیرمتخصص  ورود  از  انتقاد  با  دوز  ترکش 
تخصصی و طرح این سوال که »تا زمانی که سود در بخش های 
سوداگری است، چه انتظاری است پول به بخش تولید بیاید؟« 

سخنان خود را خاتمه داد.
* چرایی گرانی گوشت و مرغ به رغم وجود ظرفیت ها 

مجید موافق قدیری رئیس انجمن صنایع خوراک دام، طیور و 
آبزیان ایران یکی از فعالان اقتصادی حاضر در این نشست بود 
که در سخنان خود به ظرفیت های تولیدی قابل توجه کشور در 
بخش های گوشت، مرغ، تخم مرغ و خوراک دام اشاره کرد و 
گفت: چرا با وجود این ظرفیت ها وضعیت قیمت گوشت، مرغ 

و تخم مرغ اینگونه است؟
این فعال بخش خصوصی در ادامه سخنان خود از تلف شدن 
وقت فعالان اقتصادی در سازمان هایی همچون سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و سازمان تعزیرات گلایه کرد و 

گفت: 80 درصد وقت ما در این سازمان ها گرفته می شود.
وی به مشکل دیگر فعالان اقتصادی پرداخت و گفت: هم 
اکنون مساله ای در حوزه حمل و نقل رخ داده که همه نسبت 
به آن اطلاع دارند اما هیچ کس اقدامی نمی کند؛ این مساله در 
بین فعالان اقتصادی و کامیون داران، »پشت بارنامه« نامگذاری 
شده و موضوع آن این است که برای حمل یک کالا، اگر 500 
هزار تومان کرایه در بارنامه ذکر شده است، باید 500 هزار تومان 
به صورت غیرقانونی به کامیون دار پرداخت کنیم تا بار جابجا 

شود.
زمان سخنرانی فعالان اقتصادی به پایان رسید اما برخی از 
فعالان اقتصادی نسبت به اتمام وقت برای ارائه نظرات اعتراض 
کردند؛ تا جایی که برخی بدون هماهنگی با مجری نشست، 
میکروفون های خود را روشن و نظرات خود را ارائه می کردند؛ 
البته رئیس دستگاه قضا به این افراد فرصت داد تا مسائل خود 

را مطرح کنند.
محمدرضا انصاری نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و رئیس هیات 
مدیره شرکت کیسون که فرصت سخنرانی در موعد برنامه ریزی 
شده پیدا نکرده بود، در وقت اضافه گفت: همانقدر که دستگاه 
های نظارتی تخلف را پیگیری می کنند، باید به آنهایی که کار نمی 

کنند هم رسیدگی کند.
وی که ریاست انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی 
ایران را به عهده دارد، صادرکنندگان را سربازار رونق تولید توصیف 
کرد و گفت: به صادرکنندگان باید رسیدگی شود و گره بخشنامه 

های دست و پاگیر باید از پای فعالان اقتصادی باز شود.

تاکید فعالان اقتصادی در دیدار با رئیس دستگاه قضا:

چرخ تولید با مهار سوداگری در بازار سرمایه رونق می یابد

است  معتقد  بانکی  امور  ارشد  کارشناس  ربیع زاده،  محمد 
پرداخت پول سپرده گذاران مؤسسات غیرمجاز، از نظر اقتصادی 
تورم زاست، اما دولت ناگزیر بوده و راه حل دیگری نداشته است، 
هرچند تجربه برخی کشورها نشان می دهد جایگزین های بهتری 

هم در این مواقع وجود دارد.
دو هفته پیش بود که آخرین جلسه رسیدگی به پرونده چهار 
و  فردوسی  ولی عصر،  ایرانیان،  البرز  اعتباری  و  مالی  مؤسسه 
آرمان تشکیل شد. متهمان اصلی این پرونده ها با تشکیل شعبات 
غیرقانونی اقدام به جمع آوری سپرده کرده بودند و در نهایت به 
می افتند.  قانون  دام  به  مبالغ،  این  پرداخت  در  ناتوانی  دلیل 
پرداخت وجوه سپرده گذاران این مؤسسات به بانک مرکزی محول 
شده و بخشی از این وجوه از طریق بانک های کشاورزی و تجارت 
پرداخت شده است. در سال های اخیر چنین تصمیمی درباره 
پرداخت سپرده هفت مؤسسه و تعاونی غیرمجاز نیز سابقه دارد. 
موضوعی که از نظر کارشناسان با افزایش پول بی پشتوانه موجب 
توزیع ریسک در میان کل جامعه شد، بدین معنا که ضرر مرتبط با 
تصمیم گیری شخصی سپرده گذاران به تمام جامعه تسری یافت تا 
از این طریق، وزن و شدت آن برای آن ها کمتر شود. البته اگر آن ها 

سودی به  دست می آوردند، کسی را در آن شریک نمی کردند.
خبر ها حاکی است هنوز بدهی جمع زیادی از آن ها تسویه نشده 
و روند کنونی ادامه دارد. یک کارشناس و مسئول بانکی با انتقاد 
از نحوه مواجهه با مؤسسات غیرمجاز، به اقداماتی می پردازد که 
می تواند یک نظام پولی را از گرفتار شدن در این دام ها محافظت 
کند. این اقدامات در دو مقوله مرتبط با عوامل پیشگیرانه و عوامل 

درمانی تشریح شده است.
و  صادرات  بانک  مدیره  هیأت   اسبق  عضو  ربیع زاده،  محمد 
کارشناس ارشد امور بانکی در زمینه عوامل مربوط به رفتار های 
پیشگیرانه توضیح داد: ما در کشور دو نهاد نظارتی داریم؛ بانک 
مرکزی و سازمان بورس و اوراق بهادار که اولی از نظر حفظ حقوق 
سپرده گذاران و دومی از جنبه حفاظت از حقوق سهامداران یا 

مالکان بر بانک ها نظارت می کنند.
از وقوع  باید قبل  یاد شده  نهاد  افزود: طبیعی است دو  وی 
جریاناتی مانند آنچه اخیرا در مؤسسات غیرمجاز رخ داده، وظیفه 
نظارتی خود را ایفا کنند که البته این مکانیسم ها در نظام پولی 
کشور اعمال می شود و شاهد نظارت هایی مانند تعیین صلاحیت 
دیگر  انواع  و  مجامع  تشکیل  و  مالی  صورت  کنترل  مدیران، 
نظارت ها هستیم که روی سلامت فعالیت بانکی تأثیر می گذارد. 
بنابراین بحث اول این است که نهاد های مذکور هم از حقوق 
سپرده گذاران و هم حقوق سهامداران در کنار هم محافظت کنند 
و از مسیر این هدف است که مسأله پیشگیری از خطرات مطرح 

می شود.
*رتبه بندی و مسئله ریسک

ربیع زاده گفت: در ارتباط با مسأله پیشگیری، مؤلفه ای مانند 

رتبه بندی بانک ها وجود دارد؛ یعنی بانک ها درجه بندی شوند و 
مشتریان براساس این رتبه ها آن ها را گزینش کنند. در این راستا 
می توان از ریسک سپرده گذار سخن گفت؛ ریسکی که در اقتصاد 
به صورت طبیعی به رفتار افراد و در اینجا به سپرده گذار مرتبط 
می شود. بخشی از پوشش ریسک سپرده گذاران از طرق سپرده 
قانونی و صندوق ضمانت سپرده انجام می شود که هر بانکی 
سقف معقولی از سپرده ها را تضمین می کند. چندین بار بانک 
مرکزی این هشدار را داده که اگر مبلغی بالای یک میلیارد تومان 
دارید و قصد سپرده گذاری آن را دارید، با مطالعه بیشتری بانک 

خود را انتخاب کنید. 
وی یکی دیگر از مؤلفه های مربوط به پیشگیری را مقررات مربوط 
به مجوزدهی دانست و توضیح داد: باید در صدور مجوز به بانک ها 
و مؤسسات مالی دقت بیشتری از سوی بانک مرکزی و مراجع 
ذی ربط صورت گیرد. در سال های گذشته برخی مؤسساتی که 
بدون مجوز شکل گرفتند تا حدودی از کنترل نهاد های نظارتی 

خارج بودند و تا حدی اقتصاد کشور را به گروگان گرفتند.
بازل هم دو عامل  یا  بال  الزامات کمیته  و  حاکمیت شرکتی 
آن ها  رعایت  بانکی  کارشناس  این  نظر  از  که  هستند  دیگری 

می تواند در پیشگیری از بحران کمک کننده باشند.
رعایت  که  است  موضوعی  شرکتی  حاکمیت  وی،  گفته  به 
نمی شود و مسئولیت و اختیارات مدیران تطابقی با یکدیگر ندارد 

و خارج از بانک ها تصمیمات گرفته می شود. عده ای تنها ماشین 
امضا هستند و متأسفانه در محاکم دیده می شود برخی مدیران که 

30 سال تجربه دارند، گرفتار می شوند.
ربیع زاده همچنین گفت: عدم حاکمیت یک یا چند سهامدار 
عمده نیز یکی دیگر از عوامل مهم در این چارچوب است. به 
گفته وی این موضوع بدین معنی است که یکی از سهامداران 
عمده نتواند در یک بانک حاکم شود. برای اعطای مجوز بانک ها 
شرایطی گذاشتند از جمله اینکه کسی که بخواهد بالای 10 درصد 
سهام بانک را داشته باشد، حتماً باید مجوز بانک مرکزی را دریافت 
کند. در گذشته کسی نمی توانست بیش از پنج درصد سهامدار 
شود، ولی قانون به اشکال گوناگونی مانند تشکیل شرکت های 
کاغذی، دور زده می شد و ذی نفع واحد رعایت نمی شد.  وی 
افزود: یکی دیگر از بزرگ ترین مشکلات این مؤسسات به تضاد 
بین منافع سهامداران عمده برمی گردد. در این چند سال، خرید 
و فروش املاک به صورت صوری بین این مؤسسات، ذی نفعان 
واحد و گاهی شرکت های کاغذی باعث شده که این دارایی ها 
بیش از حد متورم شود و حتی با این تجدید ارزیابی ها نیز جبران 
کسری های آن ها ممکن نشود. این موضوع بحث جداگانه ای 
دارد، اما اگر در حالت عادی، این مؤسسات منابع سپرده گذاران 
را روی املاک و بنگاه های کارآمد سرمایه گذاری می کردند، اکنون 
قطعاً چندین برابر سود کرده بودند، چرا که تنها طی یک سال 

اخیر سمت بدهی ترازنامه یعنی سپرده های مردم یک سوم شده و 
در سمت راست، دارایی ها سه برابر شده است. بنابراین باید پرسید 
این پول ها به چه علتی و به کجا رفته که نتوانسته اند با توجه به تورم 
فعلی، از آن ها استفاده ای بیش از خود این سپرده ها ببرند. این 

موضوع را باید مراجع قضایی و واحد های نظارتی پیگیری کنند.
*سهام داری دولت در مؤسسه

این ها مجموعاً مواردی بود که به پیشگیری قبل از وقوع بحران 
برمی گردد. اما پرسش مهم این است که آیا بعد از ایجاد بحران، 
از نظر قانونی و اقتصادی درست است که کسری تراز از طریق 
بیت المال تأمین شود؟ آیا این زیان نباید به خود سپرده گذاران 
بحران  وقوع  از  بعد  به  بحث  این  شود؟  تحمیل  سهام داران  یا 

برمی گردد.
این کارشناس بانکی در این خصوص هم توضیح داد: خود 
تراز  اگر کسری  که  و تصمیم سازان می دانند  سیاستگذاران 
یک مؤسسه یا بانک از طریق منابع بانک مرکزی تأمین شود، 
به میزان 6 برابر )ضریب تکاثری پول( نقدینگی ایجاد می کند 
و تبدیل به تورم می شود. طبیعتاً سیاستگذاران از تبعات مالی 
اوقات،  برخی  اما  دارند.  اطلاع  اقتصاد کشور  برای  امر  این 
دولت این گزینه را به عنوان آخرین راه حل و برای جلوگیری 
از بروز برخی تبعات خطرناک تر برمی گزیند؛ البته تنها درباره 
سپرده گذاران خرد که ممکن است تمام سرمایه خود را به امید 
درآمدی اندک سپرده گذاری کرده باشند. یعنی اصل حرکت از 
نظر اقتصادی مشخصاً تورم زا است، اما راه حل های دیگری نیز 
وجود ندارد. هر چند در این زمینه باید اشاره کرد تجربه برخی 
کشور ها نشان می دهد جایگزین های بهتری هم در این مواقع 

وجود دارد.
وی برای نمونه به اقدام دولت آمریکا اشاره کرد و توضیح داد: در 
سال 2007 بحران مشابهی در آمریکا رخ داد. دولت آمریکا برای 
حل این موضوع 800 میلیارد دلار از طریق افزایش سرمایه، نه 
ایجاد پول بی پشتوانه بلکه از طریق خرید سهام به این بانک ها 
تزریق کرد و در آن ها سهامدار شد. بعد از رفع بحران، سهامداران 
این بانک ها سهام دولت را خریداری کردند؛ بنابراین دولت هم 
مشکل بانک ها را حل کرد و هم از محل ورود و خروج سرمایه خود 

نفع برد.
این کارشناس بانکی در پایان افزود: بنابراین دولت بهتر بود 
سهامدار مؤسسات مالی شود و آن ها را رها نکند. برخی از این 
مشکلات  هنوز  اما  شده اند،  ساماندهی  و  ادغام  مؤسسه ها 
بسیاری دارند. باید پرسید چه بیماری ای وجود دارد که هنوز 
تولید معضل می کنند و بانک مرکزی مجبور می شود برای آن ها 
هیئت سرپرستی انتخاب کند. علت این است که ما نمی توانیم 
تضاد میان ذی نفعان سهامداران را حل کنیم، وقتی مشکل تضاد 
منافع سهامداران عمده حل شود، خودبه خود مسائل مربوط به 

هیئت مدیره هم حل می شود.

چگونه ریسک سپرده گذران مؤسسات غیرمجاز بر کل جامعه تقسیم شد؟

سود برای سپرده گذاران، زیان برای همه مردم!

یک کارشناس بازار سرمایه معتقد است: بازار سرمایه خبرهای سیاسی منفی را که هفته گذشته منتشر شده بود، هضم کرده و دیگر نسبت به 
آنها واکنش منفی نشان نمی دهد. ولید هلالات با بیان اینکه به لحاظ قانونی شرکت ها باید تا سه شنبه 31 اردیبهشت ماه گزارش 12 ماه خود 
را ارسال کنند، افزود: این موضوع مربوط به شرکت هایی است که سال مالی آنها منتهی به 29 اسفند سال 97 است که تا 2 ماه به آنها فرصت 
داده شد تا گزارش مالی خود را ارائه دهند. هلالات با تاکید بر اینکه تا روز سه شنبه با موجی از گزارش 12 ماهه شرکت ها همراه می شویم، 
گفت: افزایش قیمت کالاهای اساسی در بازار جهانی در سال 97 و رشد قیمت ارز سبب افزایش نرخ فروش شرکت ها و سود سال 97 نسبت به 
سال 96 شد. این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه گزارش هایی که تا روز سه شنبه به بازار ارائه می شود به طور حتم گزارش های خوبی 
محسوب می شوند، اظهار داشت: همراه با گزارش های 12 ماهه، گزارش های ماهیانه شرکت ها که مربوط به عملکرد آنها در اردیبهشت ماه 

است تا پنجم خرداد ماه ارسال می شود، این 2 مورد از جمله محرک هایی است که بر روند بازار سرمایه تاثیرگذاری خواهند داشت.
* انتشار اخبار سیاسی و آثار آنها

هلالات با بیان اینکه اخبار سیاسی که پشت سر هم در بازار منتشر شد، اثر روانی خود را بر روند معاملات بازار سهام گذاشت، اما اکنون دیگر 
حرف جدیدی که بتواند بر بازار تاثیرگذار باشد وجود ندارد، به همین دلیل شاخص چند روزی است که بر سطوح کانال بالای 200 هزار واحد تثبیت 
شده است. وی گفت: بازار روز شنبه مثبت بود و انتظار می رود که با توجه به ارائه گزارش ها 12 ماهه شرکت ها روند بازار همچنان افزایشی باشد.

* مقایسه بازار سرمایه با دیگر بازارهای موازی
هلالات بازار ارز، طلا و نیز بازار سرمایه را مورد مقایسه قرار داد و گفت: بازار طلا و ارز با سهولت معاملات که در بازار سرمایه وجود دارد، همراه 
نیستند. این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه طلا و ارز به عنوان کالای فیزیکی محسوب می شوند که به لحاظ نگهداری با مشکل روبرو 
هستند، خاطرنشان کرد: همچنین برای این بازارها قوانین دست و پاگیر و منع قانونی وجود دارد در حالی که در بازار سرمایه به دلیل وجود 
مشوق های دولتی نگرانی چندانی وجود ندارد. وی سرمایه گذاری در بانک ها را یادآور شد و گفت: اکنون نرخ تورم بیشتر از میزان سود بانکی 
است و توجیهی برای سرمایه گذاری در بانک وجود ندارد. این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بازار سهام تنها بازاری است که از تورم اثر مثبتی 
را کسب می کند، گفت: افزایش نرخ ارز برای این بازار به عنوان خبر مثبت محسوب می شود، بنابراین اکنون بازار سرمایه به عنوان بهترین بازار 
برای سرمایه گذاری به حساب می آید. هلالات موضوع افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی که باید از سوی شورای نگهبان تعیین تکلیف 
شود، پرداخت و تاکید کرد: این اقدام بر روند معاملات بورس تاثیرگذار و زمینه رشد را فراهم می کند به همین دلیل بازار به شدت از این موضوع 

استقبال خواهد کرد. 

سرپرست سازمان امور مالیاتی کشور از افزایش سهم شهرداری ها از مالیات و عوارض ارزش افزوده خبر داد و گفت: 
براساس لایحه اصلاح و دائمی شدن قانون مالیات بر ارزش افزوده، محدودیتی در نظام بودجه شهرداری ها ایجاد نشده 

است.
محمد قاسم پناهی با اشاره به اخبار منتشره مبنی بر ایجاد محدودیت در میزان و نحوه توزیع سهم شهرداری ها و 
دهیاری های سراسر کشور و کاهش درآمدهای آنها از محل منابع مالیات بر ارزش افزوده نسبت به قانون موجود اظهار 
داشت: برابر لایحه اصلاح و دائمی شدن قانون مالیات بر ارزش افزوده و در قالب مصوبه کمیسیون اقتصادی مجلس، نه تنها 
محدودیتی در نظام بودجه شهرداری ها از این بابت ایجاد نشده، بلکه درآمد شهرداری ها و دهیاری ها با این مصوبه افزایش 

قابل ملاحظه ای داشته است.
سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد: رئیس این سازمان معتقد است، اکنون از محل منابع مالیات و عوارض کالا و خدمات 
عمومی، سهم شهرداری ها و دهیاری ها، سه درصد از 9 درصد نرخ عمومی و سهم آنان از مالیات و عوارض ارزش افزوده 

بنزین و سوخت هواپیما، 10 درصد از 30 درصد، نرخ آن است.
پناهی اضافه کرد: بر اساس قانون، پس از کسر یک واحد درصد سهم سلامت از 9 درصد نرخ عمومی مقرر شده، باقیمانده 

به نسبت مساوی به عنوان سهم درآمد عمومی و سهم شهرداری ها و دهیاری ها توزیع شود.
سرپرست سازمان امور مالیاتی کشور گفت: بدین ترتیب سهم شهرداری ها و دهیاری ها از سه درصد نرخ عمومی به چهار 
درصد و سهم از عوارض بنزین و سوخت هواپیما نیز از 10 درصد به 15 درصد در گزارش کمیسیون اقتصادی افزایش یافته 

است.
وی اضافه کرد: همچنین در رابطه با نحوه توزیع عوارض سهم شهرداری ها و دهیاری ها، به موجب قانون فعلی، عوارض 
وصولی سهم شهرداری ها و دهیاری ها به حساب تمرکز وجوه اداره کل امور مالیاتی واریز شده و این وجوه بطور مستقیم بر 

اساس جمعیت شهرها و روستاها بین شهرداری ها و دهیاری ها توزیع می شود.
پناهی خاطرنشان کرد: طبق گزارش کمیسیون اقتصادی مجلس، عوارض سهم شهرداری ها و دهیاری ها پس از اینکه 
به حساب رابط سازمان )تمرکز وجوه اداره کل امور مالیاتی ( واریز شود، به نسبت جمعیت شهرها و روستاها بین شهرداری 

ها و دهیاری ها توزیع می شود، بنابراین هیچ تغییری در نحوه توزیع نیز صورت نگرفته است.

یک کارشناس بازار سرمایه :

بازار سرمایه نسبت به خبرهای منفی واکنش ندارد
سرپرست سازمان امور مالیاتی خبر داد

افزایش سهم شهرداری ها از مالیات و عوارض ارزش افزوده
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مرتضی محصص:

 فوتبال زنان را از حاشیه ها دور کنیم
رئیس کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال با اشاره به زد و خورد بازیکنان دو تیم ذوب 
آهن اصفهان و شهرداری سیرجان گفت: مراقب فوتبال زنان باشیم و با حاشیه سازی 

به آن لطمه نزنیم.
لیگ فوتبال زنان ایران این روزها با حاشیه های بسیاری برگزار شده است که مهم 
ترین آن زد و خورد 2 تیم ذوب آهن اصفهان و شهرداری سیرجان در ورزشگاه فولادشهر 
اصفهان است. این بازی با مصدومیت بازیکنان و اخراج چند نفر از اعضای تیم شهرداری 

سیرجان همراه شد.
دیداری که نه تنها نشان از رواج بیش از پیش خشونت در جامعه ورزش کشور دارد 
بلکه فوتبال زنان را با خطر مواجه می سازد. ادامه این روند می تواند تلاش مربیان و 
فوتبالیست هایی که سالهاست در این عرصه گام گذاشته اند، بی ثمر کند. این رفتارهای 

خشونت آمیز در ورزش زنان می تواند مانع بزرگی برای پیشرفت فوتبال باشد.
موضوعی که رئیس کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال به آن اشاره کرد و ادامه یافتن 

این روند را سبب کاهش جایگاه فوتبال زنان در جامعه بین المللی می داند.
»مرتضی محصص« اظهار داشت: در کلاس های مربیگری که برگزار می کردم با 
بیشتر مربیان لیگ فوتبال زنان آشنا شدم و شناخت خوبی از آنها دارم. اما بازیکنان را 
نمی شناسم زیرا آنها را نمی بینیم تا بخواهم قضاوتشان کنم. روی سخنم بیشتر با مربیان 

است و امیدوارم با آرامش و دور از تنش به مسابقات ادامه دهند.
وی افزود: این نوع درگیری ها صد درصد مانع بزرگی برای پیشرفت فوتبال زنان است. 
تنها امید برای پیشرفت فوتبال زنان، برگزاری لیگ است که سازمان لیگ، فدراسیون 
و کمیته زنان نقش مهمی در برپایی آن داشتند. حیف است به خاطر یک تصمیم 

احساسی، تمام این زحمات را از بین ببریم. 
رئیس کمیته فنی فدراسیون فوتبال خطاب به مربیان تیم های فوتبال زنان گفت: شما 
مربیان با کمترین چشمداشت برای این تیم ها بسیار زحمت کشیدید، امیدوارم با صبر و 

شکیبایی آستانه تحمل خود را بالاتر ببرید. 
وی بیان کرد: ذوب آهن و شهرداری سیرجان تیم های نامداری هستند و درست 
نیست که این تیم ها با این زد و خوردها بدنام شود. مریم جهان نجاتی یکی از مربیان 
لایق ایران و بیان محمودی از مربیان خوب کشور هستند با این مربیان می توانیم امیدوار 

باشیم فوتبال زنان پیشرفت می کند. 
محصص یادآور شد: به این مربیان توصیه می کنم که با صلح و دوستی و حفظ آرامش، 
مانع این زد و خوردها شوند. موافق این درگیری ها هرگز نیستم. اگر این موضوع ادامه 
یابد در فوتبال زنان پیشرفتی نخواهیم کرد و بازمی گردیم به همان سالهایی که چنین 

سطح و جایگاهی را در میادین بین المللی نداشتیم.

سیروس دین محمدی:

 استقلال از اعتبارش مقابل العین دفاع کند
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: اگرچه آبی پوشان شانسی برای صعود به 
مرحله بعدی لیگ قهرمانان آسیا ندارند اما باید با پیروزی بر العین، از اعتبار استقلال 

دفاع کنند.
»سیروس دین محمدی« اظهار داشت: استقلال فصل خوبی را پشت سر نگذاشت 
و نتوانست نتایج خوبی کسب کند. به عبارت بهتر می توانم بگویم آبی پوشان تهرانی 

بدترین فصل فوتبالی خود را پشت سر گذاشتند که اصلا جای دفاعی ندارد.
وی افزود: استقلال در سه جام به موفقیت نرسید و این نتایج ناراحتی هواداران 
استقلال را به همراه داشت. هواداران سرمایه اصلی استقلال هستند و حق دارند بابت 

این ناکامی ها ناراحت و در عین حال نگران آینده باشند.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: این فصل با تمام اتفاقات ناخوشایندش به پایان 
رسید و از حالا مدیران این تیم باید به فکر آینده باشند تا تیمی در شان استقلال بسازند؛ 
تیمی که فصل بعد بتواند مدعی قهرمانی در لیگ برتر باشد و ناکامی های امسال را 

جبران کند.
دین محمدی تصریح کرد: استقلال در آخرین بازی خود در لیگ قهرمانان آسیا باید به 
مصاف العین امارات برود. اگرچه آبی پوشان تهرانی شانسی برای صعود به مرحله بعدی 
این رقابت ها ندارند اما باید با تمام قدرت در زمین حاضر شده و با پیروزی برابر حریف 

اماراتی خود از نام و اعتبار استقلال دفاع کنند.
بازیکن پیشین استقلال ادامه داد: مسولان استقلال هرچه سریعتر باید به فکر انتخاب 
سرمربی باشند. امیر حسین حسین فتحی اعلام کرده است سرمربی بعدی این تیم 

خارجی است و امیدوارم هرچه سریعتر انتخاب شود تا بتواند کارش را آغاز کند.
وی در پایان گفت: امیدوارم فردی هدایت استقلال را بر عهده بگیرد که این تیم را به 

روزهای خوبش برساند و جام را برای میلیون ها هوادار استقلال به ارمغان آورد.

صادق ورمزیار: 

استقلال با مربی ایرانی هم می تواند 
قهرمان شود

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: استقلال با یک مربی ایرانی هم می تواند 
قهرمان لیگ برتر شود و نیازی به مربی خارجی ندارد.

»صادق ورمزیار« اظهار داشت: استقلال با بازیکنانی که در این فصل در اختیار داشت 
می توانست قهرمان لیگ برتر شود. مجموعه باشگاه استقلال اشتباهاتی انجام داد که 
در نهایت باعث شد فصل فوتبالی به بدترین شکل ممکن برای آبی پوشان تهرانی به 

پایان برسد.
وی ادامه داد: وقتی یک تیم موفق می شود همه در آن سهم دارند و وقتی تیم ناموفق 

است، بازهم همه در آن سهیم هستند.
پیشکسوت باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: قهرمانی پرسپولیس، هواداران استقلال 
را ناراحت کرده است. آن ها ناراحت هستند که رقیب جدی شان سه سال پیاپی به مقام 

قهرمانی می رسد اما تیم محبوشان روی نوار ناکامی گام بر می دارد.
و  تاثیرگذار  نقش  پرسپولیس  قهرمانی  در  ایوانکوویچ  برانکو  کرد:  تصریح  ورمزیار 
پررنگی داشت و این موضوعی است که استقلال فاقد آن بود. به نظر تفاوت استقلال و 
پرسپولیس در برانکو بود چرا که آبی پوشان تهرانی مهره های بهتری را در اختیار داشت.
از  باید  برسد  موفقیت  به  آینده  در فصل  استقلال می خواهد  اگر  داد:  ادامه  وی 
همین حالا آغاز کند و بازیکنان مورد نظرش را به خدمت بگیرد و قرارداد نفراتی را که 

قراردادهایشان به اتمام رسیده است تمدید کند تا اتفاقات تلخ پارسال شکل نگیرد.
بازیکن پیشین استقلال در پایان گفت: استقلال با مربی ایرانی هم می تواند قهرمان 
لیگ برتر شود. هرچند برای انتخاب سرمربی فصل آینده این تیم مدیران باشگاه تصمیم 

نهایی را می گیرند.

بهتاش فریبا: 

سرمربی جدید استقلال پنهانی انتخاب می شود
عضو کمیته فنی باشگاه استقلال گفت: چند گزینه خارجی برای سرمربیگری 
استقلال مطرح هستند. پروسه انتخاب سرمربی جدید به صورت پنهانی در حال 
پیگیری است و اگر اتفاق خاصی رخ ندهد تا پایان هفته آینده اطلاع رسانی خواهد شد.
»بهتاش فریبا« اظهار داشت: قرار است در روزهای آینده کمیته فنی باشگاه استقلال 
با مدیرعامل تشکیل جلسه بدهد و پیرامون انتخاب سرمربی آینده آبی پوشان تهران به 
بحث و تبادل نظر بپردازیم. وی افزود: چند گزینه برای سرمربیگری استقلال مطرح 
هستند که تمام آن ها خارجی هستند. این کار با دقت و به صورت پنهانی در حال 
پیگیری است. اگر اتفاق خاصی رخ ندهد تا پایان هفته آینده به صورت رسمی اطلاع 
رسانی خواهد شد. عضو کمیته فنی باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: تصمیم مسئولان 
استقلال بر این است که مذاکرات با گزینه های نیمکت این تیم بدون جار و جنجال 
رسانه ای برگزار شود و به نظرم این ایده بسیار خوبی است. اگر گزینه ها مطرح شوند، با 
تبلیغات رسانه ای که ناخودآگاه صورت می گیرد قراردادشان چند صد هزار دلار افزایش 
پیدا می کند. پیشکسوت آبی پوشان تهران تصریح کرد: استقلال فصل خوبی را پشت 
سر نگذاشت که دلایل مختلفی دارد. مهم ترین آن ها از دست دادن شرایط آرمانی 
برای پیش از شروع مسابقات لیگ هجدهم بود. همه می دانند تیمی که می خواهد 
به موفقیت برسد باید به بهترین شکل ممکن خودش را آماده تورنمت های سنگین 
همچون لیگ برتر کند. وی تاکید کرد: تعطیلات لیگ برتر تا شروع فصل جدید نهایت 
50 روز است و آبی پوشان نباید حتی یک روز را از دست بدهند. آن ها باید از هر ثانیه این 
روزها برای آماده شدن استفاده کنند. بهتاش فریبا در پایان گفت: مسولان استقلال در 
تلاش هستند قرارداد بازیکنانی را که قراردادهایشان به پایان رسیده است تمدید کنند تا 

دیگر بازیکن تاثیرگذاری راحت از دست نرود.

ادعای عرب درباره پرونده سوپرجام:

 رأی به نفع ماست
 CAS ایرج عرب،  مدیرعامل باشگاه پرسپولیس مدعی شد رأی دادگاه بین المللی

درباره سوپرجام به نفع این باشگاه است.
ایرج عرب درباره بحث تمدید قرارداد برانکو ایوانکوویچ اظهار داشت: چون برانکو یک 
سال دیگر قرارداد دارد، تا اینجا به صورت غیررسمی تمایل خود را برای تمدید با ایشان 
نشان داده ایم و بعد از جام حذفی، به صورت رسمی با او برای تمدید بلندمدت قرارداد 
وارد مذاکره می شویم. وی افزود: برانکو بعد از جام حذفی به ما لیست نقل وانتقالاتی 
منتشر می شوند،  شایعه است. همچنین  رسانه ها  در  که  اسامی  تمامی  و  می دهد 
قرار است هر کسی پیشنهاد خارجی دارد به باشگاه اعلام کند تا در مورد آن بازیکن 
تصمیم گیری شود. مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در مورد رأی پرونده سوپرجام نیز یادآور 
شد: فکر می کنم رأی سوپرجام به نفع ما باشد و احتمالًا اواسط خرداد ماه نتیجه نهایی 

اعلام خواهد شد.

دختر تاریخ ساز دوچرخه سواری: 

آرزویم رکاب زدن در تور ایتالیا است
»سمیه یزدانی« دختر برنزی و تاریخ ساز دوچرخه سواری کشور 
با تاکید بر مشکلات تامین تجهیزات این رشته برای رکاب زنان، 
اظهار داشت: آرزویم در دوچرخه سواری رکاب زدن در تور جیرو 

ایتالیا است.
»سمیه یزدانی«؛ اسمی که رفته رفته باید به شنیدن آن در 
عرصه های بین المللی دوچرخه سواری عادت کنیم. دختری 
جوان با 28 سال سن و تنها 8 سال رکاب زدن به طور حرفه ای، به 
اندازه ای پیشرفت کرده که گویی با کوله باری از تجربه روی زین 

دوچرخه نشسته و جاده ها را در می نوردد.
یزدانی برای اولین بار در تاریخ دوچرخه سواری کشور موفق 
شد تا مدال خوش رنگ برنز را در بازی های آسیایی ازبکستان 

بر گردن بیاویزد.
بدنبال این موفقیت، مصاحبه ها و گفت و گوهای فراوانی با وی 
انجام شد اما حالا که با او آشنا شده ایم، بر آن شدیم تا با دعوت 
از وی در خبرگزاری جمهوری اسلامی دغدغه ها و مشکلات وی 
را بشونیم و تا جایی که در توان داریم در راستای مرتفع سازی آن 

تلاش کنیم.
گفت و گو را با پرسش از سطح مسابقات ازبکستان آغاز کردیم 

و شنیدیم:
به سال کسب سهمیه  به دلیل منتهی شدن  این رقابت ها 
المپیک، سطح بالایی داشت و با 65 شرکت کننده در بخش 
جاده برگزار شد؛ نفر اول خانمی از کشور ازبکستان با اصالتی 
روس بود اما به خاطر کسب سهمیه تابعیت ازبکستان را گرفته 
بود و با وجود اینکه 10 سال از من بزرگ تر بود اما رقیب به شدت 
سرسختی بود اما با این وجود فاصله زمانی 59 ثانیه ای با او برای 
من قابل توجه بود؛ نفرد دوم اهل کره جنوبی بود؛ 2 طلای 
اینچئون و 2 طلای بازی های آسیایی جاکارتا را در کارنامه داشت 
اما تنها 12 ثانیه می توانست جایمان را عوض کند؛ در واقع فاصله 
من با مدال نقره 12 ثانیه بود که شاید اگر تجربه بیشتر و تجهیزات 

بهتری در اختیار داشتم می توانستم این 12ثانیه را جبران کنم.
*چطور به سمت دوچرخه سواری کشیده شدید؟

از دوران کودکی بی نهایت به دوچرخه سواری علاقه داشم 
و از همان کودکی دنیای قهرمانی برایم جذاب بود؛ زمانی که 
ورزشکاران را در تلویزیون روی سکو می دیدم همیشه با خودم می 

گفتم می شود یک روز من هم روی سکو بروم.
دوچرخه سواری را به طور حرفه ای از سال 90 شروع کردم و 
تا الان که 28 سال دارم تقریبا 8 سال است که به طور حرفه ای 

رکاب میزنم.
*با توجه به اینکه رشته دوچرخه سواری بین زنان کشور 
طرفداران زیادی دارد اما به دلیل شرایط داخلی، خانوده های 
سنتی آنها نمی توانند در آن فعالیت مستمر داشته باشند، 

چه پیشنهادی برای این علاقه مندان دارید؟
- من همین مشکل را داشتم و پدرم همیشه مخالف دوچرخه 
برایم  بخوانم،  درس  وقت  تمام  داشت  دوست  و  بود  سواری 
بگویم می  زمینه درسی داشت، خودمانی  در  بزرگی  آرزوهای 
خواست پروفسور شوم و از این رو مخالفت زیادی داشت اما مادر 
و خواهرم حمایت می کردند، شاید چون عاشق دوچرخه سواری 

بودم با این مانع کنار آمدم و هیچوقت دست از تمرین نکشیدم.
هراس  خیابان  در  سواری  دوچرخه  از  ها  خانم  نظر  *به 

دارند، این طور نیست؟
واقعا همینطور است، ما برای تمرین با شرایط سختی روبرو 
هستیم و از آنجا که باید در جاده تمرین کنیم سختی شرایط برای 
ما دوچندان می شود، خطر جانی یکی از این سختی ها است و 

من به شخصه دو بار در اتوبان تصادف کردم.
تنها راهکار که شاید به سختی قابل اجرا باشد این است که 
زمانی که خارج از اردو هستیم حواسمان جمع باشد و مراقب 
خودمان باشیم چون در اردو اسکورت داریم و هیچ مشکلی وجود 
ندارد اما خارج از اردو باید با هزینه شخصی اسکورت تهیه کنیم 

که اکثرا استطاعت این کار را ندارند.
*زمانی که در اردو هستید، حقوق می گیرید؟

خیر؛ نه حقوق داریم و نه باشگاهی که از قِبل قرارداد با آن درآمد 
داشته باشیم و درآمد متفرقه ای هم نداریم.

*در رشته دوچرخه سواری اخیرا چند لژیونر از ایران به 
آیا در رشته شما هم چنین  کشورهای دیگر صادر شده؛ 

موضوعی مطرح شده است؟
در حال حاضر به خاطر مدال هایی که اخیرا کسب کردیم 
فدراسیون با سه تیم خارجی مکاتباتی داشته است؛ قزاقستانی 
ها که گفتند تیممان تکمیل است و منتظر جواب هنگ کنگ و 

تایلند هستیم.

*در مورد تجهیزات گفتید؛ آخرین باری که دوچرخه حرفه 
ای وارد شد اگر اشتباه نکنم برای بازی های المپیک بود و از 
آن زمان به بعد تصور نمی کنم دیگر دوچرخه ها به روز شده 
باشند؛ توضیح می دهید که چرا از لحاظ تجهیزات ضعیف 

عمل می کنیم؟
اگر بخواهیم با سایر کشورها رقابت کنیم باید تجهیزات دوچرخه 
سواری هر ساله به روز شوند اما متاسفانه در حال حاضر به دلیل 
مشکلات اقتصادی کشور و کمبود بودجه فدراسیون هنوز از 
دوچرخه هایی استفاده می کنیم که به المپیک ریو مربوط می 
شود، حالا در نظر بگیرید که با این شرایط دوچرخه ها باید هر 
سال به روز شوند البته قطع به یقین نمی توان انتظار داشت که 
تجهیزات ما هم سطح اروپا باشد اما کشورهای آسیایی هم سرمایه 
گذاری های بسیار بالایی در همه حوزه ها دارند از تجهیزات و 
دوچرخه گرفته تا شرکت در مسابقات مختلف و اردوهای آماده 

سازی.
من در ازبکستان با دوچرخه ای حاضر شدم که 4 سال به طور 
مداوم از آن استفاده کرده بودم که البته هنوز هم از آن استفاده 

می کنم!
*اگر تجهیزات به روز می شد چقدر در مدال شما تاثیر 

داشت؟
همان طور که گفتم فاصله من با نقره 12 ثانیه بود و شاید اگر 

تجهیزات به روز بود الان روی سکوی دوم بودم.
*آیا فدراسیون برای حل این مشکل قولی داده است؟

به نظر من باید بین بودجه فدراسیون دوچرخه سواری با سایر 
فدراسیون ها تفاوتی وجود داشته باشد چرا که ما برای خرید 
یک دوچرخه حرفه ای دست کم باید 10 تا 12 هزار دلار هزینه 
کنیم )چیزی در حدود 120 تا 150 میلیون(؛ حتی در مسابقات 
آسیایی در یکی از بخش ها به دلیل نداشتن تجهیزات شرکت 
نکردم چه بسا اگر تجهیزات مهیا بود با 2 مدال از ازبکستان برمی 

گشتم.
مسلما 100 میلیون برای کسی مثل من که هیچ درآمدی ندارم 
مبلغ فوق العاده زیادی است؛ تصور کنید برای مدال گرفتن در 
مسابقه ای که پاداش چندانی به ما تعلق نمی گیرد 100 میلیون 
پول دوچرخه بدهیم آن هم در مسابقاتی که سطح بسیار بالایی 
دارد؛ در حال حاضر بیشتر بچه ها با دوچرخه های شخصی 
شرکت می کنند و تجهیزات خاصی در اختیار ما قرار نگرفته 

است.
حمایتی  فدراسیون  که  گفت  توان  می  تفاسیر  این  *با 

خاصی نکرده است؟
نه، اینطور نیست؛ باید منصف باشیم، حمایت های فدراسیون 
در این چند ساله موجب پیشرفت چشمگیر من شده است و در 
واقع اگر حمایت فدراسیون نبود قطعا به این جایگاه نمی رسیدم.
اعزام به مسابقات و برگزاری اردوهای منظم در طول سال و 
از جمله حمایت های  مربی های خوب  دادن  قرار  اختیار  در 
فدراسیون بوده است به طوری که من تمام سال 97 را در اردو 

بودم.
*آیا شما یا هیچکدام از بازیکنان تیم ملی مربی اختصاصی 

دارید؟

خیر. هزینه سرمربی شخصی زیاد است و همانطور که گفتم 
ما از عهده مخارج آن بر نمی آییم؛ در حال حاضر تامین یک 

دوچرخه به روز و تجهیزات مورد نیاز عمده دغدغه ما است.
البته در جلسه ای که به دعوت صالحی امیری رئیس محترم 
کمیته ملی المپیک در آن حاضر شده بودم از ایشان خواستم تا 
حمایت بیشتری از ما کنند البته همین دعوت و به نوعی احترام 
به جامعه دوچرخه سواری خیلی خوشحال کننده بود و از ایشان 

واقعا سپاسگزارم.
همچنین باید از وزیر وزرش و جوانان هم تشکر کنم که خیلی 
سریع توانستم ایشان را ببینم و وزیر نیز قول حمایت از من را 

دادند.
*شما اولین زن دوچرخه سوار ایرانی هستید که موفق 
به کسب مدال در بازی های آسیایی شدید، چه احساسی 

دارید از اینکه در یک حوزه ورزشی نفر اول هستید؟
خیلی خوشحالم از این بابت که توانستم راهی را برای زنان و 
دختران مشتاق و علاقه مند به دوچرخه سواری باز کنم تا آنها 
هم به این باور برسند که مدال آسیایی برای دختران رویای قابل 

دسترسی است و این حس، حس خوبی است.
*انگیزه در رشته شما نقش عمده ای ایفا می کند، در مورد 

شما این موضوع تا چه اندازه صادق است؟
دقیقا حق با شما است، انگیزه فاکتور تعیین کننده ای است؛ 
اگر به هر دلیلی یک روز تمرین نکنید جبران آن یک روز فشار 
مضاعفی را به شما وارد می کند، شاید یکی از علل موفقیتم در 
این چند سال این باشد که حتی یک روز هم دست از تمرین 
نکشیدم؛ به خاطر دوچرخه و رسیدن به این جایگاه از خیلی از 

علایق و تفریحاتم گذشتم.
*روزانه چند ساعت تمرین می کنید؟

کیلومتر؛  الی 170  مسافت 100  به  و  ساعت  تا 5  روزی 4 
بازی های آسیایی جاکارتا که متاسفانه  برای  جالب است که 
با مصدومیت بد موقع به آن نرسیدم تمرین های روزانه 200 
کیلومتر هم داشتم؛ از دست دادن آن بازی ها در حالی که 90 
درصد شانس مدال بودم اتفاق تلخی بود شاید تلخ ترین اتفاق 

زندگی من...
*آن مصدومیت تا چه اندازه به تجهیزات مربوط بود؟

به حال  تا  که  زدم  رکاب  را  ای  تمرینات دوچرخه  از  یکی  در 
سوارش نشده بودم و در سر پایینی وقتی ترمز گرفتم به اصطلاح 
رکابزنان، دوچرخه 'کله' شد، البته بی تجربگی خودم هم بی تاثیر 

نبود.
در آن سال برای کسب مدال از تمام زندگیم گذشته بودم؛ روز 
سال تحویل تمرین بودم و سیزده به در هم همینطور؛ من در رشته 
مهندسی پلیمر درس می خوانم که رشته خیلی دشواری است 
)که البته هیچ ارتباطی با رشته ورزشی من ندارد(، برای پیگیری 
تمرینات مرخصی تحصیلی گرفته بودم و در حالی که 40 واحد 
بیشتر نمانده بود دانشگاه را کنار گذاشتم البته در حال حاضر 
در تیم دوچرخه سواری دانشگاه آزاد هستم و قرار بر این شده تا 

بتوانم آن 40 واحد باقی مانده را پاس کنم.
*گفتید روزی 4 تا 5 ساعت تمرین می کنید و با در نظر 
گرفتن اینکه هیچ حقوقی هم ندارید و این تمرینات خرج 

هم روی دست شما می گذارد، این انگیزه از کجا نشات می 
گیرد؟ به عبارت دیگر چقدر این مشکلات روی انگیزه شما 

تاثیر منفی دارد؟
مسلما مشکلات زیادی داریم، هزینه رفت و آمد، هزینه تامین 

مکمل و خرید تجهیزات دوچرخه و تعویض آنها.
برای مثال زنجیر دوچرخه هر چند ماه یک بار باید تعویض شود 
و قبل از بازی های آسیایی با هزینه شخصی )400 هزار تومان( 
زنجیر را تعویض کردم که البته چون مطمئن بودم که مدال می 
آورم فکرم این بود که این هزینه ها بعدها جبران می شود که 
متاسفانه مصدوم شدم البته امیدوارم که بتوانم با پیوستن به یک 

تیم خارجی و لژیونر شدن دست کم منبع درآمدی داشته باشم.
*آیا تا به حال این محدودیت ها و موانع و سختی ها باعث 

شده تا از ورود به این رشته پشیمان شده باشید؟
نه هرگز، چون من عاشق ورزش کردن هستم شاید برای شما 
عجیب باشد اما واقعا این طور است؛ دوچرخه سواری برای من 

مثل یک خواب شیرین است.
مسابقات  در  اسلامی  حجاب  با  شرکت  خصوص  *در 

برایمان بگویید؟
یکی از آرزو های من حضور روی سکوهای بین المللی با حجاب 
اسلامی بود که خداراشکر این اتفاق افتاد تا به همه ثابت کنیم 

حجاب برای ما محدودیت نیست.
*یکی از گله هایی که ورزشکاران زن اسم و رسم دار دارند 
این است که در ایران رقیب قدری برای آنها وجود ندارد؛ آسیا 

این موضوع صحت دارد؟
جواب این سوال کمی سخت است چون ما در ایران باشگاه 
نداریم که بتوان سطح بازیکنان را سنجید بنابراین نمی توان پاسخ 

دقیقی داد.
*ورزشکاران ما بیشتر روی زندگی حرفه ای تمرکز دارند تا 
زندگی شخصی؛ این موضوع تا چه اندازه در مورد شما صدق 

می کند؟
صادقانه بگویم من به خاطر دوچرخه سواری مدت زیادی است 
که زندگی ام تک بُعدی شده است، صبح ها تمرین و عصر هم 

بدنسازی؛ شاید در مورد من بیشتر از همه صدق کند.
*آیا تا به حال در حین تمرینات و در طول مسیر کسی 

مزاحم شما شده است؟
خیر؛ به ندرت چنین چیزی را تجربه کردم خوشبختانه فرهنگ 
مردم ما بالا است و خیلی وقت ها حتی با دیدنم، مرا تشویق هم 

می کنند.
*طبق آمار نسبت زنان ورزشکار به مردان در ایران خیلی 
پایین است، به نظر شما ورزش چقدر روی زندگی شخصی، 
کیفی  سطح  و  است  گذار  تاثیر  زنان  روحیه  و  خانوادگی 

زندگی آنان را بهبود می بخشد؟
قطعا مشت نمونه خروار است؛ زمانی که خودم و هم سن و سال 
های خودم را می بینم که با ورزش و نه لزوما ورزش قهرمانی سر 
و کار دارند و روحیه سالم و با نشاطی دارند بدون شک برای همه 
زنان و دختران قصه همین است البته علاقه به ورزش شرط اصلی 
است؛ برخی از افراد هیچ علاقه ای به ورزش ندارند؛ برای مثال 
خواهر من کاملا نقطه مقابل من است و این میزان فعالیت من 

همیشه برای او تعجب آور است.
ورزش  عمر  اینکه  و  دارید؟  ای  علاقه  مربیگری  به  *آیا 

دوچرخه سواری برای رکابزنان چند سال است؟
به هیچ عنوان علاقه ای به مربیگری ندارم و دوست دارم تمام 
وقتم را برای ورزش خودم و دوچرخه سواری بگذارم. خوشبختانه 
سنی  هر  تا  و  ندارد  سنی  محدودیت  سواری  دوچرخه  رشته 
که بخواهید می توانید آن را ادامه دهید؛ جالب است بدانید 
نیز  من  ورزشی  الگوی  که  آمریکایی  آرمسترانگ«  »کریستینا 
محسوب می شود و در سه دوره المپیک، طلا به دست آورد، در 

المپیک ریو 43 سال و چند فرزند داشت.
* آرزوی شما در دوچرخه سواری چیست؟
آرزوی من رکاب زدن در تور جیرو ایتالیا است.

یزدانی گفت و گوی خود را با این جملات پایان داد:
از همه کسانی که در این چند سال به من کمک کردند تا به این 
موفقیت برسم تشکر می کنم؛ فدراسیون، وزارت ورزش، کمیته 

ملی المپیک و البته خانواده ام.
بابت  و جوانان  وزیر ورزش  و  امیری  آقای صالحی  از  باز هم 
احترامی که به خانواده دوچرخه سواری گذاشتند قدردانی می 
کنم و امیدوارم مسئولان به ویژه کمیته و وزارت محترم ورزش به 
این رشته توجه ویژه ای داشته باشند تا روند صعودی دوچرخه 

سواری تداوم پیدا کند.

ورزشی

مهدی تاج قرار است برای عقد قرارداد با مارک ویلموتس به بلژیک برود، اتفاقی که در 
شان تیم اول آسیا نیست. به نظر می رسد مسوولان ورزش ایران باید در راستای حفظ شان 

و جایگاه فوتبال ایران و منافع ملی در این استراتژی تجدیدنظر کنند.
مارک ویلموتس بلژیکی هفته گذشته به ایران آمد و از امکانات فوتبال ایران بازدید کرد. 
بازدیدی که موجب شد او پس از آن به کشورش برگردد تا بعداً قرارداد همکاری منعقد شود 
اما اکنون فدراسیون فوتبال اعلام کرده که قرار است مهدی تاج به عنوان رئیس فدراسیون 
به بلژیک برود و امضای این مربی بلژیکی را برای قرارداد تیم ملی ایران بگیرد. اتفاقی 

عجیب که یقیناً شأن فوتبال ایران را زیر سوال خواهد برد.
تجربه تلخ "عدم رعایت تشریفات همکاری با مربیان خارجی" همواره بر گرده فوتبال 
ایران سوار بوده است و در پی آن نیز دودش تنها و تنها به چشم فوتبال ایران رفته است. 
اینکه رئیس فدراسیون به عنوان بالاترین مقام اجرایی فوتبال کشور برای امضای قرارداد 
سرمربی تیم ملی به کشور دیگری برود، اگر در سطح فوتبال ملی در دنیا موردی بی نظیر 

نباشد قطعاً کم نظیر در آغاز همکاری با یک مربی خارجی است.
آیا ارزش تیم ملی فوتبال ایران از ارزش سرمربی اخراج شده تیم ملی ساحل عاج و 
شالکه پایین تر است؟ چرا باید رئیس فدراسیون از ایران برای امضای قرارداد مربی خارجی 
به کشور دیگری برود؟ مگر نه اینکه گفته شده، ویلموتس قرار است چند روز پس از امضای 
قرارداد بار دیگر وارد ایران شود، پس چرا حرمت امامزاده را نگه نمی داریم و پس از اینکه 

ویلموت وارد ایران شد با او قرارداد منعقد نمی کنیم؟
بهتر است همان گونه که در ورود ویلموتس به تهران، به گفته تاج پروتکل تشریفات و 
مذاکره به خوبی رعایت شد تا او نیز مانند کی روش دور برندارد یا به قول معروف هوایی 
نشود، فدراسیون فوتبال در دومین قدم نیز تشریفات اداری و مدیریتی فوتبال را رعایت 

کند و رئیس فدراسیون را برای اخذ امضای سرمربی آینده به بلژیک نفرست تا هم احترام 
میز مدیریتی فدراسیون حفظ شود و هم شأن و جایگاه فوتبال ایران و منافع ملی.

حدود 8 سال پیش که سرمربی پرتغالی قصد پذیرفتن هدایت تیم ملی را داشت بعد از 
یک رفت و آمد به روسیه، وارد ایران شد و پای میز مذاکره نشست و در تهران قراردادش را 
امضا کرد. مربی ای که بعد از آن چالش های زیادی با فدراسیون داشت و از سال چهارم 
به بعد هیچ وقت آبش با مدیران فوتبال و شخص مهدی تاج در یک جوی نرفت. در آن 
زمان رئیس وقت فدراسیون فوتبال سرمربی سابق رئال مادرید را به ایران آورد اما حالا تاج 
برای عقد قرارداد با مربی ای که دو سال است رنگ نیمکت را ندیده، قرار است با افرادی از 
فدراسیون به بلژیک برود تا قرارداد امضا کند. آیا فدراسیون فوتبال می خواهد خشت اول 

بنای جدید تیم ملی را کج بگذارد و انتظار داشته باشد ساختمانش تا ثریا استوار بماند؟
اگر توئیت جذاب اما باورنکردنی مازیار ناظمی درست از آب در می آمد و یکی از مربیانی 
چون مورینیو، گواردیولا و زیدان قرار بود سرمربی تیم ملی شوند، باز هم این کار رئیس 
فدراسیون در شأن فوتبال ایران نبود چه برسد به مربی ای که سابقه دو اخراج در کارنامه 

خود دارد و هنوز معلوم نیست که تفکرات تاکتیکی اش در ایران جواب خواهد داد یا نه.
تاج که در یکی از مصاحبه های خود به تجربه قرارداد با کی روش افتخار کرده و تاکید 
کرده بود که قراردادی با ویلموتس می بندد که او در خدمت تیم ملی باشد، به نظر می رسد 
حالا از همین شروع همکاری جدید باز هم موضوع وارونه دیده شده و قرار است فدراسیون 
فوتبال در خدمت این مربی بلژیکی باشد. امید است که مهدی تاج و مسؤولان ورزش ایران 
در این استراتژی منکوب شده تجدیدنظر کنند و شرایطی را فراهم کنند که ویلموتس بار 
دیگر در ایران حاضر شده و اگر به همکاری با تیم ملی افتخار می کند، قراردادش را در 

ساختمان فدراسیون فوتبال امضا کند.

سفر به بلژیک برای امضای قرارداد؟
 تاج فدراسیون بر سر ویلموتس!

قهرمانی منچسترسیتی در جام حذفی 
انگلیس باعث شد منچستریونایتد رقیب 
-2019 فصل  تیم،  این  همشهری 
2020 لیگ اروپا را مستقیماً از مرحله 

گروهی آغاز کند.
 0-6 پیروزی  انتظار،  خلاف  بر 
منچسترسیتی مقابل واتفورد و قهرمانی 
حذفی  جام  در  گواردیولا  شاگردان 
انگلیس برای رقیب همشهری این تیم، 
منچستریونایتد خبر خیلی خوبی بود چرا که با این قهرمانی سیتی، منچستریونایتد 
می تواند فصل آینده لیگ اروپا را مستقیماً از مرحله گروهی آغاز کند و دیگر نیازی 
به شرکت در رقابتهای مقدماتی لیگ اروپا ندارد.  اگر واتفورد به جای سیتی قهرمان 
جام حذفی شده بود، یونایتد مجبور بود فصل آتی لیگ اروپا را از مرحله سوم انتخابی 
آغاز کند که از روز 22 جولای شروع می شود. این می توانست برای شاگردان سولسشر 
کابوسی بزرگ باشد و به برنامه های آماده سازی یونایتد برای فصل جدید لطمه شدیدی 
وارد کند.  حالا که سیتی قهرمان جام حذفی شده، یونایتد از مرحله گروهی وارد لیگ 
اروپا خواهد شد و نیازی به شرکت در مراحل انتخابی ندارد. حالا این تیم هفتم جدول 
لیگ برتر، یعنی ولوز است که باید در مراحل انتخابی لیگ اروپا شرکت کرده و راه خود را 
برای حضور در مراحل گروهی باز کند.  قهرمان جام حذفی انگلیس مستقیماً به لیگ 
اروپا راه پیدا می کند ولی در سالهای اخیر همیشه تیمی که جام قهرمانی حذفی را 
بالای سر برده پیش از آن حضور خود یا در لیگ قهرمانان یا در لیگ اروپا را قطعی کرده 
و در نتیجه تیم دیگری که در جدول لیگ برتر یک رتبه تا رسیدن به لیگ اروپا فاصله 

داشته می تواند به این رقابتها راه پیدا کند.

و  کاوانی  ادینسون  می گوید  گل 
ماندن  خواهان  دو  هر  مونیه  توماس 
پایان  به  توجه  با  ولی  هستند   PSG در 
اعلام   2020 سال  در  قراردادهایشان 
کرده اند که احتمال جدایی شان از باشگاه 

هم وجود دارد.
اعلام  گزارشی  انتشار  با  گل  وبسایت 
مونیه،  توماس  و  کاوانی  ادینسون  کرد 
ستاره های پاری سن ژرمن هر دو خواهان 

ماندگار شدن در این باشگاه فرانسوی هستند ولی در عین حال اذعان کرده اند که آینده 
آنها در دستان خودشان نیست و به تصمیم باشگاه بستگی دارد. 

کاوانی به خبرنگاران گفت:" رابطه ما با هواداران PSG خیلی زیبا است. من باید به 
قراردادم احترام بگذارم و قصدم این است که تا پایان قراردادم در اینجا بمانم. باید صبر 
کنیم و ببینیم چه پیش می آید ولی خودم می خواهم در پاری سن ژرمن بمانم ولی در 

فوتبال همه چیز در اختیار بازیکن نیست".
 توماس مونیه، مدافع PSG از دیگر کسانی است که ممکن است امسال تابستان این 

تیم را ترک کند.
 این مدافع 27ساله که سومین فصل حضورش در PSG را پشت سر گذاشته تایید 
کرد که امسال به دلیل ناکامی در اروپا برای پاری سن ژرمن فصل عجیبی بوده ولی او 

همچنان معتقد است که PSG فصل خوبی را پشت سر گذاشته. 
مونیه گفت:" آینده من برای خودم هنوز روشن نیست. خیلی ها درباره آینده من 
صحبت می کنند و واقعیت این است که از قراردام با PSG تنها یک سال باقی مانده. 

ولی باشگاه موضع من را می داند. من می خواهم در پاری سن ژرمن بمانم". 

گفته می شود که گرت بیل، آخرین فصل 
خود در رئال را پشت سر می گذارد و به فوتبال 

انگلیس بازخواهد گشت.
کاملا  مادرید  رئال  در  بیل  گرت  وضعیت   
به ماندن  او اصرار  بغرنج است. در حالی که 
دارد؛ ولی زیدان دیگر روی این ستاره ولزی 
حساب نمی کند و باشگاه به فکر انتقال دائمی 

یا قرضی اوست.
 پیتر کرواچ، مهاجم سابق تیم ملی انگلیس و 

باشگاه های لیورپول و تاتنهام، در مورد وضعیت گرت بیل، هم تیمی سابقش به دیلی میل 
گفت:» شرایط بیل در رئال، من را گیج کرده است. اینکه به چنین بازیکن بااستعدادی در 
رئال بازی نمی رسد، مسخره است. هر دو یک مدیر برنامه داریم و می دانم که گرت قصد 
جدایی از رئال را ندارد؛ چون از زندگی در مادرید و بازی در رئال خوشحال است. او تلاش 
دارد به ترکیب اصلی رئال برگردد. جدای از شایعات، معتقدم اگر فصل بعد هم بیل نیمکت 

نشین باشد، باید به انگلیس برگردد.«
 انتقال قرضی به تاتنهام:» دوست دارم او را با پیراهن تاتنهام ببینم؛ ولی باتوجه به 
شناختی که از دنیل لوی)مالک تاتنهام( دارم، می دانم که او موافق این نوع انتقال 
نیست و اگر بیل را بخواهد، او را دائمی جذب خواهد کرد نه قرضی. تصور کنید بیل 
و هری کین در یک تیم و کنار هم در خط حمله، او در کنار هری کین، زوج ترسناکی 

خواهد شد.« 
بیل در یونایتد:» همیشه از این احتمال حرف زده می شود؛ ولی بعید می دانم او را با 
پیراهن یونایتد ببینیم. گرت وقتی مصدوم نیست، یکی از بهترین بازیکنان دنیاست. 

دوست ندارم او را روی نیمکت ببینم و مشتاقم به انگلیس و تاتنهام برگردد.«

 یونایتد با قهرمانی سیتی، مستقیماً به لیگ 
اروپا رسید 

 کاوانی و مونیه قصد ترک PSG را
 ندارند

 پیتر کراوچ:
بیل را با پیراهن منچستریونایتد نمی بینم
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راهی که می تواند اصلاح گر مدیریت فسادخیز در کشور باشد

شفافیت پادزهر فساد سیستماتیک

لایحه »شفافیت« مهم ترین سلاح پیشنهادی دولت برای مبارزه با فساد در حوزه 
های مختلف به ویژه اقتصاد است که به گفته حقوقدانان و صاحبنظران این حوزه می 
تواند به عنوان پادزهر فساد سیستماتیک و اصلاح گر مدیریت فسادخیز در کشور باشد.

اصرار بر حفظ اسرار به عنوان اصل تاریخی پذیرفته شده در عرصه های مختلف 
زندگی سیاسی و اجتماعی ایرانیان با گسترش شبکه های اجتماعی از یک سو و تغییر 
الزامات حکمرانی از سوی دیگر با چالش هایی مواجه شده و ضرورت گذار از فرهنگ 

اسرارگرایی به فرهنگ شفافیت بیشتر از گذشته احساس می شود. 
افشای میزان دریافتی و حقوق برخی مدیران دولتی در تیرماه 95 شعله آتشی بود که 
به دستور رییس جمهوری بر رویه پنهان کاری در کشور زده شد و آغازگر راهی بود که 

در نهایت به تدوین لایحه شفافیت انجامید. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی رییس جمهوری ضمن استقبال از این 
شفاف سازی ها، دستور داد تا به منظور قانونی شدن فرآیند شفاف سازی لایحه ای در 
دولت تنظیم شود و مسوولیت تدوین آن برعهده مرکز بررسی های استراتژیک ریاست 

جمهوری نهاده شد. 
این لایحه پس از بررسی در کمیسیون ها و جلسات مختلف هیات دولت، سرانجام 
روز چهارشنبه 25 اردیبهشت تصویب و راهی مجلس شد تا در مسیر اجرا به قانون 

تبدیل شود. 
بر اساس شواهد و آنچه از اظهارات مسوولان درباره این لایحه می توان فهمید، هدف 
اصلی از تدوین و ارائه آن، تحکیم اعتماد عمومی مردم به دستگاه های اجرایی است. روند 
اعتماد سازی که دولت گام نخست آن را برداشته اما برای موفقیت نیازمند همکاری و 

هماهنگی سایر قوا است. 
خبرنگار سیاسی ایرنا درباره این لایحه و جزییات آن با »محمود صادقی« نماینده 
مجلس و رییس فراکسیون شفاف سازی و سالم سازی مجلس دهم و نیز »علی نجفی 

توانا« حقوقدان و وکیل دادگستری گفت و گو کرده است. 

* لایحه شفافیت و تعارض منافع گام مهمی در مسیر مبارزه با فساد است 
رییس فراکسیون شفاف سازی و سالم سازی مجلس در پاسخ به سوالی درمورد دلایل 
ارائه لایحه شفافیت در برهه کنونی از سوی دولت گفت: اصل شفافیت نیاز ضروری؛ 
حیاتی و فوری برای ایران است. در همه کشورها یکی از مهم ترین راهکارهای مبارزه با 

فساد را شفافیت می دانند. 
صادقی افزود: معتقدم شفافیت سیستماتیک، پادزهر فساد سیستماتیک است به این 
معنی که تمام اطلاعات در همه حوزه ها در سامانه مشخصی ثبت، گردآوری و قابل 
دسترسی باشد. همچنین این داده ها باید قابلیت صحت سنجی و ارزیابی را هم داشته 

باشد. 
وی یادآور شد: این لایحه می تواند کارآمدترین ابزار برای مبارزه با فساد باشد. فساد 
اغلب در نقاط تاریک روی می دهد و مفسدین در خلاء قانون یا دور زدن آن و در تاریکی 

و دور از چشم ناظران قانونی و مردم، کار خود را انجام می دهند.
نماینده مردم تهران در مجلس تاکید کرد: اگر فعالیت ها شفاف و قابل دسترسی 
شود و حق دسترسی عموم به اطلاعات به رسمیت شناخته شود، فساد کاهش می یابد.

صادقی تصریح کرد: پیش از این هم در قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات، 
ارتقای سلامت نظام اداری و مبارزه با فساد، قوانین برای شفاف سازی در نظر گرفته 
شده بود اما به نظر می رسد لایحه تازه دولت، تعداد گسترده تری از دستگاه ها را در بر 

می گیرد.
وی همچنین گفت: این لایحه در صورت تصویب در مجلس و تایید در شورای نگهبان 
این امیدواری را ایجاد می کند که در مقوله پیشگیری و مبارزه با فساد بتوانیم موفق باشیم. 
نماینده مردم تهران در مجلس هدف این لایحه را تحکیم اعتمادعمومی به دستگاه 
های اجرایی عنوان کرد و یادآور شد: لوایح شفافیت و تعارض منافع از لوایح مهم و خوب 
در مسیر مبارزه به فساد است و اگر زودتر بررسی و به مرحله اجرا درآید، می تواند 

اعتمادسازی کند. 
صادقی تاکید کرد: در بحث قانون گذاری اجرای قانون است، ما در گذشته قوانینی 
در این زمینه داشتیم اما اجرایی شدن آن مهم است که طبق برآورد ما اجرای آن پایین 
و شاید در حدود 20 درصد باشد. قانون باید به گونه ای نوشته شود که قابلیت و ضمانت 

اجرایی داشته باشد. 
وی ادامه داد: باید این ضمانت اجرایی پیش بینی شود که اگر تکالیف اجرایی نشد 
و مکلفان این قانون گزارش های شفاف سازی را ارائه ندادند، چه برخوردی باید صورت 
گیرد. مردم باید در عرصه عمل نتایج قانون را ببیند و در صورت اجرا حتما می تواند 

اعتماد ساز باشد. 
این استاد دانشگاه درباره موضوع تعارض منافع و اهمیت آن گفت: این بحث بسیار 
خوبی است که دولت روی آن کار کرده است. تعارض منافع تاکید می کند هر کس به 
منابع عمومی در هر بخشی از حاکمیت دسترسی دارد، اگر در شرایطی قرار گیرد که بین 
منافع شخصی او و منافع عمومی تعارض صورت گیرد؛ این تعارض باید به شکلی مدیریت 
شود که تصمیمات آن شخص بر منابع عمومی تاثیر نگذارد و آن شخص به نفع خود از 

اطلاعات و منابع عمومی سوءاستفاده نکند. 
عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان افزود: این دو بحث تعارض منافع 
و شفافیت موضوعات خوبی هستند که در کشورهای دیگر هم حدود دو دهه است که 
مطرح می شود و دولت هم به موازات کشورهای دیگر در این زمینه تلاش کرده و ما هم 
در این زمینه قانونگذاری را آغاز کرده ایم که امیدوارم در مجلس دهم این لایحه تصویب 

شود و نتیجه برسد. 

* تضعیف بحران سومدیریت با لایحه شفافیت 
علی نجفی توانا وکیل دادگستری هم درباره ضرورت مبارزه با فساد گفت: مقامات 
مختلف کشور درخصوص راه حل های مبارزه با فساد و پولشویی و تروریسم مالی داخلی 
که عزت، سلامت، اخلاق و باورهای دینی و سفره های مردم را هدف قرار داده هم به 
صورت کلامی و هم عملی اقداماتی را آغاز کرده اند که در صورت اجرای درست موجب 

تحقق بخشی از سلامت و خصائص اقتصادی و سیاسی در جامعه می شود. 
وی ادامه داد: پس از انتصاب حجت الاسلام و المسلمین ابراهیم رییسی در قوه قضاییه 
، در بحث مربوط به مبارزه، پیشگیری و از بین بردن فساد اقتصادی به ویژه در بخش 
مدیریت استفاده از راه حل های مختلف مانند صورت برداری از اموال مدیران و چگونگی 

ثروت اندوزی مدیران مطرح شد.
وی افزود: همچنین پیشنهادهایی درباره افشاگری و دادن آدرس مدیرانی که با 
سواستفاده از موقعیت های اداری که امانت ملت است، ثروت های نجومی غیرمتعارف 

می اندوزند، ارائه شد. 
این حقوقدان یادآور شد: تصویب لایحه شفافیت قدمی بسیار موثر است که می 
تواند در این مسیر، بحران نابهنجاری مدیران و سوءاستفاده از امانت ملت را تا حدی 

تضعیف کند. 
نجفی توانا افزود: اثر منفی فساد مدیریت بر اخلاق عمومی از مهم ترین دلایلی است 
که موضوع شفافیت را در کانون توجه و حساسیت قرار داده است، به جرات می توان گفت 
دلیل اصلی اخلاق گریزی در اکثریت مردم، نتیجه مستقیم تظاهر، ریا، فساد و نابسامانی 

مدیریت در کشور است. 
وی همچنین در تشریح دلایل کاهش اعتماد به برخی رویه ها در کشور اظهارداشت: 
کشوری که با این همه رشادت و دفاع از مملکت تمام مشکلات را در دهه های گذشته 
تحمل کرده، امروز با آماری مواجه است که نشان دهنده فساد سازمانی، جناحی و 
خویشاوندسالارانه توسط مدیران ضعیف است. مدیرانی که از مدیریت تنها پر کردن 

جیب خود را می دانند. 
این وکیل دادگستری همچنین گفت: عده ای با ورود در واردات، صادرات و رانت 
ارتباطات در بخش های مختلف، کشور را به وضع بد کنونی در زمینه اقتصاد دچار 

کرده اند. 
این وکیل دادگستری تصریح کرد: همه شرایط فعلی نتیجه تحریم کشورهای زورمدار 
نبوده، عمده این مشکلات ناشی از فساد مدیریتی است و بنابراین اقدامات دولت را به فال 
نیک می گیرم و امیدوارم در مرحله اجرا هم با کمک قوای دیگر شاهد وضع مناسب تری 

نسبت به گذشته باشیم. 

نکتـه

رئیس قوه قضاییه گفت :کوتاهی کردن در برابر هر فرد حقیقی و 
حقوقی و هر مدیر و مسئولی که مرتکب فساد و جرم شود، در واقع 
کوتاهی کردن نسبت به مسائل کشور است و ما این را برای خود و 
برای هیچ کسی جایز نمی دانیم. لذا بار ها اعلام کرده ایم که در قضیه 

فساد هیچ خط قرمزی نداریم.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در نشست هم اندیشی با جمعی از 
فعالان اقتصادی با اشاره به موضوع سامانه قاچاق کالا اظهار داشت: 
زمانی که مسئولیت در قوه قضاییه را برعهده گرفتم، به دنبال قوانین 
و مقرراتی رفتم که وظایفی را برای قوه قضاییه تعیین کرده است؛ از 
جمله این قوانین و مقررات، سامانه قاچاق کالا بود که ما این موضوع 

را از طریق مقتضی پیگیری می کنیم.

* کوچکترین تسامحی با مفسدان نداریم
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه در قوه قضاییه مصمم به برخورد 
با متخلفین و مفسدین هستیم، گفت: ما مصمم هستیم در قبال 
کسانی که آلوده به فساد می شوند و در مواجهه با فساد سهل انگاری 
می کنند، کوچک ترین تسامحی را نشان ندهیم، کوتاهی کردن در 
برابر هر فرد حقیقی و حقوقی و هر مدیر و مسئولی که مرتکب فساد 
و جرم شود، در واقع کوتاهی کردن نسبت به مسائل کشور است و 
ما این را برای خود و برای هیچ کسی جایز نمی دانیم. لذا بار ها اعلام 

کرده ایم که در قضیه فساد هیچ خط قرمزی نداریم.

* افزایش نظارت ها، تولید را رونق می بخشد 
وی با اشاره به بحث خصوصی سازی ها و واگذاری تصدی 
گری های دولت به بخش خصوصی گفت: هرچه از نقش تصدی 
گری دولت کاسته می شود، باید بر نقش نظارتی آن و تلاش دولت 
برای توانمندسازی بخش خصوصی افزوده شود تا ما شاهد رونق 
تولید در کشور باشیم و امیدواریم به برکت مجاهدت فعالان عرصه 
اقتصاد، شاهد رونق تولید و کاهش وابستگی ها و استقلال اقتصادی 
در کشور باشیم و این امر برای کشوری که در عرصه های مختلف 

موفقیت هایی را کسب کرده حتما شدنی است.

* ارتباط قوه قضاییه با فعالان اقتصادی ادامه خواهد 
داشت

راهکار های  و  پیشنهادات  نظرات،  شنیدن  از  پس  رئیسی 
حاضرین در جلسه در جمع بندی پایانی گفت: در جلسه به تعداد 
عزیزان حاضر در جلسه فرصت نبود که همه، مطالب خود را بیان 
کنند؛ اما ما ساز و کاری ایجاد می کنیم که سخن و مطالب همه 

عزیزان دیده و شنیده شود.
وی گفت: قرار بر این است که ارتباط ما با شما فعالان اقتصادی 
صرفا به برگزاری چنین جلسه نمادینی محدود نباشد بلکه قرار بر 
دائمی و مستمر بودن جلسات است. ما می خواهیم ارتباطی مداوم با 
کارآفرینان، سرمایه گذاران و تحلیلگران داشته باشیم. لذا این ارتباط 

نیاز به ساز و کاری دارد که در جریان نظرات همه قرار بگیریم.
رئیسی بیان کرد: این ارتباط چه درباره مسائل اقتصادی باشد 
و چه درباره مسائل مصداقی و موردی قصدمان ایجاد ساز و کاری 
برای ارتباط است. مثلا کسی در جایی مشکل دارد، آن را بررسی 
و پیگیری کنیم. ما تمایل داریم مسائل به ما منتقل شود و اگر در 

پرونده ای کوتاهی شده است آن را رفع کنیم.
وی از حاضران خواست تا نظراتی را که فرصت بیان آنها در 

جلسه فراهم نشد، به دست وی برسانند تا ضمن مطالعه این 
نظرات، اگر نیاز به توضیح باشد با تماس یا دعوت از آنان این کار 
صورت پذیرد. رئیسی گفت: آنچه را که مصمم هستیم این است 
که با استفاده از اختیارات و ظرفیت های قوه قضاییه به دنبال رونق 
اقتصادی، رونق تولید، مبارزه با فساد، مبارزه با استنکاف از انجام 
وظیفه باشیم و مصمم هستیم این موارد را پیگیری کنیم.وی افزود: 
ما به نظارت همگانی اعتقاد و باور داریم؛ یعنی خود شما، نهاد های 
مردمی، سمن ها و فعالان اقتصادی می توانند در این رابطه بسیار 
نقش آفرین باشند. انجمن های اسلامی در بازار و در کارخانجات و در 

مجموعه های تولیدی می توانند نکات را به ما منتقل کنند.

* دفتر حمایت از سرمایه گذاری و کارآفرینی فعال 
می شود

رئیس قوه قضاییه گفت: تصمیم گیری های اقتصادی در نظام 
بانکی و مالیاتی یا واردات و امثال آن در اختیار دولت است ولی ما 
در دو موضوع قضاوت و نظارت نقش داریم. سازمان بازرسی کل 
کشور باید علاوه بر قضاوت، کار نظارتی هم داشته باشد. لذا از ابتدای 
مسئولیت خود تاکید و پیگیری کردیم که دفتر حمایت از سرمایه 

گذاری و کارآفرینی را در این سازمان داشته باشیم.
وی افزود: البته این دفتر از قبل هم بوده اما خواسته ایم که فعال 
باشد تا اگر یک فعال اقتصادی در جایی به مشکل برخورد، به این 
دفتر مراجعه کند. بر همین اساس در سازمان بازرسی کل کشور باید 
دفتری به این عنوان برای حمایت از وارد کنندگان، صادر کنندگان، 
تولیدکنندگان و کارآفرینان وجود داشته باشد که اگر شکایتی 

داشتند، آن را پیگیری کنند.

* نظارت و بازرسی بر حوزه پولی و بانکی در دستورکار 
است

رئیسی گفت: بانک ها نیز می توانند در امر تولید و اشتغال نقش 
آفرینی کنند و نقدینگی را به سمت تولید سوق دهند و از سویی 

دیگر می توانند این نقدینگی را به سمت دلالی هم ببرند که به 
موجب آن بحران هایی در کشور ایجاد می شود؛ لذا نقش نظام پولی 
و بانکی در عرصه اقتصاد بسیار مهم است و نظارت و بازرسی بر حوزه 

پولی و بانکی جزو برنامه های در دستور کار ما است.
وی افزود: همچنین بازرسی از سازمان هایی مانند سازمان توسعه 
و تجارت که در سخنان شما فعالان اقتصادی مطرح بود، در دستور 
کار ما قرار دارد. شما فعالان اقتصادی می توانید به صورت موردی 
پیشنهادات خود را در رابطه با سازمان هایی که بازرسی از آن ها لازم 

است ارائه کنید تا مورد بررسی کارشناسان ما قرار گیرد.

* کاهش پرونده ها با راه اندازی نظام داوری
رئیس قوه قضاییه گفت: تشکیل دادگاه های تخصصی در حوزه 
اقتصاد به این معنا نیست که قاضی ما علاوه بر حقوقدانی، لزوماً 
اقتصاددان هم باشد بلکه هدف از تخصصی کردن دادگاه ها این است 
که متخصصان و مشاورانی آگاه به حوزه های مختلف اقتصادی در 
کنار قاضی ما حضور داشته باشند تا موضوع پرونده ها را از حیث 
سایر جهات برای قاضی روشن کنند و این امر استقلال قاضی را 

نیز مخدوش نمی کند.
وی افزود: راه اندازی نظام داوری می تواند در کاهش ورودی 
پرونده ها به دادگستری کمک کند و ما به دنبال کاهش ورودی 
و  میانجیگری  داوری،  اگر  هستیم.  دادگستری  به  پرونده ها 
بازرگانی  اتاق های  این دست در  از  حل اختلاف و موضوعاتی 
و مجموعه های ریش سفیدی اصناف مورد توجه قرار گیرد ما با 
کاهش ورودی پرونده ها به دادگستری مواجه خواهیم بود.رئیسی 
تاکید کرد: بنابراین ما به دنبال تقویت نظام داوری هستیم و این امر 
باید به صورت تخصصی در درون صنف های مختلف پیگیری شود تا 

بسیاری از امور و موضوعات به دادگستری کشیده نشود.

* وقفه ای در تولید ایجاد نشود
رئیس قوه قضاییه گفت: ما معتقدیم هیچ گونه وقفه در امر تولید 

نباید ایجاد شود. در همین رابطه به دوستان و همکارانمان تاکید 
کرده ایم که اگر اتهامی متوجه کارخانه یا کارگاهی شد، نباید به 
هیچ وجه به واسطه این اتهام، کل کارخانه یا کارگاه تعطیل شود و 
فقط باید از شخص مورد اتهام سوال و تحقیق شود. بنابراین تاکید 
ما این است که به هیچ وجه وقفه ای در نظام تولید رخ ندهد چرا که 
ایجاد وقفه در تولید و تعطیلی یک کارگاه یا کارخانه به معنای بیکار 

شدن کارگران است.

* بیانیه گام دوم، بهترین تبیین از 40 سالگی انقلاب است
وی در ادامه با اشاره سخنان یکی از فعالان اقتصادی که عنوان 
کرد آسیب ها و بزهکاری های اجتماعی در میان جوانان فراگیر 
شده است گفت: اگر چه مشکلاتی از قبیل اعتیاد و ناهنجاری های 
اجتماعی در جامعه ما وجود دارد، اما ما نباید صرفاً بر روی این 
کاستی ها تاکید کنیم بلکه باید رویش های انقلاب اسلامی را نیز 

ببینیم.
جزو  کشور  برومند  جوانان  و  نوجوانان  این  گفت:  رئیسی 
رویش های انقلاب محسوب می شوند و برای ما سرمایه هستند. ما 
باید خدماتی که این نظام و انقلاب به کشور کرده است را ببینیم و 
بهترین تبیین از چهل سال انقلاب آن چیزی است که مقام معظم 

رهبری در بیانیه گام دوم فرمودند.
وی افزود: اگر کسی بخواهد تمام آنچه را که در این ۴0 سال از 
داشته ها و کاستی های ما وجود داشته به واقعی ترین شکل ممکن 
تحلیل کند، باید به بیانیه گام دوم مقام معظم رهبری مراجعه کند. 

در این بیانیه هم کاستی ها و هم موفقیت ها ذکر شده است. 
رئیس قوه قضاییه اضافه کرد: در این ۴0 سال خطوط و جریانات 
مختلف سیاسی در دولت و مجلس شورای اسلامی روی کار آمده 
اند اما آنچه که اکنون انجام شده و موفقیت هایی که کسب شده در 
سبد نظام است. لذا دوستانی که در سخنانشان صرفاً بر کاستی ها 
تاکید می کنند ممکن است این تصور را برای عده ای خصوصاً جوانان 
ایجاد کنند که چهره کشور همین کاستی ها است در حالی که 

چهره واقعی کشور چهره ای خوب و سرشار از موفقیت ها است.

* نقش ویژه کارآفرینان در دوره کنونی 
آیت الله رئیسی با گرامی داشت شب ها و روزهای ماه رمضان 
و میلاد امام حسن مجتبی علیه السلام گفت: این دیدار فرصت 
مغتنمی است که در جریان نظرات صاحبان خرد و اندیشه در حوزه 
اقتصاد قرار گیریم، امروز بی تردید مسئله اقتصاد در کشور ما یک 
موضوع محوری است و دشمن به لحاظ برخی کاستی ها این تصور 
را دارد که می تواند از این حوزه به ملت بزرگ ایران ضربه وارد آورد.

وی با بیان اینکه کشور ما دارای ثروت های مادی و معنوی 
بسیاری است، گفت: نیروی انسانی متراکم و صاحبنظری که خداوند 
به این کشور مرحمت کرده و برکات بسیاری که در حوزه اقلیمی ما 
از آب و خاک و فضا و دریا و بسیاری از مواهب دیگر وجود دارد از 

جمله ثروت های مادی و معنوی کشور ما است.
رئیس دستگاه قضا با اشاره به جنگ اقتصادی و سیاسی و 
رسانه ای و روانی که دشمنان هر روزه علیه مردم ایران طراحی 
می کنند، گفت: امروز در شرایط فعلی، نقش کارآفرینان و فعالان 
اقتصادی در کشور یک نقش ویژه است و همه مسئولان کشور باید 
از کارآفرینان و سرمایه گذاران در حوزه های مختلف اعم از حقوقی و 

قانونی و مالی و تسهیلاتی حمایت کنند.

ابراهیم فیاض درباره چرایی بی رغبتی جریان های سیاسی برای 
گردش نخبگان گفت: متاسفانه شبکه ای با دیوارهای بلند درست 
شده که هیچ کس مگر با ازدواج یا بردگی برای جناح ها نمی تواند 
وارد سیستم شود. یعنی یا باید کارگزارشان باشی، یا این که با آن ها 
ازدواج کنی. البته سلسله مراتبی هم دارد. این که با چه کسی ازدواج 
کنی و یا وارد چه سیستمی شوی.دو جناح اصول گرا و اصلاح طلب 
در حال لیست بندی خود برای انتخابات پیش رو هستند. آن چه 
ادوار انتخابات به ما نشان داد، آن است که لیست های انتخاباتی 
معمولا با نام هایی آشنا همراه است و تنها تغییراتی جزئی در برخی 
افراد آن صورت می گیرد.درباره دلیل بی رغبتی جناح ها برای گردش 
نخبگان سخن های فراوانی مطرح شده اما ابراهیم فیاض دلیل 
این بی رغبتی را درآمد هنگفت جناح ها اعلام می کند و معتقد 
است:»سال هاست که به طور سنتی، جناح ها مناصب مدیریتی 
را بین خودشان تقسیم کردند و جا به جا می شوند. آن بالا بچه 
های شان با یکدیگر ازدواج می کنند و شبکه خویشاوندی تشکیل 
می دهند. این داستان، چپ و راست هم نمی شناسد.«مشروح این 

گفتگو با خبرآنلاین را می توانید در ادامه بخوانید:
* به نظر شما دلیل بی رغبتی جریان های سیاسی برای 

گردش نخبگان چیست؟
سال هاست که به طور سنتی، جناح ها مناصب مدیریتی را 
بین خودشان تقسیم کردند و جا به جا می شوند. آن بالا بچه 
های شان با یکدیگر ازدواج می کنند و شبکه خویشاوندی تشکیل 
می دهند. این داستان، چپ و راست هم نمی شناسد.آن قدر 
ساختار اقتصادی که در آن هستند قوی است که همین طور 
پول به جیب شان ریخته می شود. درآمد تراکمی آن ها وحشتناک 
است. خلاصه، هرگونه تغییر و تحول باعث می شود که همه 

معادلات شان بهم می ریزد.
متاسفانه شبکه ای با دیوارهای بلند درست شده که هیچ کس 
مگر با ازدواج یا بردگی برای آن ها، نمی تواند وارد سیستم شود. 
یعنی یا باید کارگزارشان باشی، یا این که با آن ها ازدواج کنی اما 
سلسله مراتبی هم دارد. این که با چه کسی ازدواج کنی یا وارد چه 
سیستمی شوی. یک اشرافیتی درست شده و مناصب مدیریتی 

کلان را به هم پاس می دهند.
* جناح ها از تغییر ندادن این لیست ها هیچ ضرری 

نمی بینند؟
ضرر چیست؟ سودهای عظیم می برند. ضرری که می بینند این 
است که جامعه به شدت امنیتی می شود. علت هم آن است که 
افراد تحصیل کرده و متفکر را به جای استخدام کردن، به خارج از 

کشور می فرستند.
آن هایی هم که متفکر و درس خوانده هستند و نمی توانند به 
خارج کشور بروند، راهی برای کار کردن پیدا نمی کنند و به این 
قضیه معترض هستند. اقتصاد آقایان فقط اقتصاد تجاری و رانت 
خواری است و کار تولیدی نمی کنند. از بحث سیاسی و تکنولوژی 

هیچ خبری نیست.
* این مبحث مورد نظر شما بیشتر در مورد کدام جریان 

صدق می کند؟ جریان اصلاحات یا اصول گرایی؟
هر دوتایشان اما بیشتر راست سنتی.

* چقدر امکان دارد که جریان سومی بیاید و این دو 
جریان را کنار بزند؟

وضعیت داخلی مجلس امروز نشان می دهد که اصلا معلوم 
نیست خیلی از آن هایی که به مجلس آمدند، چه کسی یا چه کاره 
هستند. مجلس الان فاقد هویت است اما این بی هویتی اولش است 
و بعدا هویت دار می شود. معتقدم بهتر است جایگاه نخست وزیری 
احیا شود. اگر نخست وزیر بیاید، وضع از این خیلی بهتر خواهد 
شد. زمانی که میرحسین موسوی نخست وزیر بود، مجلس نظارت 
داشت. جو اشرافیت که آمد، رئیس جمهوری متمرکز شد و مجلس 
کنار رفت. اگر بخواهیم از این فضا نجات پیدا کنیم، باید حتما پست 

نخست وزیری را برگردانیم.
یعنی شما راه برون رفت از مشکلات کشور را برگشتن پست 

نخست وزیری می دانید؟
در بعد اجرایی باید هر چه سریع تر این پست را برگردانیم چون 
الان مجلس بی خاصیت است. معتقدم با استانی شدن انتخابات 
مجلس، اشرافیت اوج می گیرد و دیگر شهرستان ها راهی به مجلس 
ندارند. امیدوارم شورای نگهبان استانی شدن انتخابات را تأیید نکند.

رئیس قوه قضاییه در نشست با جمعی از فعالان اقتصادی:

خط  قرمزی در برخورد با فساد نداریم

ابراهیم فیاض: 

جناح ها با تشکیل شبکه  خویشاوندی پول های  کلان به  جیب می زنند

یـک فعال سیاسـی اصولگرا تاکید کـرد: با الفاظ نمی توان بـازی کرد، ضمن اینکه 
بـه اجبـار هـم نمی شـود فرد یـا گروهی را متولی انسـجام کـرد. تصور من این اسـت 
کـه اگـر بناسـت شـورای وحدت شـکل بگیـرد ابتـدا باید تجربیات گذشـته خـود را 
آسیب شناسی کند.امیررضا واعظ آشتیانی ، درباره رویکردهای انتخاباتی احزاب اصولگرا 
در انتخابات مجلس یازدهم گفت: به اعتقاد من انتخابات این دوره یکی از انتخابات های 
مهـم اسـت، گروه هـا و احـزاب بایـد تلاش داشـته باشـند بـه گونه ای عمـل کنند که 
حضـور حداکثری مردم در انتخابات میسـر شـود. در این مسـیر بایـد از بداخلاقی های 
سیاسـی پرهیز شـود. مردم خود از بداخلاقی های سیاسـی پرهیز می کنند و درنتیجه 
از عدم رعایت شـئونات و ادب سیاسـی توسـط گروه ها و شخصیت ها ناراحت می شوند.

* دولت  خود را در مظان اتهام سوءمدیریت قرار ندهد
این فعال سیاسـی اصولگـرا گفت: آرامش انتخابات به نوع گفتمان گروه هـا و احزاب 
سیاسـی بازمی گـردد و این فاکتوری مهم در انتخابات اسـت. عملکـرد دولت و مجلس 
و شـوراهای شـهر هـم از فاکتورهای مهمی اسـت که در مشـارکت مـردم در انتخابات 
تاثیرگذار اسـت. دولت باید زمینه سـاز ایجاد فضای آرامش اقتصادی برای مردم باشـد. 
تجربـه نشـان داده اگـر دولت ها موفق عمـل می کردند، مردم به مشـارکت در انتخابات 
راغـب بودنـد. دولـت باید تدابیری را برای مسـائل سیاسـی بیاندیشـد. دولـت در زمان 
باقیمانـده از عمـر خـود اقدام به انتخاب مدیران توانا ، خردمند ، شـجاع و انقلابی کند و 

بیـش از ایـن خـود را در مظان اتهام سـوءمدیریت قرار ندهد.
* هماهنگ کردن گروه های مختلف اصولگرا کار دشواری است

وی با اشاره به رویکردهای اصولگرایان در انتخابات عنوان کرد: اصولگرایان خانواده ای 
بسـیار بزرگ و از تنوع نگاه برخوردار هسـتند. ما گروه های مختلف اصولگرایی داریم که 
هماهنـگ کـردن همه این گروه ها کاری بسـیار دشـوار اسـت و این واقعیتی اسـت که 
کسـی نمی توانـد آن را کتمـان کند، هرچند که بین اصلاح طلبان هم همین اسـت. در 
نتیجـه بایـد یک اجمـاع روی فرد یا افـرادی برای هماهنگ کـردن این خانـواده بزرگ 
اصولگرایی انجام شـود تا تبعیت سیسـتمی درانتخابـات بین گروه های اصولگـرا وجود 

داشته باشد.
* شرایط برای اصولگرایان در این انتخابات بهتر است

واعـظ آشـتیانی تصریـح کرد: اگر بین اصولگرایان انسـجام شـکل نگیرد، ما شـاهد 
تنـوع لیسـت خواهیـم بـود و آنچه از قرائن مشـخص اسـت این اسـت که می تـوان تا 
حدودی گفت شـرایط برای اصولگرایان در این انتخابات بهتر اسـت ولی در این شـرایط 
باید حسـن اسـتفاده را در تعامل و هماهنگی مورد بهره برداری قرار بدهند. اگر نتوانند 

در این مقطع مشـکلات را برطرف کنند، مطمئنا نتایج خوبی هم حاصل نخواهد شـد. 
بنده بر این باور هسـتم که اصولگرایان به طور نسـبی باید این انسـجام را ایجاد کنند.

* به اجبار نمی شود فرد یا گروهی را متولی انسجام اصولگرایان کرد
وی در پاسـخ به این سـوال که آیا شـورای وحدت اصولگرایان که اخیرا به ریاسـت 
حدادعـادل ایجاد شـده می توانـد این انسـجام را ایجاد کند؟، گفت:  بایـد به تجربه ای 
نـگاه کنیـم که در گذشـته تشـکل هایی مثل جمنا و شـوراهای مختلف را تشـکیل 
داده انـد. بایـد بررسـی شـود کـه آیـا موفق بـوده یا نه. بـا الفاظ نمی تـوان بـازی کرد، 
ضمـن اینکـه به اجبار هم نمی شـود فرد یا گروهـی را متولی این انسـجام کرد. تصور 
مـن این اسـت که اگر بناسـت شـورای وحدت شـکل بگیـرد ابتدا تجربیات گذشـته 

خود را آسیب شناسـی کند.
* باید هر مشکل را در جایگاه و در زمان خود برطرف کرد

ایـن عضو سـابق حـزب موتلفه اسـلامی در گفت و گو با ایلنا خاطرنشـان کـرد: باید 
بررسـی شـود اگر جمنا نتوانسـت به آن نتایج مطلوب برسـد، چه دلایلی داشـته است. 
درمـان یـک مشـکل بـه مراتب خیلـی آسـان تر از حل مشـکلاتی اسـت که انباشـته 
می شـود. هر دو جریان سیاسـی کشـور باید توجه داشـته باشـند  که اگر می خواهند 
تشکل شـان موفق باشـد، نباید اجازه دهند انباشت مشکلات ایجاد شود و بعد بخواهند 
آسیبشناسـی کننـد، باید هر مشـکل را در جایگاه خـود و در زمـان خود برطرف کنند.
* اصولگرایـان بـدون آسیب شناسـی نمی تواننـد حتی وحدت نسـبی 

ایجـاد کنند
وی ادامـه داد: اصولگرایـان بایـد مسـائل مختلفـی کـه در گذشـته داشـته اند را 
آسیب شناسـی کرده باشـند که اگر امروز بنا شـد شـورای وحدت داشـته باشـند این 
شـورای وحـدت قبـل از اینکه شـکل بگیردف مسـائل متعـددی که به عنـوان چالش 
داشـته اند را برطـرف کـرده باشـد. ممکـن اسـت برخـی گروه هـا مسـتقل باشـند اما 
نگاهشـان متفاوت از جریان اصولگرایی باشـد، ممکن اسـت در ظاهر معتقد به ولایت 
فقیه و ارزش ها نظام و انقلاب باشـند ولی از منظر رسـانه ای و سیاسـی آن ها را اصولگرا 
قلمداد می کنند.واعظ آشتیانی گفت:  من فکر می کنم در اصولگرایی باید این پتانسیل 
وجود داشـته باشـد که همه ظرفیت هایی که می توانند به کارآمدی و پیشـرفت انقلاب 
کمـک کنـد، در ید واحـد قرار بگیرند. اصولگرایان اگر بدون آسیب شناسـی مشـکلات 
قبلی به عرصه انتخابات ورود کنند نمی توانند حتی یک وحدت نسـبی را ایجاد کنند.

* درنهایت مردم به جیب شان نگاه می کنند و قضاوت می کنند
وی دربـاره احتمال حضـور احمدی نژاد در عرصه انتخابات مجلس و احتمال ائتلاف 

گروه های سیاسـی اصولگرا با او گفت: متاسـفانه عملکرد دولت باعث شده یادها در بین 
افـکار عمومـی به سـمت آقای احمدی نـژاد رود و قیاس کنند. مردم مقایسـه می کنند 
اینکـه دولـت بگوید من چه  کـرده ام و چـه نکـرده ام درنهایت مردم به جیب شـان نگاه 

می کنند و قضـاوت می کنند.
* بعید نیست آقای احمدی نژاد و طیفش بخواهند وارد انتخابات شوند

ایـن فعـال سیاسـی اصولگـرا گفـت: اینکـه فکـر شـود کـه اصولگراهـا بـا آقـای 
احمدی نـژاد ائتـلاف کننـد را بعیـد می دانـم. حتـی آن طیفـی که اشـاره کـردم که 
برخی به اشـتباه فکر می کنند آن ها اصولگرا هسـتند، هم بعیـد می دانم که بخواهند 

بـا طیـف آقـای احمدی نـژاد وارد ائتلاف شـوند. 
ایـن عضو سـابق حـزب موتلفه اسـلامی در گفت و گو با ایلنا  خاطر نشـان کـرد: اما 
بعید نیسـت آقای احمدی نژاد و طیف ایشـان بخواهند وارد انتخابات شـوند و این هم 

بسـتگی به بررسی های شـورای نگهبان دارد.
* عده ای از طیف اصولگرایی با رویه لاریجانی مخالف هستند

وی در واکنش به اظهارات محمدرضا باهنر مبنی براینکه بهتر است لاریجانی برای 
انتخابات مجلس جذب شـود گفت:  آقای لاریجانی سـه دوره ریاست مجلس را بر عهده 
داشـته اند و تجربیات خوبی کسـب کردند. به اعتقاد من رئیس مجلس نباید به صورت 
مطلق به سـمت یک گروه سیاسـی موضع گیری داشـته باشـد و این از عدالتی که یک 
رئیس مجلس می تواند داشـته باشـد به دور اسـت. عـده ای از طیف اصولگرایـی با رویه 

آقای لاریجانی مخالف هستند.
واعظ آشـتیانی ادامه داد: به نظر من از آنجایی  که شـنیده می شـود آقای لاریجانی 
نمی خواهـد در انتخابات شـرکت کند، شـاید ایـن امکان را برای ایشـان فراهم نکند که 
راه ورود بـه مجلـس را داشـته باشـد. به هرحال این مردم هسـتند کـه رای می دهند و 
گروه هـای سیاسـی نمی تواننـد بـه مردم تکلیـف کنند به چه کسـی رای بدهیـد و به 

چه کسـی رای ندهید.
* عملکرد نمایندگانی که در طیف لاریجانی بودند را نپسندیدم

وی ادامـه داد:  آقـای باهنـر به عنوان یک کاریزمای سیاسـی این صحبـت را کرده و 
به نظر من منظورشـان این بوده که ما نمی توانیم تجربه ای که ایشـان به دسـت آورده 
را بـه راحتـی از دسـت بدهیم و مـن فکر می کنم آقای باهنر از ایـن نگاه این صحبت را 
مطـرح کرده اسـت که آقـای لاریجانی تجربـه زیـادی دارد و می تواند در مجلس مفید 
واقـع شـود حـال چه رئیس بشـود و چه نشـود. بنده خـود عملکرد بعضی افـراد که در 

طیف آقای لاریجانی بودند را نپسـندیدم.

واعظ آشتیانی:

نمی توان گروهی را به اجبار متولی وحدت اصولگرایان کرد
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و چشم و راه نماى اوست 

دوشنبه - 30اردیبهشت  1398- سال بیست و دوم - شماره  4806

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با بیان اینکه 25 سازمان مختلف پیرامون 
حجاب و عفاف در جامعه تکلیف قانونی دارند گفت: همه دستگاه ها و نهادهای مختلف 
اجرایی و فرهنگی قم باید وظیفه خود را نسبت به ارتقای وضعیت حجاب اجرایی کنند.

سید موسی حسینی کاشانی افزود: دفتر تبلیغات اسلامی، سازمان تبلیغات، صنعت، 
معدن و تجارت، اوقاف و امور خیریه، آموزش و پرورش، فرهنگ وارشاد اسلامی، صدا و 
سیما و پلیس از جمله سازمان هایی هستند که در قانون عفاف و حجاب برای آنها تکالیف 

و ظایف قانونی تعیین شده است.
وی با بیان اینکه تحول در حوزه عفاف و حجاب در قم جزء با همکاری و ایفای نقش 
تمام دستگاه ها و نهادهای مسئول محقق نمی شود، اظهار داشت: موازی کاری، اجرایی 
نشدن سهم دستگاه های مختلف و همچنین عدم تناسب امکانات با تکالیف قانونی از 

جمله چالش های پیشرو حوزه فرهنگ سازی در زمینه حجاب است.
حسینی کاشانی با بیان اینکه فرهنگ سازی در حوزه عفاف و حجاب تنها به عهده 

یک دستگاه نیست ادامه داد: ارتقای حجاب و عفاف در قم نیازمند عزم جدی همه مردم 
و مسئولان است و اگر در این زمینه همه به وظایف خود عمل کنیم امکان تحول در این 
زمینه وجود دارد.مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، گفت: نقش آفرینی مردم و سازمان 
های مردم نهاد در حوزه حجاب و عفاف ضروری است که حمایت از سازمان های مردم 

نهاد فعال در این زمینه از جمله اولویت های این اداره کل می باشد.
وی ادامه داد: حدود یک هزار سازه تبلیغاتی در سطح شهر و محورهای مواصلاتی قم 
وجود دارد که سهم شورای فرهنگ عمومی و همچنین اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

از این تعداد برای کار فرهنگی، ناچیز است.
حسینی کاشانی، ساماندهی تابلوهای تبلیغی در سطح شهر را یکی از موضوعات در 
دستور کار شورای فرهنگ عمومی قم دانست و ادامه داد: 20 درصد تابلوهای تبلیغی قم 
باید برای کار فرهنگی در اختیار شورای فرهنگ عمومی استان قرار گیرد که در این زمینه 

پیگیری هایی در حال انجام است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

فرهنگ سازی در حوزه حجاب تنها به عهده یک دستگاه نیست 

نامحـرمانه
فلاحت پیشه »میز قرمز« به معنای مذاکره با آمریکا نیست

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس خواستار مدیریت تنش میان ایران و آمریکا شد.حشمت الله 
فلاحت پیشه  درباره پیشنهادش درمورد ایجاد "میز قرمز" ایران و آمریکا در قطر یا عراق گفت: "اعتقاد 
من این است که راهبرد ایران همانگونه که مقام معظم رهبری فرمودند نه جنگ است نه مذاکره و  
موضوعی که بنده عرض کردم بر این مبناست که باید ایران و آمریکا تنش میان خود را مدیریت کنند".

وی با بیان اینکه "مدیریت کردن تنش به معنای مذاکره نیست" ادامه داد: "خوشبختانه شرایطی شکل 
گرفته که شرایط تنش تعدیل شده است. این شرایط باید توسط دو کشور مدیریت شود".این نماینده 
مجلس خاطر نشان کرد: "کسانی که از پیشنهاد من برداشت مذاکره کرده اند باید بیشتر دیپلماسی را 

مطالعه کنند چرا که منظور من را نفهمیدند. منظور من مدیریت تنش است".

آزمون ورودی مدارس غیردولتی ممنوع است
 مدیر کل سازمان مدارس و مراکز غیر دولتی گفت: برگزاری آزمون ورودی در دوره های مختلف 
تحصیلی مدارس غیردولتی با توجه به قوانین در نظر گرفته شده ممنوع است.»محمدمحسن بیگی« 
اظهار داشت: البته برخی از مدارس برای ورود دانش آموز مصاحبه یا برنامه ای خاص برای گزینش در 
نظر می گیرند که این اقدام از نظر قانونی مشکلی ندارد.وی تصریح کرد: دانش آموزان دوره ابتدایی و پایه 
اول دبستان برای ورود به مدرسه باید گواهی سنجش بدو ورود به مدرسه را داشته باشند؛ در غیر این 
صورت ثبت نام آنها امکان پذیر نیست.مدیر کل سازمان مدارس و مراکز غیر دولتی درباره زمان اعلام 
شهریه مدارس غیردولتی نیز عنوان کرد: براساس برنامه ریزی های انجام شده میزان شهریه این مدارس 

تا پایان اردیبهشت ماه اعلام خواهد شد.

یک پنجم حقوق بگیران، همسر بازنشستگان هستند
مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری اعلام کرد: در پایان سال ۱۳۹۷، تعداد حقوق بگیران این 
صندوق یک میلیون و ۴2۳ هزار و ۸۳۴ نفر و تعداد ۹۹2 هزار و ۱۷۴ نفر نیز کسورپرداز صندوق 
بازنشستگی بوده اند.سید میعاد صالحی گفت: براساس آخرین اطلاعات منتشرشده در فصلنامه آماری 
شماره هفدهم صندوق بازنشستگی کشوری )زمستان ۹۷( ، در حال حاضر میانگین سن حقوق بگیران 
در زمان بازنشستگی به طور میانگین 5۱.5۱ سال و میانگین سن حقوق بگیران ۶۳.5 سال است .وی 
اضافه کرد: بر این اساس، در پایان سال ۱۳۹۷، ۸2 درصد حقوق بگیران صندوق افراد بازنشسته، یک 
درصد ازکارافتاده و ۱۷ درصد شاغل متوفی و بازنشسته متوفی بوده اند.صالحی گفت: این تعداد جمعا 
افزون بر ۳۴2 هزار نفر وراث وظیفه بگیر دارند که 5۸ درصد از آنها همسر فرد فوت شده بوده اند و ۴0 

درصد ایشان کسانی هستند که فرزند متوفی هستند.

حسین هدایتی هم اعدام می شود؟
سیامک مدیرخراسانی وکیل تسخیری حسین هدایتی، در واکنش به انتشار خبر صدور حکم اعدام 
برای هدایتی در فضای مجازی اظهار کرد: هنوز حکم حسین هدایتی ابلاغ نشده است.وی گفت: احتمال 
صدور حکم اعدام برای حسین هدایتی وجود ندارد، زیرا در کیفرخواست هیچ درخواستی مبنی بر صدور 
حکم اعدام مطرح نشده است.گفتنی است؛ قاضی مسعودی مقام رئیس شعبه سوم دادگاه ویژه رسیدگی 
به مفاسد اقتصادی درباره رأی پرونده حسین هدایتی در موضوع ارتباط با بانک سرمایه اظهار کرد: رأی 
دادگاه حسین هدایتی صادر شده است و چند روز دیگر جزئیات آن از طریق سخنگوی قوه قضاییه 
اعلام می شود.قاضی مسعودی مقام در خصوص ادعای حسین هدایتی مبنی براینکه تا پایان رسیدگی 
به پرونده بدهی خود را تسویه می کند، اظهار کرد: هدایتی تا این لحظه چیزی پرداخت نکرده است.
لازم به ذکر است؛ هدایتی دارای پرونده پولشویی نیز هست که هنوز رسیدگی به آن آغاز نشده است.

صدور حکم جلب رئیس سازمان خصوصی سازی
سیامک مدیرخراسانی وکیل مدافع حسین هدایتی با اعلام این خبر گفت: ۴5 درصد از سهام 
کارخانه نورد و لوله اهواز به موکل تعلق داشت، اما سازمان خصوصی سازی بدون انجام تشریفات قانونی، 
سهام موکل را فسخ و به فرد دیگری واگذار کرده است.این وکیل دادگستری افزود: بر همین اساس، 
شکایتی را علیه پوری حسینی رئیس سازمان خصوصی سازی و امیر مهریزی مالک کارخانه نورد و 
لوله اهواز به اتهام انتقال مال غیر در شعبه اول بازپرسی دادسرای کارکنان دولت مطرح کردیم که شعبه 

بازپرسی شکایت ما را رد و قرار منع تعقیب رای متهمان صادر کرد.

دبیرکل کمیته المپیک با قرار وثیقه آزاد شد
شاهرخ شهنازی دبیرکل کمیته ملی المپیک با قرار وثیقه و پی گیری صالحی امیری آزاد شد.شاهرخ 
شهنازی دبیرکل کمیته ملی المپیک روز پنجشنبه به خاطر مسائل شخصی و مالی بازداشت شد.وی به 
دلیل مشکلاتی که داشت نه می توانست از کشور خارج شود و نه حق امضای نامه ها و چک های مربوط 
به کمیته ملی المپیک را داشت. وی حتی در زمانی که سرپرست کاروان ایران در بازی های کشورهای 

اسلامی بود، به دلیل ممنوع الخروجی نتوانست در این مسابقات شرکت کند.

 کنایه بعیدی نژاد به مدیر مسئول کیهان
حمید بعیدی نژاد سفیر ایران در لندن در پاسخ به مطلب دیروز کیهان گفت: به عنوان نماینده کشور 
موظف به تبیین مواضع رسمی ایران بر اساس مصوبات و تصمیمات رسمی شورای عالی امنیت ملی و 

دستگاه سیاست خارجی می باشم و نه ترجیح آنچه سردبیر و روزنامه نگاران کیهان بدان اعتقاد دارند.

چارتری ها اجازه پرواز ندارند
جعفرزاده ایمن آبادی نایب رییس فراکسیون مستقلین مجلس از حضور اسلامی وزیر راه و شهرسازی 
در جلسه دیروز این فراکسیون خبر داد و گفت: اسلامی در این نشست اعلام کرد به شرکت های چارتری 

اجازه پرواز داده نمی شود و در صورت بروز چنین اتفاقی با شرکت های متخلف برخورد می شود.

یادداشت های شهر سیل زده/16
محمد خامه یار

کار امدادرسانی ما را به طرف روستاها سوق می دهد. روستای بابا زید که خسارت سنگینی به آن وارد 
شد و کمک رسانی به دیگر روستاها مثل روستاهای مورانی، تیمور آباد. کیان آباد و پران پرویز. اما به دلیل 

شکسته شدن پل ها راهیابی به برخی روستاها تنها از راه پل معلق امکان پذیر می شود.
 نصب پل معلق به تازگی توسط بچه های جهادی سپاه نصب شده است و از دور  ازدحامی از 
جمعیت در دو طرف پل به چشم می خورد که در نوبت آمد و شد هستند. خروش رود و امواج آب و 
معلق بودن پل و ظرفیت محدود آن دلم را می لرزاند و پاهایم را سست می کند. وقتی می بینم برخی 
افراد کهنسال و پیرزنان و کودکان با ترس و لرز پا روی چوب  های فاصله دار از هم پا می گذارند دلم 

بیشتر می لرزد. دیدن این صحنه برایم سخت است. 
در این سوی پل که ازدحام زیادتری وجود دارد عده ای عجله عبور دارند و گاه فریاد می زنند: 

نیایین... صبر کنین... 
عبور افراد از دو طرف به صورت همزمان  امکان پذیر نیست و در همین شرایط هر لحظه ممکن است 
با شکستن چوب های خشک زیر پا حادثه ناگواری رخ دهد و کام همه را تلخ کند. ما برای کمک به 
یاری رساندن همین مردم آمده ایم و باز هم  صبر و بردباری می کنیم. مردم سیل زده حالا پس از چند 
روزی که آب فروکش کرده، این تنها راه دسترسی مردم چند روستا به پل دختر است. هم مردم روستا  
کمی که خلوت می شود به کمک همین مردم بسته هایی غذایی را یکی یکی به آن طرف پل منتقل 

می کنیم و این کار زمان زیادی را از ما می گیرد. 
عبور از پل برای نیروهای تازه نفس هر چند سخت است اما به خاطر توفیق خدمت برای همه 

شیرین است.
مردم غیرتمند و ولایتمدار لرستان قدردان  همدلی و همراهی مردم اند و ما شرمنده ابراز محبت 

آنان می شویم.
ساعتی بعد خود را درروستا می بینیم و زمین ها و خانه های تخریب شده مردم.  آب همه سرمایه 

مردم را با خود برده است نه از زمین کشاورزی و درخت و باغ خبری هست و نه از  توربین آب!
خانه به خانه به مردم سری می زنیم و آنچه آورده ایم را بهانه ای بیش برای اظهار همدردی نمی 

دانیم.
کار که تمام می شود وارد خانه ای می شویم که بر سر در آن پارچه مشکی نصب شده است. صاحب 
خانه را نمی شناسیم و نمی دانیم اهل خانه در سوگ چه عزیزی جامه عزا به تن دارند. رسم مردم این 
جا همین است که خود را در غم دیگران شریک بدانند و با حضور در خانه صاحبان عزا تسلی بخش 

دل آنان شوند.
همه به استقبال می آیند و عجیب گرم می گیرند و تشکر می کنند...

قرائت حمد و سوره و طلب رحمت و مغفرات از درگاه ایزد متعال کار دیگری از دست ما ساخته 
نیست. آن همه برای عزیز سفر کرده این خانه، مادری که پس از حادثه سیل پنج بار دچار عارضه قلبی 

شد و برای انتقال او به بیمارستان هیچ جاده ای وجود نداشت.

رسوب 8۷هزار کانتینر در بنادر وگمرکات مهم کشور!کاریکاتور

سجاد جعفرى

شهردار قم:

روابط عمومی یک فن و هنر است
شهردار قم کار اصلی روابط عمومی را اطلاع رسانی عنوان کرد و گفت: 
روابط عمومی یک علم، یک فن و یک  هنر است و گاهی به جای مغز، دست 

و پا عمل می کند.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در مراسم روز روابط عمومی که در 
شبستان حضرت زهرا )س( حرم مطهر حضرت معصومه )س( برگزار شد با 
قرائت آیه آخر سوره آل عمران گفت: چند مورد در این آیه مطرح می شود 
کلمه »اصبروا« یعنی در مقابل مشکلات شکیبا باشید که در پاره ای از 
موارد به خود انسان و نفس اماره نیز بر می گردد.وی افزود: کلمه »صابروا« به 
معنای شکیبایی در مقابل خطراتی است که از بیرون با آن مواجه هستیم 
و کلمه »رابطوا« نیز به عنوان مرزبانی، حفظ و حراست مطرح شده است؛ 
حراست از تهاجمات فرهنگی، اقتصادی و نظامی و ریشه روابط عمومی نیز 
به همین قضیه بر می گردد.شهردار قم در مورد اهمیت روابط عمومی گفت: 
روابط عمومی ها مثل گلبول های قرمز و سفید هستند؛ مثل گلبول های قرمز 
به بدن شادابی می بخشند و مثل گلبول های سفید در برابر تهاجم ها از بدن 
مراقبت می کنند.سقائیان نژاد کار اصلی روابط عمومی را اطلاع رسانی عنوان 
کرد و گفت: روابط عمومی یک علم، یک فن و یک  هنر است اما متاسفانه 
امروزه هدایت مازاد هر مجموعه به سمت روابط عمومی سوق پیدا می کند 
یا در بودجه رسانی آخرین قسمتی که بودجه به آن تعلق می گیرد روابط 
عمومی است در حالی که روابط عمومی گاهی به جای مغز، دست و پا عمل 

می کند و تا این حد اهمیت دارد.

شهردار منطقه۴  قم خبرداد

احداث پارکینگ در ضلع شرقی
 بوستان بزرگ علوی

شهردار منطقه ۴ قم گفت :احداث پارکینگ در ضلع شرقی بوستان 
بزرگ علوی در حال اجرا می باشد.

مهندس مهدی اصفهانیان مقدم شهردار منطقه ۴ قم از اجرا و احداث 
25000 متر مربع پارکینگ در ضلع شرقی بوستان علوی با اعتباری بالغ بر 
۳5 میلیارد ریال خبر داد.وی افزود: در راستای خدمت رسانی به شهروندان 
با رویکرد ایمن سازی و مناسب سازی و در راستای  رفاه بیشتر شهروندان 
، مسافرین و زائرین شهر کریمه اهل بیت )س( در جهت  تسهیل در  عبور 
و مرور شهروندان و نیز استفاده بهینه و مطلوب تر از زمان و مکان و تامین 
فضای مناسب این پروژه با اعتباری بالغ بر ۳5 میلیارد ریال که شامل دیوار 
کشی ، جدول گذاری ، زیرسازی و آسفالت در محل بوستان علوی در حال 
اجرا می باشد .شهردار منطقه۴ در ادامه با اشاره به اینکه یکی از بزرگترین 
اهداف مدیریت شهری تامین و توسعه فضای سبز در شهر کریمه اهل بیت 
)س( می باشد افزود : نظر به شرایط اقلیمی استان و شهر قم و نیز استفاده 
حداکثری شهروندان از بوستانها و فضاهای سبز ایجاد شده در سطح شهر در 
جهت رفاه حال شهروندان این پروژه در ابتدای سال ۹۸ در دستور کار قرار 
گرفت و پس از پیش بینی و تامین بودجه در حال اجرا می باشد.اصفهانیان 
مقدم با مطرح نمودن این مهم که رفاه حال شهروندان و مسافرین و کسب 
رضایت آنان از اهداف مدیریتی خود در مجموعه شهرداری است اشاره کرد: 
با یاری خداوند و تلاش همکاران در شهرداری منطقه و مجموعه مدیریت 
شهری این طرح در ابتدای فصل تابستان سال جاری به بهره برداری خواهد 
رسید.شهردار قم با بیان این که باید بتوانیم از ظرفیت های درون سازمانی 
خود استفاده کنیم، گفت: مساله هماهنگی و آموزش در امر روابط عمومی 
یک امر مهم و ضروری است که باید جدی گرفته شود.وی در پایان از 
همکاری شهروندان با مجموعه شهرداری در طول زمان اجرای پروژه های 

فنی و عمرانی تقدیر و تشکر نمود.

قائم مقام شهردار قم  تاکید کرد 

پیگیری جدی برای تعیین تکلیف 
پروژه شهید کاظمی

قائم مقام شهردار قم بر پیگیری جدی مسوولان شهرداری و نمایندگان 
مجلس درخصوص پروژه شهید کاظمی تاکید کرد.

ابراهیم معتمدی با اشاره به آخرین وضعیت پروژه شهید کاظمی اظهار 
کرد: این پروژه قرارداد مشارکت با یک موسسه است که سهامداران مختلف 
دارد و در حال حاضر ورشکست شده و بانک مرکزی و دادستان کل کشور 
موضوع آن را پیگیری می کند.وی با بیان اینکه در این پروژه ۱۴ طبقه پروانه 
صادر شده بود تصریح کرد:  با توجه به شرایط منطقه تصمیم گرفته شد که 
تراکم پروژه کاهش پیدا کند و در حال حاضر اقدامات اولیه صورت گرفته 
ولی پروانه صادر نشده است.قائم مقام شهردار قم گفت: آخرین جلساتی که 
با دادستان کل کشور داشتیم به این نکته رسیدیم که اگر واقعا این شرایط 
وجود دارد و مشکلاتی در زمینه واگذاری ها است شهرداری آمادگی دارد 
که پروژه را با قیمت کارشناسی در حد طبقاتی که کاهش پیدا کرد با 
دغدغه علما، نمایندگان و مردم، خریداری کند؛ البته در خصوص مشارکت 
همچنان آمادگی وجود دارد.وی پیگیری جدی مسوولان شهرداری و 
نمایندگان مجلس در خصوص پروژه شهید کاظمی را مورد توجه قرار داد و 
افزود: تفاهم و همدلی خوبی در مجموعه استان بین دستگاه های اجرایی و 
نمایندگان مجلس وجود دارد و استفاده حداکثری از ظرفیت ها می شود که 
امیدواریم با این همدلی ها و پیگیری ها بروکراسی ها را کاهش داده و خدمات 

را در شهر گسترش دهیم.

شهردار منطقه۵ قم  خبرداد

سمپاشی درختان به منظور 
جلوگیری از آفات و بیماری ها

شهردار منطقه5 قم از سمپاشی درختان در سطح این منطقه به منظور 
جلوگیری از آفات و بیماری ها خبر داد.

علیرضا اقبالیان شهردار منطقه 5 گفت: درختان سطح منطقه ، هرساله 
به منظور مبارزه با آفات و بیماری ها سمپاشی می شوند تا ضمن انهدام 
آفات آنها از گسترش بیماری های گیاهی جلوگیری به عمل آید . شهردار 
منطقه5 افزود: سم پاشی  علاوه بر سلامت درختان و فضای سبز بوستان 
های منطقه، از انتشار بیماریها  جلوگیری می نماید و  موجب ایجاد محیطی 
مطلوب و سالم برای آرامش و آسایش شهروندان و زائران خواهد شد.وی 
گفت : در راستای حفظ و نگهداری فضای سبز و همچنین افزایش سرانه 
آن، هر ساله منطقه پنج نسبت به سم پاشی و احیای آنها بصورت کارشناسی 
اقدام می نماید.شهردار منطقه 5بیان کرد: اطلاع رسانی به شهروندان از 
طریق نصب بنر در سطح منطقه بخصوص در محلات مسکونی و صنعتی 

قبل از انجام عملیات سمپاشی انجام گردیده است.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

دستگیری سارق میل گردهای 
پروژه پل مرجعیت 

فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری سارق پروژه پل مرجعیت و 
سرقت 500 کیلوگرم میل گرد در استان خبر داد. 

 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار داشت: در پی کسب خبری مبنی 
بر سرقت مقادیر زیادی میل گرد در پروژه پل مرجعیت استان، موجب شد 
تا موضوع در دستور کار ماموران قرار گیرد.وی افزود: ماموران "کلانتری 22 
شهرک پردیسان قم" حین گشت زنی در سطح حوزه استحفاظی خود 
یک دستگاه خودرو سواری وانت را که در مسیر بلوار به حالت خلاف جهت 
پارک و پلاک آن نیز مخدوش "گل آلود" بوده را مشاهده و برای بررسی 
موضوع به محل اعزام شدند.سرهنگ جعفریان ادامه داد: ماموران یک نفر را 
در حال انتقال تعداد زیادی میل گرد به داخل خودرو مشاهده که بلافاصله 
سارق پس از رویت ماموران اقدام به فرار کرد.وی اضافه کرد: با انجام یکسری 
اقدامات پلیسی، سارق مذکور که اعتیاد به مواد مخدر نیز داشته شناسایی 
و مقدار 500 کیلوگرم میل گرد از وی کشف شد.سرهنگ جعفریان بیان 
داشت: متهم در بازجویی به عمل آمده به 5 فقره سرقت اعتراف کرد که 
پرونده تشکیل و به همراه متهم برای انجام مراحل قانونی به مرجع قضائی 
استان معرفی شد.فرمانده انتظامی شهرستان قم تاکید کرد: شناسایی و 
دستگیری سایر همدستان متهم همچنان در دستور کار ماموران قرار دارد.

اخبــار

استاندار قم گفت: روابط عمومی ها باید 
سیاست ها و تصمیم های سازمان خود 
را برای افکار عمومی از طریق رسانه ها 

تبیین کنند .
بهرام سرمست شنبه شب در آیین 
گرامیداشت روز ارتباطات و روابط عمومی 
در شبستان حضرت زهرا)س( حرم مطهر 
حضرت فاطمه معصومه)س(، با بیان این 
که روابط عمومی ها یک نقش دوجانبه 
دارند، افزود: از سوی دیگر آنان، مطالبات 
و نیازهای مردم و جامعه را برای تصمیم 
گیری درست و واقعی به تصمیم گیران 

منتقل می کنند.
وی با بیان این که روابط عمومی یک 
مرزبندی با روابط خصوصی دارد، گفت: 
جغرافیای بحث روابط عمومی که درباره 
آن سخن می گوییم، در عصر ارتباطات 
است، البته عصر ارتباطات به دنبال عصر 
اطلاعات معنا و مفهوم پیدا می کند. وی 
تصریح کرد: امروزه ما وارد در عصر ارتباطات 
شده ایم و به عبارتی انفجار اطلاعات رخ 
داده است وامروز به انتشار، بیان چرخش 
وگردش اطلاعات نیاز پیدا کرده ایم، فردی 
هنرمند است که فن بیان قوی تر داشته و 
دارای مهارت های ارتباطی باشد. استاندار 
قم خاطرنشان کرد: امروزه قدرت در بیان 
و اندیشه است و همچنین باید بتوانید به 

خوبی صداهای گوناگون را بشنوید و اگر 
مهارت  نوع  یک  باشید،  خوبی  شنونده 
ارتباطی است. وی با بیان این که اطلاعاتی 
را که می شنویم، باید بتوانیم تجزیه و 
تحلیل کنیم، گفت: بُعد دیگر ارتباط این 
است که چقدر می توانیم با مخاطبان خود، 
به یک ارتباط موفق و موثر دست یابیم و 
پیام ما توسط مخاطب به درستی دریافت 
و بازخورد آن از مخاطب گرفته شود. وی 
تاکید کرد: در عصر ارتباطات، بی نیاز از 
اطلاعات نیستیم و هیچ فرایند ارتباطی 
اجتماعی بدون انتقال اطلاعات صورت نمی 
گیرد، از این رو هر روابط عمومی موفق باید 
بتواند تولید محتوا و اطلاعات و سهمی در 
چرخش اطلاعات داشته باشد. استاندار 

قم اضافه کرد: در جهان امروز؛ دانایی و 
اطلاعات، محور ثروت شده و از این نظر، آن 
ارتباطی موفق است که از لحاظ محتوایی 
کرد:  خاطرنشان  سرمست  باشد.  غنی 
سازمانی می تواند در جامعه پیرامونی خود 
موفق عمل کند که تولید محتوا و ابتکار 
عمل داشته باشد و فقط مصرف کننده 
نباشد. وی تصریح کرد: در مصرف اطلاعات 
نیز باید هوشمندانه و آگاهانه اطلاعات را 
مصرف کنیم، چراکه مصرف هر اطلاعاتی 

برای ما سودمند نیست. 
* لزوم  بستر سازی آشنایی نسل 

جوان با فرهنگ و معارف قرآنی 
استاندار قم همچنین در حاشیه بازدید 
از هفتمین نمایشگاه قرآن و عترت و رسانه 

های دیجیتال استان قم که در مجتمع 
ناشران برگزار شد،با بیان ضرورت استفاده 
از جلوه های بصری و هنری در برپایی 
نمایشگاه ها بر لزوم ایجاد بسترهای مناسب 
برای آشنایی نسل جوان با فرهنگ و معارف 

قرآنی تاکید کرد.
لزوم  بیان  با  سرمست  بهرام  دکتر 
فعالیت در حوزه قرآن و معارف اسلامی، 
اظهار کرد: برگزاری نمایشگاه های قرآن و 
عترت در جلب خانواده ها و نسل جوان به 
فرهنگ قرآنی نقش موثری دارد.استاندار قم 
برگزاری این نمایشگاه در ماه رمضان را مورد 
توجه قرار داد و اضافه کرد:  فرصت بازدید 
از نمایشگاه از افطار تا سحر برای حضور 
شهروندان فرصتی مغتنم است. وی به غرفه 
آرایی و تنوع فعالیت ها در این نمایشگاه 
اشاره کرد و افزود: رویکرد مناسبی در حوزه 
رسانه های دیجیتال صورت گرفته است که 
می تواند برای گرایش کودکان و نسل جوان 
به معارف قرآنی، انگیزه مناسبی ایجاد کند.

سرمست همچنین حضور اقشار مختلف در 
بازدید از این نمایشگاه را مورد توجه قرار داد 
وگفت: تنوع در برنامه ها، استفاده از جلوه 
های بصری هنری و خلاقیت در تولید 
محتوا در چنین نمایشگاه هایی می تواند 
در افزایش بازدید کنندگان نقش بسزایی 

داشته باشد.

استاندار قم:

روابط عمومی ها پاسخگوی افکار عمومی باشند

عضو هیئت  رئیسه شورای شهر قم با اشاره به بررسی لوایح مختلف توسط دولت 
برای کاهش اختیارات شوراها و شهرداری ها گفت: برخی جهت گیری های کنونی دولت، 

استقلال مالی و عملکردی شهرداری ها را با ابهام جدی روبه رو می کند.
حسن طلایی با اشاره به بررسی لوایح مختلف توسط دولت برای کاهش اختیارات 
شوراها و شهرداری ها اظهار داشت: برخی جهت گیری های کنونی دولت، استقلال مالی و 

عملکردی شهرداری ها را با ابهام جدی روبه رو می کند.
وی با انتقاد از کلیات لایحه مالیات بر ارزش افزوده خاطرنشان کرد: در صورتی  که این 
لایحه در مجلس شورای اسلامی تصویب شود ظلم بزرگی به شهرداری ها شده و بسیاری 

از درآمدهای این نهاد مردمی را با چالش همراه می کند.
عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم با تأکید بر آثار منفی لایحه مالیات بر ارزش افزوده 
عنوان کرد: ۸0 درصد درآمد شهرداری ها از محل مالیات بر ارزش افزوده تأمین می شود 
که با تصویب این لایحه عملًا بخش مهمی از مهم ترین منبع درآمدی شهرداری با معضل 

روبه رو می شود.وی با بیان نحوه کاهش عملی درآمدهای شهرداری ادامه داد: هدف نهایی 
این لایحه این بوده که درآمدهای شهرداری از محل مالیات بر ارزش افزوده به خزانه دولت 
واریز شود و سازمان برنامه وبودجه کشور آن را در بخش هایی که صلاح می داند هزینه 
کند.طلایی عنوان کرد: کلیات این لایحه قابل قبول است، چون با سروسامان دادن به 
مالیات جلوی فرارهای مالیاتی گرفته خواهد شد اما نکته ای که بسیار مهم و با اهمیت 
بوده این مهم است که این لایحه درآمدهای پایدار مدیریت شهری را نوعی مالیات 
دانسته و باید این مبلغ را به حساب خزانه واریز شود که دقیقاً به دولتی شدن شهرداری ها 

منجر می شود.
عضو هیئت  رئیسه شورای شهر قم کاهش مستمر درآمدهای شهرداری را مورد توجه 
قرار داد و بیان کرد: با رکود ساخت  و ساز در شهرها و افزایش هزینه های اداره شهر 
شهرداری ها در وضعیت اقتصادی مناسبی قرار ندارند که با این قانون بخش دیگری از 

درآمدهای آن نیز با چالش جدی همراه می شود.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم با اشاره به اینکه 
سال ها آورده رودخانه قره چای صفر بوده است از جاری 
شدن روان آب در این رودخانه بعد از 2۶ سال خبر داد.

 احمد حاج حسینی مسگر با اشاره به نامه معاون اول 
رئیس جمهور در رابطه با استفاده از آورده سیلاب های 
برای احداث دیواره های حفاظتی در حاشیه رودخانه ها 
اظهار داشت: این طرح از سوی استان گیلان اجرایی 
شده است، معاون رئیس جمهور از استان ها خواسته که 
آورده مصالح سیلاب ها در همه استان ها بررسی و از 
آن برای احداث دیواره حفاظتی در حاشیه رودخانه ها 

استفاده شود.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قم این طرح 
را در استان قم غیرعملی خواند و افزود: وضعیت استان 
قم نسبت به استان گیلان بسیار متفاوت است،  ما 
امسال در رودخانه قره چای بعد از 2۶ سال روان آب 
داشتیم و در این مدت آورد این رودخانه صفر بوده است.

به گفته وی بستر رودخانه های استان قم در این 
سال ها به قدری مورد برداشت مصالح واقع شده است 
که نهرهایی که سال ها حقابه داشته است به واسطه 
برداشت غیرمجاز مصالح دو متر پایین تر از سطح زمین 

رفته است.
حاج حسینی مسگر با بیان اینکه بسیاری از نقاط 

رودخانه های ما نیاز به بازسازی دارند، تأکید کرد: با 
همین وضعیت هم باید سیلاب های متعددی اتفاق 
برداشت  و  برگردد  سابق  به  وضعیت  این  که  بیفتد 
بدتر  را  آن ها  وضعیت  رودخانه ها  از  مصالح  دوباره 

خواهد کرد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قم افزود: 
و  رودخانه  بودن  زایشی  عدم  دلیل  به  قم  استان  در 
برداشت های متعدد مصالح از بستر رودخانه ها ازجمله 
ماسه بادی  برای طرح های عمرانی که در استان قم 
ایجادشده است گودال هایی به وجود آمده که باید طرح 

ساماندهی برای آن تعریف شود.

عضو هیئت  رئیسه شورای شهر قم :

سرنوشت استقلال مالی و عملکردی شهرداری ها با ابهام روبه روست

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم  خبرداد

جاری شدن روان آب بعد از ۲6 سال در روخانه قره چای 

دریـچه

و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
تجارت استان قم گفت: مرحله نخست 
طرح تاپ با هدف استفاده از توانمندی 
های نیروهای نخبه، در حوزه صنعت 

استان اجرا می شود.
محمود سیجانی بیان کرد: در این طرح 
تلاش می شود سطح بهره وری صنایع 
استان با استفاده از ظرفیت نیروهای نخبه 
به  اشاره  با  یابد.وی  افزایش  دانشگاهی 
این که طرح تاپ در سه بخش اجرا می 
شود، افزود: افراد مشمول خدمت سربازی 
که تمایل دارند دوران خدمت سربازی 
خود را در بنگاه های اقتصادی بگذرانند، 

دانشجویانی که تمایل دارند پایان نامه 
های خود را به صورت مساله محور انجام 
دهند و اساتید دانشگاه ها که علاقه دارند 
در بنگاه های اقتصادی با انجام طرح های 
تحقیقاتی فعالیت کنند، از جمله بخش 
های مورد توجه در این طرح هستند.وی 
ادامه داد: کلیه بنگاه های اقتصادی که 
تقاضای نیروی انسانی و نیازهای پژوهشی 
و فناورانه خود را در سامانه تاپ به نشانی 
اینترنتی www.irnaetop.ir وارد نموده اند 

می توانند از این طرح استفاده کنند.
و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
تجارت قم گفت: علاقه مندان برای کسب 

اطلاعات بیشتر در خصوص این طرح می 
توانند از طریق شمار تماس ۳۷۱0۹2۱۴ 
با اداره آموزش، پژوهش و فناوری سازمان 
صمت استان ارتباط برقرار نمایند.تاپ 
سامانه ای است که به منظور توانمند 
در  کشور  اقتصادی  های  بنگاه  سازی 
معاونت آموزش، پژوهش و فناوری وزارت 
صنعت، معدن و تجارت تشکیل شده و 
مخفف عبارت »تولید و توسعه اشتغال 
پایدار است«.سیجانی در بیان امتیازات 
های  فعالیت  برای  قم  صنعت  بخش 
اقتصادی گفت: نزدیکی قم به تهران به 
عنوان بزرگترین بازار مصرف کشور یکی 

از عوامل رونق این بخش است.
وی افزود: اتصال به مهمترین راه های 
حمل و نقل کشور در بخش جاده ای و 
ریلی و همچنین نزدیکی به فرودگاه بین 
المللی امام)ره( از دیگر ظرفیت های قم 

برای رونق فعالیت های صنعتی است.
ادامه داد: همچنین زیرساخت  وی 
های مناسب مانند گاز، برق، آب، مخابرات 
و سایر امکانات مورد نیاز تولیدکنندگان در 
شهرک های صنعتی استان و منطقه ویژه 
اقتصادی سلفچگان فراهم است و آنان می 
توانند از این ظرفیت برای توسعه فعالیت 

های صنعتی خود استفاده کنند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

طرح تاپ در مجموعه صنایع قم اجرا می شود

سرکار خانم جباری
نماینده محترم روزنامه ایمان در استان کرمانشاه 

با نهایت تاسف و تاثر درگذشت خواهر گرامیتان را به شما و 
خانواده محترمتان  تسلیت عرض نموده و برای آن مرحومه 
از درگاه ایزد منان علو درجات اخروی و برای شما و دیگر 

بازماندگان صبر و اجر مسئلت داریم. 

روزنامه ایمان 


